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صنایع و بخش خصوصی ؛  
قربانی  تحریم

مازوت سوزی گریبان صنایع را گرفت
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رفع دست انداز  ارزی 
و؟! واردات خودر

بانک مرکزی از تامین ارز مورد نیاز واردات خودرو برای سال 
آینده خبر داد.دو میلیارد دلار ارز برای واردات خودرو از همین 
حالا تامین شــده اســت و اخبار منتشــر شده نشان می دهد 
سیاســت گذار پولی و بانکی کشــور ارز مورد نیاز برای واردات 
خودرو در ســال آینده را تخصیص داده و کنار گذاشــته است.

بر اســاس بودجه ســال آینده دولت پیشــنهاد داده است ارز 

تخصیــص یافته بــرای ورود محصــولات برندهای جهانی 
خودروســاز، دو میلیارد دلار تعیین شود.حال شاهد هستیم 
در شــرایطی که هنوز نمایندگان مجلس در قالب کمیسیون 
تلفیق بندهای پیشنهادی لایحه بودجه 1404 را بررسی نکرده 
و لایحه بودجه بعد از بررســی در کمیســیون تلفیق به صحن 

علنی نیامده است تا به رای نمایندگان گذاشته شود...

2 میلیارد دلار ارز برای واردات خودرو  در سال 1404 تخصیص داده شد

مهدی ذاکریان
استادروابطبینالملل

احتمال معامله با 
ترامپ؟

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

پیمان مولوی
تحلیلگراقتصادی

وی  دو سناریو پیش ر
 اقتصاد ایران

واکنشبازارایرانبهانتخابترامپ
چهبود؟

 نیم نگاه بـازار ارز
 به اوضاع خاورمیانه

چراجزایرسهگانهمهماند؟

توسعه؛  پـایـانی بر
 توهمات امارات

رییسسازمانمحیطزیستبهنیروگاههای
کشورهشدارداد

 مازوت سوزی 
بی قید و شرط؛ ممنـوع

پرستـاران 
 رودست خوردند!

تغییراتخارجیمؤثرتراست
یااصلاحاتداخلی؟

تأثیر پیروزی ترامپ بر 
بازار سرمایه 

ابراهیمپورنمایندهمجلسشورایاسلامیدرگفتگوبا»نقشاقتصاد«مطرحکرد:

ضرورتتوجهبهفناوریهاینوینو
اقتصاددانشبنیاندربودجهسال۱۴۰۴

هرگونه مجوزی که برای پیشرفت صنعت برق لازم است در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد

پزشکیان در نشست بررسی راهکارهای رفع ناترازی برق:

نایب رئیس کمیسیون آموزش تحقیقات و 
فناوری مجلس دوازدهم با بیان اینکه یکی 
از چالش های اصلی بودجه ریزی سالانه در 

کشور، برآورد درآمدهای دولتی به صورت 
آرمان گرایانه است، نه واقع بینانه، تاکید 
کرد: دولت باید بودجه ریزی سالانه را بر 
مبنای واقع بینی تنظیم کند و با تکیه بر 

روش های نوین تأمین مالی از جمله تقویت 
منابع درآمدی پایدار و سرمایه گذاری در ...
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گــروه اقتصادی: بــا انتخاب ترامپ به عنوان 
چهل و هفتمین رئیس جمهور امریکا اغلب 
بازارها واکنش مثبتی به این انتخاب نشــان 
دادنــد و حتــی بازار طلا و ارز که پیش بینی 
می شــد با انتخاب او به شدت صعودی شود 
بر عکس عمل کرد.هر چند در این چند روز 
گذشــته اغلب سیاستمدارن و اقتصاد دانان 

اعلام کرده اند که به هیچ وجه...
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نیما میرزایی
کارشناسبازارسرمایه

سقف شاخص کل بورس 
تا پایان امسال

منافعملّیایراندرحلعزتمندانه
مسائلباآمریکااست

8 2 5 8

فصل سرما از راه نرسیده قطعی های برق شروع شد
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صلاحیت درخواستی دارای اعتبار از مرجع موردنظر

وزارت راه و شهرسازی

میــدان گازی پــارس جنوبی و نقش آن برای 
جبران ناترازی گاز مسئله ای مهم برای ایران 
به شمار می رود. به همین جهت، میدان گازی 
پارس جنوبی به چالشــی جدی برای وزارت 

نفت تبدیل شده است.
میدان گازی پارس جنوبی بزرگ ترین میدان 
مشــترک گازی جهان به شــمار می رود. این 
میدان که در خلیج فارس واقع شده، بین ایران 
و قطر مشــترک اســت. نکته مورد توجه آن 
اســت که میزان تولید در میدان گازی پارس 
جنوبی، همواره موضوعی مورد مناقشــه بوده 

است.
با فرا رســیدن روزهای ســرد ســال، برخی 
کارشناســان بر ایــن عقیده اند که اگر دولت 
بتواند بهره برداری درستی از این میدان گازی 
داشــته باشد می تواند تا حدودی ناترازی گاز 

را جبران کند.
در همیــن زمینه چندی پیــش رئیس اتاق 
بازرگانی تهــران به محمدرضا عارف، معاون 
اول رئیس جمهوری و محسن پاک نژاد، وزیر 
نفت با اســتناد به گزارش کمیسیون انرژی و 
محیط زیست نظر کارشناسی خود را ارائه داد.

منبع تأمین بیش از 70 درصد از گاز تولیدی  ��
کشور

بر اســاس این گزارش، حجم ذخایر درجای 
گاز میدان پارس جنوبی، حدود ۵0 تریلیون 
مترمکعــب برآورد می شــود. حدود ۳۷00 
کیلومتــر مربع این میدان در آب های ایران و 
حــدود ۶000 کیلومتــر مربع آن در آب های 

قطر قرار دارد.
طبق برآوردهای اولیه سهم ایران از این میدان 
حــدود 14 تریلیون مترمکعب و ســهم قطر 
حدود ۳۷ تریلیون مترمکعب اســت. البته در 
آخرین مطالعاتی که توسط شرکت نفت و گاز 
پارس صورت گرفته، حجم ذخایر کشور کمتر 
از بــرآورد اولیــه و حــدود 11.۵ تریلیــون 
مترمکعب تخمین زده شــده اســت.در حال 
حاضر این میدان گازی، منبع تأمین بیش از 
۷0 درصد از گاز تولیدی کشور است و با توجه 
به ســهم بیش از ۷0 درصدی گاز طبیعی در 
تأمیــن انرژی کشــور، می توان گفت که این 
میدان به تنهایی بیش از نصف انرژی مصرفی 
کشور را تأمین می کند.علاوه بر تأمین انرژی، 
ادامه فعالیت بســیاری از صنایع پایین دستی 
که خوراک ورودی آنها از این میدان بوده نیز 
وابســته به تولیدات این میدان گازی اســت.
میدان پارس جنوبی با افت فشار روبه روست 

و این موضوع به گمانه زنی ها در رابطه با افت 
تولید آن دامــن می زند. افت تولید احتمالی 
آن، موضوع تأمین پایدار انرژی کشور و ادامه 
حیات صنایع وابســته به تولیدات این میدان 

را تحت الشعاع قرار می دهد.
بــر اســاس راهکارهای ارائه شــده توســط 
کمیسیون انرژی و محیط زیست اتاق تهران، 
تشکیل معاونت عالی انرژی زیر نظر مستقیم 
ریاســت جمهــوری، ورود بخش خصوصی 
حقیقی به موضوع واردات تجهیزات سنگین 
و اســتراتژیک صنعــت نفت، خنثی ســازی 
تحریم های بین المللی و اصلاح ســبد انرژی 
مصرفی کشور به سمت انرژی های تجدیدپذیر 
و اصــلاح الگوی مصرف به عنوان راهکارهای 

برون رفت از ناترازی گاز مطرح شده است.
میــدان پارس جنوبی چالش جدی وزارت  ��

نفت
محمــود خاقانــی، کارشــناس انــرژی، در 
گفت وگــو با تجارت نیــوز در رابطه با کاهش 
تولید در میدان پارس جنوبی عنوان کرد: این 
موضوع که چه میزان کاهش تولید در میدان 
گازی پارس جنوبی ممکن است اتفاق بیفتد، 
نیــاز به مطالعات فنی و ارزیابی های بســیار 
پیچیــده بــا کمک هــوش مصنوعی و دیگر 
فناوری ها دارد که متاســفانه در صنعت نفت 
ایران تا حدود زیادی این فناوری های نو وجود 
ندارد. میدان گازی پارس جنوبی، یک چالش 
بزرگ برای وزیر نفت دولت چهاردهم خواهد 
بــود.وی افــزود: پیش تر وزیــر نفت دولت 
سیزدهم اعلام کرده بود که روزانه یک میلیون 
و 400 هزار بشــکه نفت فروخته می شود. اما 
از ســوی دیگر رئیس مجلس یازدهم عنوان 
کرده بود که قیمت نفت ریزش ۳0 درصدی 
دارد. در چنین شرایطی، طبیعی است که در 
فازهــای مختلف پارس جنوبی، فناوری های 

نو وارد نشود و جذب سرمایه اتفاق نیوفتد.
نبود سرمایه گذار و مشکل تکنولوژیک ��

خاقانی در مورد افت فشــار در میدان گازی 
پارس جنوبی تصریح کرد: افت فشار طبیعی، 
دائــم در میدان گازی پــارس جنوبی اتفاق 
می افتــد و ایران نتوانســته اســت ابزارها و 
تکنولوژی هایــی را بــه کار بگیرد که فشــار 
خروجی گاز از مخزن حفظ شــود. نمونه آن 
فــاز 11 پارس جنوبی اســت. فاز 11 پارس 
جنوبی از نظر ساختار زیرزمینی و مخزن های 
گاز، یکی از پیچیده ترین و مشکل ترین مخازن 
زیرزمینی گاز طبیعی اســت که قرارداد آن با 
همکاری شــرکت توتال و شرکت بین المللی 

سینوپک چین در دولت یازدهم بسته شد.
او اضافه کرد: در جریان فعالیت دولت دوازدهم 
که آمریکا از برجام خارج شــد، توتال نیز به 

تعهدات خود پایبند نماند. از سوی دیگر، وزیر 
نفت دولت دوازدهم به چینی ها اعلام کرد که 
100 درصد این میدان تحویل آنان می شــود 
تــا بتوانند تولید مخزن را بالا ببرند. اما دولت 
چین و شــرکت سینوپک چین اعلام کردند 
که تکنولوژی لازم را ندارند. به همین ترتیب 
ایران با شرکت توتال شریک شد اما آن ها نیز 

همکاری نکردند.
وی خاطرنشــان کــرد: برنامه ریــزی انتقال 
ســکوی فــاز 1۲ به محــل 11 قبل از دولت 
ســیزدهم انجام شده بود. اما وزیر نفت دولت 
ســیزدهم مدعی شــد که از صفر تا صد این 
میدان در دولت ســیزدهم انجام شده است و 
ناترازی گازی وجود ندارد. چندی نگذشــت 
که پس از این انتقال، ســکوت اختیار کردند 
و دیگر مشــخص نیســت که وضع فاز 11 در 
چه حالتی اســت و میزان تولید در روز چقدر 

است.
به گفته خاقانی این موضوع نشان می دهد که 
وزیــر نفت در این زمینه اغراق کرده اســت. 
آن هــا زمانی که با واقعیت های مخزن مواجه 
شــدند، متوجه پیچیدگی ماجرا شدند. حال 
سؤال آن جا است که چرا تولید فاز 1۲ متوقف 
شــد و چــرا فازهای دیگــر در حال فروکش 

هستند؟
این کارشناس انرژی تشریح کرد: در خشکی 
هم مخازن بســیاری به دلیل نداشتن دانش 
لازم، دیگــر قابلیــت تولید ندارنــد. این ها 
مشــکلاتی هستند که دولت چهاردهم با آن 
مواجه خواهد شد. وزیر نفت با دو چالش بزرگ 
روبــه رو خواهد بود. یک چالش همان جلب و 
جــذب ســرمایه گذاری خارجــی به صورت 
فناوری هاست. موضوع بعدی خرید محصول 

توسط سرمایه گذار است.
خاقانی در رابطه با مشــکلات سرمایه گذاری 
در صنعــت نفت عنــوان کرد: به دلیل قیمت 
پاییــن گاز، کســی کــه در میادیــن گازی 
ســرمایه گذاری می کند، هزینه بالا و ضرر و 
زیان زیادی را متحمل شــود. اگر گاز را ارزان 
بفروشــند، برای سرمایه گذار صرفه اقتصادی 
نــدارد. در ایــران تنها نفــت ارزان فروخته 
نمی شــود. در شرایط تحریمی، گاز نیز ارزان 
فروخته می شــود؛ هم به پتروشیمی ها و هم 

به کشورهای همسایه.
او خاطرنشان کرد: اگر دولت چهاردهم برای 
عبور از شــرایط تحریمی و خروج از فهرست 
ســیاه FATF چاره ای نیندیشــد و وضع به 
همیــن منوال ادامه پیــدا کند، قادر به انجام 
کاری نخواهد بود. وزیر نفت نیز برای پیشبرد 
برنامه هایــی که منافع ملی را در پی داشــته 

باشد باید در همین زمین گام بردارد.

سارینا سیف
روزنامه نگار

میدان گازی پارس جنوبی؛ چالش بزرگ وزارت نفت

پارس جنوبی هم به داد ناترازی گاز نمی رسد
برای مدیریت مصرف سوخت چه باید کرد؟
3 سناریو پیش روی  بنزین

ایــران یکی از بزرگترین مصرف کننده های انرژی در 
جهان به شمار می آید که شدت مصرف انرژی در آن 

بیش از ۲ برابر میانگین جهانی است.
براســاس آخرین آمار از ابتدای شهریور 140۳ تا 1۵ 
آبان، شــاهد افزایش تولید بنزین در پالایشــگاه های 

کشور بوده ایم.
در این میان تولید بنزین پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
با افزایش 4 میلیون لیتری به روزانه 44 میلیون لیتر، 
پالایشگاه تهران با افزایش ۲ میلیون لیتری به روزانه 
۹ میلیون لیتر، پالایشگاه اصفهان با افزایش ۲ میلیون 
لیتری به روزانه 14 میلیون لیتر و پالایشگاه تبریز با 
افزایش ۵00 هزار بشــکه ای به روزانه 4 میلیون لیتر 
رســیده است. آمارهای مصرف بنزین نشان می دهد 
که از ابتدای سال تا اواسط شهریور نیز میانگین مصرف 
روزانه 1۲۳ میلیون لیتر بوده که در مقایسه با مدت 
مشــابه ســال قبل، بیانگر افزایش ۷ درصدی بنزین 
است. همچنین در ۶ ماه نخست سال جاری، به طور 
متوســط روزانه ۸.۵ میلیون لیتر بنزین وارد کشــور 
شده و در ماه مهر، میزان واردات به ۹ میلیون لیتر در 
روز افزایش یافته اســت. به هر روی افزایش ضربتی 
تولیــد یکی از راهکارهای مقابله با ناترازی بنزین در 
مــدت اخیر بوده، اما ضروری اســت که راهکارهای 
اساسی برای مدیریت مصرف سوخت در بلندمدت در 
نظر گرفته شــود. از این رو ســناریوهای مختلفی در 
جهت مدیریت مصرف سوخت درنظر گرفته شده که 
اولین سناریو افزایش نرخ بنزین با سهمیه های کنونی 
و اختصاص منابع حاصل از آن به یارانه بگیران اســت 
و طبق آن، سهمیه های کنونی بنزین حفظ می شود، 
امــا قیمــت بنزین برای بنزین یارانه ای و آزاد افزایش 
می یابد و منابع حاصل از آن در قالب افزایش یارانه به 
یارانه بگیران اختصاص می یابد. دومین سناریو بنزین 
ســه نرخی اســت که براساس آن به طبقات سهمیه 
بنزین فعلی )یعنی بنزین یارانه ای و آزاد( یک بنزین 

نرخ آزاد با نرخ بالاتر اضافه می شــود تا به این ترتیب 
عملًا یارانه مصرف کنندگان بیش از الگو حذف شود.
این ۲ سناریو مربوط به افزایش قیمت بنزین می شود 
کــه چنــدی پیش یکــی از نماینــدگان مجلس در 
گفت وگویی از احتمال افزایش قیمت بنزین در سال 
1404 خبــر داده بــود و و از قــول وزیر نفت گفت که 
دولت به دنبال راهی برای افزایش قیمت اســت، اما 
بلافاصله اداره کل روابط عمومی وزارت نفت با صدور 
اطلاعیــه ای اظهــارات این نماینــده مجلس درباره 
اظهارنظر وزیر نفت پیرامون افزایش قیمت بنزین را 

تکذیب کرد.
در این اطلاعیه گفته شــد که اساســاً موضوع تعیین 
قیمــت حامل هــای انرژی از جملــه بنزین در زمره 
سیاســت گذاری های بالادستی است و در این زمینه 
وزارت نفت فقط مجری تصمیم های ابلاغی دولت و 

مجلس خواهد بود.
همچنین فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت نیز در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در تاریخ 1۶ آبان 140۳ 
اعلام کرد که افزایش قیمت بنزین در دستور کار دولت 
نیست.ســومین سناریو نیز اختصاص یارانه بنزین به 
هر ایرانی اســت که طبق این ســناریو، بنزین به هر 
ایرانی تعلق خواهد یافت و خانوارها می توانند بنزین 

مازاد بر نیاز خود را به نرخ آزاد یا توافقی بفروشند.
در همین راســتا رمضانعلی سنگدوینی، نایب رئیس 
اول کمیســیون انــرژی در گفتگو با میــزان، درباره 
بهینه ســازی مصرف سوخت و راهکارهای آن گفت: 
پیش از هر تصمیمی در زمینه مدیریت سوخت، باید 
ایــن نکتــه را در نظر گرفت کــه آیا با افزایش قیمت 
بنزین، می توان به صرفه جویی قابل توجهی رســید؟ 
تجربه نشــان داده که افزایش قیمت، به طور موقت 
مصرف را کاهش می دهد، اما پس از مدتی مصرف به 
سطح قبلی باز می گردد.این نماینده مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: در جهت مدیریت مصرف سوخت 
بایــد در برنامــه بلندمــدت بر اصــلاح تجهیزات و 

فناوری های موجود در صنعت خودرو تمرکز شود.
وی با اشــاره به اینکه تولیدکنندگان خودرو باید به 

ســمت تولید خودروهایی با مصرف بهینه تر حرکت 
کنند، عنوان کرد: در حال حاضر خودروهایی در کشور 
تولید می شود که برای هر 100 کیلومتر، بیش از 1۲ 
لیتــر بنزین مصرف می کنند کــه در این زمینه باید 
مسئله بهینه سازی مصرف به طور جدی در دستور کار 
قرار گیرد.سنگدوینی در ادامه، دغدغه های اقتصادی 
طبقات پایین جامعه را مطرح کرد و افزود: باتوجه به 
شــرایط اقتصادی، خانواده هــای دهک های پایین 
جامعه، افزایش قیمت بنزین، نباید به گونه ای باشــد 
که فشار بیشتری بر این گروه ها وارد کند.این نماینده 
مجلــس گفت: یارانه های ســوخت بایــد به گونه ای 
مدیریت شــود که حمایت بیشــتری از این دهک ها 
به عمل آید و از سوی دیگر، برنامه ریزی دقیقی برای 
کاهش قاچاق سوخت داشته باشیم. عمده افراد درون 
این دهک ها نیز خودرویی برای دریافت سهمیه بنزین 
ندارند.ســنگدوینی با اشــاره به اینکه نزدیک به ۵0 
درصد از جمعیت کشــور خودرو شــخصی ندارند و از 
یارانه ســوخت به شکل مستقیم بهره مند نمی شوند، 
تصریــح کرد: ایــن یارانه ها باید به طور عادلانه توزیع 
شــود و به گونه ای نباشــد که تنها به نفع افرادی باشد 
که چندین خودرو دارند.وی تاکید کرد: در این شرایط، 
طرح »تخصیص بنزین به نفر« می تواند هم برای اقشار 
کم درآمد فوایدی داشــته باشد و هم مسئله ناترازی 
بنزین را حل کند، ولی قطعاً باید زیرساخت عملیاتی 
آن نیز فراهم شــود تا شــاهد اجرای این مدل مهم و 

کاربردی از توزیع یارانه بنزین باشیم.
ایــن نماینــده مجلــس با بیــان اینکــه در کنار هر 
سیاســتگذاری برای سوخت، باید شرایط اقتصادی 
اقشــار آسیب پذیر به طور ویژه مورد توجه قرار گیرد 
گفت: نباید یارانه های انرژی بدون برنامه ریزی مناسب 
توزیع شود که در این میان مسئله بنزین به نفر نه تنها 
در کاهش فشار بر طبقات کم درآمد مؤثر است، بلکه 
بهبود اقتصادی کلی جامعه و حرکت به سمت توسعه 
متوازن را نیز تســریع می کند. امیدوارم که با اجرای 
این طرح با آماده ســازی زیرساخت های آن به نتایج 

مطلوبی دست یابیم.



هرگونه مجوزی که برای پیشرفت صنعت برق لازم است در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد
پزشکیان در نشست بررسی راهکارهای رفع ناترازی برق:

افزایش قیمت کالاهای اساسی در سال آینده فراتر از تورم ۳0 درصد نخواهد بود
وزیر جهاد کشاورزی:

گروه سیاسی: جلسه »بررسی راهکارهای رفع ناترازی برق و توسعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر« دیروز به ریاست رئیس جمهور و با حضور 
رئیس دفتر رئیس جمهور، وزیر نیرو، وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه و تعدادی از مدیران بخش خصوصی 
و سرمایه گذاران فعال در حوزه ساخت نیروگاه های برق برگزار شد.
مســعود پزشــکیان در این جلســه با تأکید بر ضرورت رفع موانع 
پیش روی سرمایه گذاران در تولید انرژی های پاک و بهره گیری از 
فناوری هــای نویــن در زمینه تولید برق، گفت: به دلیل فوریتی که 
در این زمینه وجود دارد و تا قبل از رســیدن به پیک مصرف برق 
در ماه های آینده، وزرا و مسئولان مربوطه باید هماهنگی های خود 
را بیشتر کنند و ضمن برطرف نمودن موانع پیش روی سرمایه گذاران، 
هر گونه مجوزی که برای پیشرفت کار لازم است، به سرعت تهیه 

و در اختیار بخش خصوصی فعال در این زمینه قرار گیرد.
رئیس جمهور با تقدیر از فعالیت های وزیر نیرو در این زمینه افزود: 
برای پیش برد ســریع تر امور اولویت با سرمایه گذاران و طرح هایی 

باشد که سرمایه آنها آماده است، اما با موانعی در کسب مجوز و در 
روند بروکراسی مواجه هستند و سپس به سراغ مشکلات آن بخش 
از شرکت های خصوصی بروید که نیاز به وام و تکمیل سرمایه برای 

حضور در این حوزه دارند.
پزشکیان اظهار داشت: برای مجوزهایی هم که صادر می شود زمان 
و مهلت کافی تعیین کنید و در صورتی که در مهلت تعیین شــده 
فعالیتی صورت نگرفت، مجوزهای صادر شده را لغو کنید. در این 
زمینه مشاهده شده است که برخی سرمایه گذاران در بخش های 
اقتصادی مجوزهایی می گیرند، ولی بعد از چند ســال هیچ کاری 

نکرده اند.
رئیس جمهور از بخش خصوصی خواست پیشنهادهای خود برای 
اجــرای پروژه هــای تولید انرژی، به خصوص انرژی های پاک را هر 
چه ســریع تر ارائه کنند و گفت: به دلیل اهمیت رفع ناترازی ها در 
حوزه انرژی، طی روزهای آینده جلسه ای برای پیگیری موضوعات 
این عرصه داریم و پیشــنهادهای ارائه شــده در آن جلسه بررسی 

خواهد شد.در این جلسه وزیر نیرو، گزارشی از وضعیت تولید برق 
در کشــور در مقایســه سال های پس از پیروزی انقلاب ارائه کرد و 
گفت: در ســال ۵۷، تولید برق ما هفت هزار مگاوات بود و در ســال 
140۳ این رقم به ۹۳ هزار مگاوات رسیده و خطوط انتقال برق نیز 
از ۸1 هزار کیلومتر در ابتدای انقلاب به ۹۸0 هزار کیلومتر در حال 
حاضر رســیده اســت. طبق برنامه تا سال 1404 می توانیم به 11 
هزار مگاوات تولید برق خورشیدی برسیم و این رقم تا پایان 140۶ 

به ۳۸ هزار مگاوات خواهد رسید.
در ایــن جلســه همچنین تعدادی از مدیــران بخش خصوصی و 
سرمایه گذاران فعال در ساخت نیروگاه های برق خورشیدی و بادی 
حضور داشتند و به تشریح مشکلات پیش رو و راهکارهای تولید و 
ســاخت نیروگاه های خورشــیدی و بادی پرداختند که اهم آنها 
»مشکلات ناشی از تعیین دستوری قیمت برق توسط وزارت نیرو«، 
»موانــع پیش روی صدور مجــوز صادرات برق در ایام غیرپیک« و 

»تسریع در اعطای تسهیلات« بود.

غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشــاورزی، درخصوص کم شــدن میزان 
ارز ترجیحی و افزایش قیمت آن در بودجه 1404 و تأثیر این کار بر اقلام 
کالاهای اساسی در گفت وگو با تجارت نیوز گفت: در بحث قیمت کالاهای 
اساسی پیش بینی ما همان افزایش قیمتی متعارفی است که با تغییر سال 

رخ می دهد. افزایش غیرمتعارفی اتفاق نخواهد افتاد.
این عضو کابینه پزشــکیان در پاســخ به این ســؤال که یعنی تورم و افزایش 
قیمت کالاهای اساســی همان حدود ۳0 درصدی خواهد بود که دولت در 
بودجه 1404 پیش بینی کرده اســت، اظهار داشــت: بله در همین حدود 

خواهد بود، فراتر از این نخواهد رفت.
ترامپ در تماس تلفنی با محمود عباس: روی پایان جنگ غزه کار می کنم ��

بر اساس بیانیه دفتر ریاست تشکیلات خودگردان فلسطین و یکی از مقام های 

فلسطینی، »دونالد ترامپ« رئیس جمهور منتخب آمریکا در تماس تلفنی 
با »محمود عباس« رئیس تشــکیلات خودگردان فلســطین که برای اولین 

بار از ۲01۷ است، گفت که روی پایان دادن به جنگ غزه کار می کند.
یکی از مقام های فلســطینی نیز اعلام کرد که تماس تلفنی بین عباس و 

ترامپ گرم و صمیمانه بوده است.
عباس به ترامپ برای پیروزی در انتخابات ریاســت جمهوری پنج نوامبر 
آمریکا تبریک گفت و برای او آرزوی موفقیت کرد و گفت که آماده همکاری 
بــا ترامــپ برای پیگیری یک صلح عادلانه و جامع بر مبنای مشــروعیت و 

اصول بین المللی است.
ایلان ماسک: به زودی کشتار در اوکراین پایان می یابد ��

ایلان ماســک میلیاردر آمریکایی که در مبارزات انتخابات ریاســت 

جمهوری آمریکا از دونالد ترامپ حمایت کرده بود در حساب کاربری 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: کشتار بی معنی ]در اوکراین[ 
به زودی پایان خواهد یافت. زمان برای سودجویان جنگ طلب به پایان 

رسیده است.
به گزارش ایرنا، دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا و ایلان ماسک، 
میلیاردر آمریکایی، صبح جمعه تلفنی با ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور 
اوکراین گفت وگو کردند که نشــان دهنده تلاش ترامپ و متحدانش برای 

آتش بس میان کی یف و مسکو است.
دونالد ترامپ در شــعارهای انتخاباتی خود بارها گفت می تواند جنگ در 
اوکراین را تمام کند و حالا با ورودش به کاخ سفید همه منتظر جواب این 

سؤال مبهم هستند.

مهدی ذاکریان
استاد روابط بین الملل
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دولت می تواند 
زیرساخت هایی 
نظیر بنادر مجهز 
برای بارگیری و 
تخلیه کالا، 
فرودگاه های 
کوچک و 
پایانه های دریایی 
بین المللی را در 
این جزایر احداث 
نماید. از آن جایی 
که این جزایر به 
تنگه هرمز 
نزدیک هستند 
دارای موقعیت 
ممتازی برای 
ترانزیت کالا 
می باشند
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ایر یادداشت

احتمال معامله با ترامپ؟

دولت آقای ترامپ مجری خواســته های مردم آمریکا است؛ 
به عبارتی، مردم ایالات متحده گرایش سیاســی خود را به 
جمهوری خواهان و برنامه های آنان نشان داده اند. از این رو، 
برنامه هایــی که ایــن حزب در زمینه های مهاجرت، کاهش 
مالیات، افزایش امنیت، ســقط جنین و دیگر درخواســت ها 

دارند، به دقت پیگیری خواهد شد.
 در حوزه سیاست خارجی هم به نظر می رسد که سیاست های 
جمهوری خواهان و دموکرات ها شکاف قابل توجهی نداشته 
و هر دو به عزت و منافع ملی آمریکا توجه دارند. تنها دو مورد 
وجود دارد که نگاه جمهوری خواهان به آن ها متمرکزتر است؛ 
یکی مســئله اســرائیل اســت کــه هــم دموکرات ها و هم 
جمهوری خواهان به خوبی آگاه هســتند که ایالات متحده 
متحد اصلی اســرائیل محســوب می شود و اسرائیل به طور 
نانوشــته ای به عنوان پنجاه و یکمین ایالت آمریکا در نظر 
گرفته می شود. دیگری موضع گیری نسبت به روسیه است 
که در آن، نظم جهانی برای جمهوری خواهان از اهمیت بالایی 
برخوردار است و آن را مهم تر از نزاع می دانند. در این راستا، 
جمهوری خواهان سیاســت انزواگرایانه ای را در پیش گرفته 
و بر عدم مداخله و مهار روسیه تمرکز دارند. روسیه هم تمایل 
دارد به مرحله پایان تخاصم دســت یابد و این امر با حضور 
جمهوری خواهان ممکن اســت آســان تر شــود، چه برای 
آمریکایی ها و اوکراینی ها و چه برای روس ها. آنچه که خواسته 
ملــت آمریکا اســت، آقای ترامپ تنهــا به اجرایی کردن آن 

خواهد پرداخت.
تحولی خاص در داخل آمریکا رخ نداده است و این انتخاب 
مردم آمریکاست. مردم نه با رکود مواجه بوده اند و نه با تورم 
و در سیاســت خارجی نیز مســأله حادی وجود نداشت. تنها 
انتخــاب مــردم میــان دو نامزد موجود آقــای ترامپ بود. 
آمریکایی ها به طور کلی سنت گراتر و محافظه کارتر هستند 
و کمتــر به دموکرات هــا و لیبرالیزم اعتقاد دارند، همچنین 
خدامحورتر هستند و این نشان می دهد که ارزش های لیبرالی 

در میان عامه مردم گسترش نیافته است.
مردم همچنان پایبند به سنت ها و باورهای مذهبی هستند 
که جمهوری خواهان و محافظه کاران بر آن تأکید دارند. در 
مقابل، دموکرات ها بیشتر بر مبانی لیبرالیسم و حقوق بشر 
تمرکز دارند. اکثریت جامعه آمریکا سنتی هستند برای همین 
بــه ایــن جناح رأی دادند. البته آمارهای مربوط به بیکاری و 
تورم در دوران آقای بایدن چندان نگران کننده نیســت ولی 
مســائلی کــه جمهوری خواهان بر آن تمرکــز دارند مانند 
مهاجرت و ســقط جنین، بیشــتر توجه مردم را جلب کرده 

است.
جمهوری خواهان و دموکرات ها با یکدیگر در تعارض نیستند 
و هر دوی آن ها یکپارچه هستند و باید گفت که هر دو حزب 
اهداف مشترکی در راستای منافع ملی آمریکا دنبال می کنند. 
ایــن تحلیل هــا از شــخصیت ترامپ کــه مبتنی بر کیش 
شخصیتی او بوده است، تحلیل های درستی نیست. آنچه که 
از کیش شــخصیتی ترامپ ریشــه می گیــرد به نظر خود 

آمریکایی ها در نهایت منجر به پیشرفت آنها خواهد شد.
ترامپ در دوران چهار ســال اول خود نشــان داد که ایران، 
ترکیه، اسرائیل و عربستان برایش فرقی نمی کند؛ هر کشوری 
که با آمریکا همکاری تجاری داشــته باشــد، حتی اگر کسی 
مثل خاشقچی را اره هم کند، می تواند متحد و شریکش باشد. 
بنابراین، نباید ترامپ را از منظر ایدئولوژیک در نظر گرفت. 
او آمادگی برقراری رابطه با همه کشــورها را دارد. به عنوان 
مثال، وقتی او می گوید که آماده همکاری با پوتین است، این 
آمادگی را در مورد ایران نیز دارد. اما باید توجه داشــت که 

سیاست خارجی ما در ایران یکسری ملاحظات دارد.
سیاســت خارجی ایران نیاز به تغییر دارد، در زمان جنگ، 
فتح خرمشــهر اتفاق می افتد ولی قطعنامه ۵۹۸ در بدترین 
زمان به توافق می رســد. ترامپ از برجام خارج شــد ولی در 
زمان بایدن که می شد به توافق برسیم، این اتفاق نیفتاد این 
عدم ثبات نشان دهنده این است که سیاست خارجی ایران 
به شــدت نیازمند تغییر اســت. در حالی که ایران می تواند با 
کشــورهای مختلف روابط حســنه برقرار کنــد، اما برخی 
سیاست ها مانع از این امر شده است. سیاست خارجی موفق 
باید بر اســاس منافع ملی باشــد و نه متکی به نفرت یا عشق 

به کشورهای خاص.
ایران باید بر اساس منافع ملی خود روابطش را تنظیم کند. 
آمریــکا با ترامپ یا بی ترامــپ، ایران باید بتواند در نهایت با 
آمریــکا همــکاری کنــد. اما این مشــکل تنها به شــخص 
رئیس جمهور محدود نمی شود؛ چه بایدن باشد و چه اوباما، 
ایران به نظر می رسد که مشکل اساسی اش را در تنفر از آمریکا 
قرار داده است. در این شرایط، منافع ملی قربانی می شود و 
این نفرت اســت که پیروز می شــود یا منافع ملی را بر مبنای 
ارتباط با روسیه قرار می دهد و اینجا باز عشق پیروز می شود 

در حالی که منافع ملی باید پیروز باشد.
متأسفانه برای برقراری ارتباط با آمریکا و از سرگیری مذاکرات 
باید برگردیم به ســال ۲01۸، در آن زمان می توانســتیم به 
توافقاتی دست یابیم و ضمانت هایی نیز وجود داشت. آقایان 
می گفتنــد که ترامپ به دنبال عکس یادگاری گرفتن از این 
مذاکرات است، اما اکنون در دنیای امروز، سفرهایی که آقای 
عراقچی انجام می دهد، بیشتر به عکس های یادگاری شبیه 
اســت تا نتیجه گیری ملموس. بر این باورم که اگر فرصتی 
برای مذاکره وجود داشته باشد، این مذاکره باید تأمین کننده 
منافع ملی ایرانیان باشد. در این صورت، باید دوید و با آغوش 

باز به سمت مذاکرات رفت.

»محمدجواد ظریف« در همایش بین المللی »مکتب نصرالله« و 
در آیین گرامیداشت چهلمین روز درگذشت دبیرکل شهید حزب 
الله لبنان که در سالن اجلاس سران برگزار شد، گفت: حزب الله 
زنده است و اسرائیل تا آزادی کامل سرزمین های فلسطینی یک 
روز آرامش نخواهد دید.وی تاکید کرد: مقاومت در برابر اسرائیل 
قبل از انقلاب شکوهمند اسلامی آغاز شده بود و تا آزادی کامل 
تمام سرزمین های اسلامی از چنگال صهیونیست ها ادامه خواهد 
داشت.معاون راهبردی رئیس جمهور افزود: رژیم صهیونیستی و 
آمریکا باید بپذیرند تا زمانی که حقوق مردم فلســطین رعایت 

نمی شــود و آوارگان فلســطینی به سرزمین خود بازنگشته اند، 
آرامش نخواهند دید.ظریف در حاشیه اجلاس مکتب نصرالله نیز 
در خصوص ساسیت های ترامپ و دووره جدید ریاست جمهوری 
وی گفت: آقای ترامپ باید نشــان بدهد که سیاســت های غلط 
گذشته را دنبال نمی کند.وی اظهار داشت: حتماً ترامپ متوجه 
شــده است که سیاست فشــار حداکثری که ایشان شروع کرد، 
باعث شد که ایران غنی سازی اش از ۳.۵ درصد به ۶0 درصد برسد 
و تعداد سانتریفیوژها نیز افزایش پیدا کند.ظریف ادامه داد: خود 
ایشــان اهل محاســبه است، باید محاســبه ای بکند، چرتکه ای 

بیندازد، ببیند که سود و زیان آن سیاست چه بوده و آیا کماکان 
می خواهد آن سیاســت زیان بــار را ادامه بدهد یا عوض کند.در 
همین حال »سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه در حاشیه 
این همایش، اظهار کرد: معتقدم اثرات خون شهید سید حسن 
نصرالله بزرگتر و اثرگذارتر از سید حسن نصرالله خواهد بود. خون 
شهدا این اثر و خاصیت را دارد و هرچه شهید بزرگ تر باشد اثرات 
خون وی بیشــتر و اثرگذارتر خواهد بود.این دیپلمات عالی رتبه 
جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: صهیونیست ها در آینده نزدیک 
خواهند دید که خون شهید سید حسن نصرالله چه خواهد کرد.

ظریف: فشار حداکثری ترامپ غنی سازی ایران را به ۶0 درصد رساند

گروه سیاســی: اخیراً امارات و کشورهای عضو شورای 
همــکاری خلیج فارس و اتحادیه اروپا بیانیه ای صادر 
کرده و از ایران خواسته اند که به آنچه »اشغال« جزایر 
ســه گانه ایرانی تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموســی 
می نامند، پایان دهد. این بیانیه در تضاد با اسناد تاریخی 
و رســمی بین المللی اســت که مالکیت این جزایر را 
به صراحت متعلق به ایران می دانند. اما داســتان این 
جزایر چیست و چرا امارات متحده عربی ادعای مالکیت 

بر آن ها را دارد؟
پیشــینه جزایر ســه گانه تنب بزرگ، تنب کوچک و 
ابوموســی به ۵000 سال پیش از میلاد بازمی گردد و 
این جزایر همواره بخشی از خاک ایران بوده اند. حتی 
در زمان قاجار که انگلیس برای حفظ منافع استعماری 
خود وارد خلیج فارس شد، این جزایر همچنان به ایران 
تعلق داشــتند. اما در دوران مظفرالدین شــاه قاجار، 
بریتانیا به دلیل منافع اســتراتژیک و تجاری خود این 
جزایر را به اشغال درآورد و تسلط ایران بر این منطقه 
تضعیف شد. با گذشت بیش از ۷0 سال، در سال 1۳۵0، 
ایران موفق شد با خروج بریتانیا از خلیج فارس کنترل 
جزایر ســه گانه را به دســت بگیرد و اداره آنها را به طور 

رسمی از نو آغاز کند.
در همان سال، امارات متحده عربی به عنوان کشوری 
تازه تأســیس اعلام موجودیــت کرد و بدون توجه به 
سابقه تاریخی مالکیت ایران، ادعای مالکیت بر جزایر 
سه گانه را مطرح کرد. از آن زمان، امارات متحده هر از 
گاهی تنش هایی در این زمینه ایجاد کرده و به دنبال 

کسب مالکیت این جزایر بوده است.
چرا جزایر سه گانه مهم اند؟ ��

موقعیت استراتژیک جزایر سه گانه و قرار گرفتن آنها 
در مجــاورت تنگه هرمــز، اهمیت این منطقه را برای 
کشورهای منطقه و قدرت های جهانی دوچندان کرده 
و به همین دلیل اختلافات بر ســر مالکیت این جزایر 
همواره مســئله ای حساس و پیچیده بوده است. تنگه 
هرمز یکی از مهم ترین و استراتژیک ترین نقاط تجاری 

و نظامی جهان محســوب می شود. این تنگه به عنوان 
شــاهراه تجارت نفت، روزانه حدود ۲0 تا ۳0 درصد از 
نفت جهان را جابه جا می کند و به همین دلیل کنترل 
بر آن برای کشورهای منطقه و حتی قدرت های جهانی 
اهمیت زیادی دارد. جزایر سه گانه به دلیل نزدیکی به 
تنگــه هرمــز نه تنها از نظر جغرافیایــی بلکه از لحاظ 
ژئوپلیتیکــی و اقتصــادی نیز اهمیت ویــژه ای پیدا 
کرده اند. مالکیت و کنترل بر این جزایر به معنای داشتن 
نفوذ بر تنگه هرمز و دسترسی به منافع استراتژیک در 
این منطقه حیاتی اســت. براساس داده های اطلاعات 
انرژی ایالات متحده، سهم نفت عبوری از تنگه هرمز 
در دوره زمانــی ۲01۸ تــا ۲0۲۳ بین ۲0 تا ۳0 درصد 
نوسان داشته است که نشان می دهد این تنگه به عنوان 
یک مســیر حیاتی برای عرضــه جهانی نفت اهمیت 
استراتژیکی دارد. نوسانات در این سهم نیز بازتاب دهنده 
تغییرات تقاضای جهانی، تحولات ژئوپلیتیکی و شرایط 

اقتصادی بوده است.
چرا امارات دست بردار جزایر ایرانی نیست؟ ��

علاوه بر این، جزایر سه گانه از نظر نظامی و دفاعی نیز 
برای ایران اهمیت دارند. این جزایر در نزدیکی خلیج 
فارس و تنگه هرمز واقع شده اند و به عنوان پایگاه های 
دفاعــی ایران در ایــن ناحیه عمل می کنند. موقعیت 
اســتراتژیک این جزایر به ایران اجازه می دهد که در 
صــورت وقوع تهدیــدات نظامی یا بــروز تنش های 
منطقه ای از مرزهای آبی خود دفاع کند و امنیت خلیج 
فــارس را تأمیــن کند. اگر ایران کنترل این جزایر را از 
دست دهد، بخش مهمی از نفوذ و قدرت نظامی خود 

را در تنگه هرمز و خلیج فارس از دست خواهد داد.
راه مقابله با ادعاهای امارات چیست؟ ��

با توجه به اهمیت این جزایر و ادعاهای مکرر امارات، 
ایــران می تواند چند اقدام اساســی را در جهت حفظ 
مالکیت خود و مقابله با این ادعاها انجام دهد. یکی از 
اقدامات مهم، تقویت دیپلماسی منطقه ای و بین المللی 
است. ایران می تواند با برقراری روابط دیپلماتیک قوی تر 
با کشورهای همسایه و قدرت های جهانی، مشروعیت 
خود را در این زمینه تثبیت کند و از آن به عنوان ابزاری 
برای حل تنش ها بهره گیرد. ارائه مســتندات تاریخی 
و حقوقــی که مالکیت ایــران بر این جزایر را به اثبات 
می رســاند نیز می تواند موضع ایران را تقویت کرده و 
نشان دهد که این جزایر همواره بخشی از خاک ایران 

بوده اند.
تقویت حضور نظامی و امنیتی در این جزایر نیز راهکاری 
دیگر برای ایران به شمار می آید. این اقدام پیامی قاطع 
برای تأکید بر مالکیت ایران بر جزایر و مقابله با هر گونه 
تهدیــد خواهد بود. همچنین، ایران می تواند از طریق 
سازمان های بین المللی و نهادهایی مانند سازمان ملل، 
ادعاهای خود را به طور رسمی مطرح کرده و به جهان 
ثابت کند که این جزایر همواره بخشــی از خاک ایران 
بوده اند. آگاهی بخشــی عمومی نیز اقدامی مؤثر برای 
اطلاع رســانی به مردم ایران و دیگر کشــورها درباره 
اهمیت این جزایر، تاریخچه آن ها و اهمیت سیاسی و 

اقتصادی مالکیت بر آن ها است.
با توجه به این شرایط و اهمیت راهبردی جزایر سه گانه، 
بــه نظر می رســد که ایران باید هم زمــان از ابزارهای 

دیپلماســی، حقوقــی و نظامی بــرای حفظ و تثبیت 
مالکیت خود بر این جزایر استفاده کند و از منافع ملی 
و امنیتی خود در برابر هرگونه تهدید یا ادعای بی اساس 
دفاع نماید. اما مهم تر از همه این ها این است که دولت 
این جزایر ســه گانه رو توســعه دهد به طوری که ایران 
نه تنها با توســعه اقتصادی جزایر سه گانه تنب بزرگ، 
تنب کوچک و ابوموسی حضور خود را در این مناطق 
استراتژیک تثبیت می کند بلکه با ایجاد زیرساخت های 
اقتصادی، اشــتغال زایی و جذب ســرمایه از مزایای 

اقتصادی این جزایر نیز بهره مند می شود.
دولت می تواند زیرساخت هایی نظیر بنادر مجهز برای 
بارگیری و تخلیه کالا، فرودگاه های کوچک و پایانه های 
دریایــی بین المللی را در ایــن جزایر احداث نماید. از 
آن جایی که این جزایر به تنگه هرمز نزدیک هســتند 
دارای موقعیت ممتازی برای ترانزیت کالا می باشــند. 
با بهبود زیرساخت های حمل ونقل و تبدیل این جزایر 
به مرکز ترانزیت منطقه، ایران می تواند سهم بیشتری 
از تجــارت دریایــی و ترانزیت جهانی را جذب کند و از 
عوایــد مالی آن بهره مند شــود. از ســوی دیگر، این 
زیرساخت ها راه را برای تجارت دریایی بیشتر و تقویت 

صنایع وابسته به بنادر باز می کنند.
همچنین تأسیس مناطق آزاد تجاری در این جزایر با 
معافیت هــای مالیاتی و تســهیلات تجاری می تواند 
جذابیت اقتصادی زیادی برای سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی داشــته باشــند. ایجاد چنین مناطقی باعث 
می شود صنایع جدید و شرکت های بین المللی به جزایر 
سه گانه وارد شوند و درنتیجه تولید، صادرات و اشتغال 
افزایــش یابــد. با تبدیل ایــن جزایر به قطب تجاری و 
اقتصــادی، ارزآوری و رونق اقتصادی منطقه بیشــتر 
خواهد شد.جزایر سه گانه به دلیل موقعیت جغرافیایی، 
طبیعــت بکر و تاریخچــه کهن می توانند به مقصدی 
گردشــگری تبدیل شوند. جذب گردشگران داخلی و 
خارجی به این جزایر، باعث ورود ارز و ایجاد اشــتغال 
محلی می شــود و نقش مثبتــی در رونق اقتصادی و 

ارتقای سطح زندگی ساکنان بومی خواهد داشت.
در صــورت امــکان احداث پالایشــگاه های کوچک، 
کارخانجات پتروشیمی و مراکز تولید انرژی خورشیدی 
و بادی در جزایر سه گانه و نزدیکی آن ها به منابع نفت 
و گاز خلیج فارس می تواند بســتر مناسبی برای ایجاد 

صنایع انرژی و پتروشــیمی فراهم شــود. توسعه این 
صنایع، نه تنها موجب افزایش ارزش افزوده در منطقه 
می شــود بلکه با جذب ســرمایه گذاری و ایجاد شغل، 
مزایای اقتصادی فراوانی را به همراه دارد. تأسیســات 
تولیــد انرژی های تجدیدپذیر، می تواند نیاز جزایر به 
انرژی را تأمین کند و ایران را در مسیر کاهش وابستگی 

به سوخت های فسیلی یاری دهد.
ایجاد مراکز علمی و تحقیقاتی در این جزایر می تواند 
نیروی کار ماهر را به این منطقه جذب کند و زمینه را 
برای تحقیقات دریایی، جغرافیایی و ژئوفیزیکی فراهم 
ســازد. این اقــدام، افزون بر تقویــت جایگاه علمی و 
پژوهشی کشور به اشتغال زایی و رشد اقتصادی منطقه 
کمــک می کنــد و حضور ایران را در این جزایر تحکیم 
می بخشــد.در واقع، پروژه های توسعه ای در این جزایر 
می توانند فرصت های شغلی متعددی برای نیروی کار 
محلی و غیر محلی ایجاد کنند، به طوری که جمعیت 
فعــال و متخصــص وارد این مناطق شــوند. از این رو، 
ســرمایه گذاری و توسعه در جزایر سه گانه، نه تنها در 
راستای منافع ملی و امنیت اقتصادی ایران است بلکه 
به شکل قابل توجهی به رونق و پیشرفت پایدار مناطق 
جنوبی کشور کمک می کند و زمینه ساز رشد متوازن 
و ماندگار برای این منطقه خواهد بود. در واقع با سکونت 
بیشتر افراد در بخش های قابل سکونت این جزایر دیگر 
پرونده ادعای مالکیت امارات متحده عربی بر این جزایر 

از میان خواهد رفت.
جزایر سه گانه را توسعه دهید ��

ایران در موقعیتی حساس قرار دارد که برخی کشورها 
از جملــه امارات متحده عربی به دنبال مالکیت جزایر 
سه گانه آن است و از سوی دیگر هر روز با تحریم های 
بیشــتری از سوی آمریکا و اروپا مواجه است. بنابراین 
کشــور در شرایط سختی قرار گرفته و بهترین راه حل 
رد مالکیت امارات این است که هر چه سریع تر نسبت 
به توســعه این جزایر اقدام نماید. یعنی برای مقابله با 
این ادعاهای بی اســاس و تثبیت مالکیت خود، ایران 
باید توســعه و ســرمایه گذاری بیشتری در این جزایر 
انجام دهد. با تقویت زیرساخت های اقتصادی، تجاری 
و جمعیتی در این مناطق، ایران می تواند حضور خود 
را مســتحکم کــرده و هرگونه ادعــای مالکیت دیگر 

کشورها را خنثی کند.

توسعه؛  پایانی 
بر توهمات 
امارات

 چرا جزایر سه گانه
 مهم اند؟

ندا مؤمن
روزنامه نگار



سهم کسری بودجه شبیه سال های پایانی جنگ است
لاریجانی:

گــروه اقتصــادی: عضو حقیقی مجمع تشــخیص مصلحت نظام و 
سیاستمدار شناخته شده ایرانی در گفتگو با خبرآنلاین به سئوالات 
مهمی در خصوص لایحه بودجه پاسخ داد. وی در جواب این پرسش 
که لایحه بودجه سال 1404، و سال های اخیر چه تفاوتی با لوایحی 
بودجه ای دارد که در سال های ریاست شما بر مجلس شورای اسلامی 
به تصویب رســید، گفت: وقتی کلان بودجهٔ ســال آینده را دیدم، 
توجهم به یک تفاوت مهم جلب شد و این تفاوت در کسری بودجه 

است.
او با اشاره به اینکه کسری بودجه بالاست، رقم 1۸00 همت را برای 
کسری بودجه اعلام کرد و ادامه داد: چنین کسری بودجه ای سابقه 
نداشته است. در حقیقت با این وضعیت بیش از ۳0 درصد بودجه 

تبدیل به کسری بودجه شده است.
او در توضیح این مطلب ادامه داد: پیش از این در زمان جنگ و اواخر 
آن دوره این مشکل را داشتیم، ولی بعد از آن درست شد. او با اشاره 
به عواقب کسری بودجه بر شاخص های کلان اقتصادی گفت: کسری 
بودجه منجر به رشــد تورم می شــود و سیاســت های ضد تورمی را 

خنثی می کند.

رییس اســبق مجلس شورای اسلامی گفت: البته مقداری کسری 
بودجه را پنهان کرده اند. ولی گوشت لخم آن هم همین قدر است.

لاریجانی گفت: از سوی دیگر میزان بودجهٔ عمرانی پیش بینی شده 
ضعیف است. به نظرم عامل محرک بخش خصوصی، بودجهٔ عمرانی 
است. این بودجه به خودی خود مهم نیست اما باعث تحریک اقتصاد 
می شود. با توجه به پیش بینی صورت گرفته تصورم این است که از 

این منظر نیز پیشرفت خوبی نداشته باشیم.
او در جواب این پرسش که آیا بودجه با شرایط اضطراری کنونی و 
بنیه دفاعی مورد نیاز تدوین شده است یا خیر؟ گفت: به نظرم آن ها 
یعنی حاکمیت راه هایی را قبلًا برای حل این مساله داشته اند و الان 
هم دارند. بودجهٔ مورد نیاز برای این بخش تأمین خواهد شد. مشکل 
فعلی بودجهٔ دفاعی نیســت. مهم این اســت که وضعیت اقتصادی 
کشور رونق پیدا کند. باید توجه داشت معضلی که پیش از این در 
بودجه وجود داشــته و همین حالا هم تشــدید شــده حجم بودجه 
جاری است که کمرشکن شده است. هیچ تئوری ای هم برای چابک 
کردن دولت ندارند. رقم بودجهٔ جاری هر ســال اضافه شــده است و 
این روند تا همین حالا ادامه دارد. البته قبلًا هم این مســائل بود و 

اختصاص به بودجه امسال ندارد. ولی امسال شدیدتر است. در واقع 
با این سیاست مدام هزینه ها را اضافه می کنند. مثلًا نتیجهٔ افزایش 

حجم یارانه ها این می شود که بخش های دیگر ضعیف شده اند.
او در پاسخ به این سئوال که اگر خود شما امروز در مجلس شورای 
اســلامی بودید، در شــرایط فعلی چه موضوعی را در روند بررســی 
بودجه مد نظر قرار می دادید؟ گفت: مشــکل بودجه را می توان با 
کمی بالا و پایین حل کرد یا حجم مشکل را کاهش داد. مسالهٔ مهم 
تحریم ها است. به نظرم باید اراده قوی برای حل این مشکل وجود 
داشته باشد. این تحریم ها سد توسعهٔ ما شده اند. نمی گویم اگر این 
را برداریم همه چیز حل می شــود. ولی مانند این اســت که سنگی 
بزرگ در جوی آب افتاده باشد. باید این سنگ را بردارید تا حرکت 
اقتصاد روان شود. لذا فکر می کنم باید همت کرد و این مساله را حل 
کرد. از سوی دیگر دولت برای حل سایر مشکلات اقتصادی نیز باید 
تلاش کند. تلاشی که منجر به کاهش سهم بودجهٔ جاری شود. باید 
در نظر داشت در شرایط تداوم تحریم و تورم بالای ناشی از آن راهی 
جز افزایش بودجهٔ جاری وجود ندارد که مســیری اســت مستمراً 

معضل را افزون می کند.  

نشان دار کردن مالیات، گامی بزرگ برای شفافیت و عدالت مالیاتی

علی خزایی نماینده مردم قرچک و ورامین در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با اقتصادآنلاین با اشاره به تأثیر 
مثبت طرح »نشان دار کردن مالیات« در تشویق مردم به پرداخت مالیات، اظهار داشت: این طرح به نظر من گام 
خوبی برای شفافیت های مالیاتی است. وقتی مودیان مالیاتی یعنی اقشار مختلف ملت ایران، متوجه می شوند که 
مالیاتی که پرداخت می کنند در کجا هزینه می شــود، به معنی این اســت که گام مهمی برای شــفافیت در حوزه 

مالیاتی برداشته شده است.
وی با تاکید بر اینکه طرح »نشان دار کردن مالیات« مردم را برای پرداخت مالیات دلگرم می کند، گفت: با اجرای 
این طرح مردم می توانند نتیجه مالیاتی که پرداخت کردند را به طور ملموس در پیشرفت و توسعه زیرساخت های 

کشور ببینند بنابراین تشویق به پرداخت به موقع مالیات خود می شوند.
خزایی نماینده مردم قرچک و ورامین با اشاره به تکمیل پروژه های نیمه کاره و محرومیت زدایی از چهره استان های 
کشور گفت: باید اولویت این طرح را مناطقی که محروم تر و مستضعف تر هستند قرار داد. ما پروژه های زیادی در 
سطح کشور داریم که بعد از گذشت سال ها همچنان نیمه کاره مانده و تأمین اعتبار نمی شود لذا طرح »نشان دار 

کردن مالیات« می تواند این پروژه ها را به سرانجام برساند.
وی با اشاره به افزایش سهم استان های محروم از مالیات، گفت: قطعاً در استان هایی که میزان سرمایه گذاری در 
حوزه صنایع کم است، میزان مالیاتی هم که پرداخت می شود، نمی تواند پروژه های نیمه کاره را هم تأمین اعتبار 
کند. بنابراین ایجاد این امکان برای مودیان مالیاتی که بتوانند استان هایی که به آنها علاقه دارند و یا حتی زادگاهشان 

است را انتخاب کنند، می تواند راهکار خوبی برای توسعه یکنواخت استان های کشور باشد.
وی افزود: بنابراین در راستای اجرای عدالت و تمرکززدایی از مراکز استان ها، پروژه های مناطق محروم در اولویت 
این طرح قرار دارد و ابتدا پروژه هایی که حدود ۶0 الی ۷0 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است تأمین اعتبار شده 

و به بهره برداری خواهد رسید.

دستور دولت برای حذف یارانه بگیران

طیبه حسینی سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها در مورد حذف یارانه ثروتمندان، اظهار کرد: تصویب آئین 
نامه حذف یارانه پردرآمدها در هیئت وزیران صورت گرفته اما ابلاغ رسمی آن هنوز انجام نشده است.

وی افزود: باید صبر کنیم تا این آئین نامه از سوی شورای اطلاع رسانی دولت به صورت رسمی ابلاغ شود. پس از 
آن ساز و کار و جزئیات آن اعلام خواهد شد.

حسینی ادامه داد: همه ساز و کارهای لازم برای اجرای این آئین نامه با جزئیات مشخص شده است و پس از ابلاغ 
باید دید وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متولی امر چطور آن را اجرایی خواهد کرد.

بنا به این گزارش، ۲4 شهریور 140۳ دیوان محاسبات اعلام کرد که یافته های این نهاد نظارتی نشان می دهد در 
سال 140۲، حدود ۸1 میلیون ایرانی یارانه دریافت کرده اند؛ همچنین 1۶0 هزار و ۲0 نفر از فهرست یارانه بگیران 
حذف شدند و تعداد ۲۲۲۸۵۲۷ نفر توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متقاضیان جدید، مشمول 

دریافت یارانه شده اند.
بر اساس آخرین محاسبات مرکز آمار ایران، جمعیت کشور در اول آبان ماه سال 140۳ حدود ۸۵ میلیون و ۹۶1 
هزار نفر برآورد می شود و مقایسه آمار جمعیت ایران و آمار مشمولان دریافت یارانه نقدی نشان می دهد که تنها 
حدود ۵ تا ۶ میلیون ایرانی یارانه نمی گیرند. از این تعداد ممکن است برخی از سوی دولت به عنوان افراد پردرآمد 
که نیازی به دریافت یارانه ندارند شناخته شده باشند و سایر افراد در فهرست کسانی قرار بگیرند که پرونده یارانه 

آنها به هر دلیلی تکمیل نباشد و یا مشکلات شناسنامه ای و هویتی داشته باشند.
در این حالت، آن طور که گفته می شود؛ تصویب آیین نامه حذف یارانه پردرآمدها در هیات وزیران صورت گرفته 

اما ابلاغ رسمی آن هنوز انجام نشده است.
یک منبع آگاه گفت؛ همه ســاز و کارهای لازم برای اجرای این آئین نامه با جزییات مشــخص شــده اســت و پس از 

ابلاغ باید دید وزارت کار به عنوان متولی امر چطور آن را اجرایی خواهد کرد.

مهرداد لاهوتی
نایب رییس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس
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اقت

فیلترینگ فقط برای مردم پولی است!

 در گذشته هر کدام از دولت ها با توجه به شرایط از چند مسیر 
مانند ارز ترجیحی 4۵00 تومانی یا ارز ۲۸۵00 تومانی دنبال 
راه حل ها بودند که این هم مسیری برای حفظ قیمت ها بود اما 

معتقدم اراده ای در کشور برای کاهش نرخ دلار وجود ندارد.
آن هایی که از تک نرخی شدن ارز حرف می زنند نمی توان در 
این شرایط فعلی برای بخش های مختلف یک نرخ برای ارز در 
نظر گرفت. درست است که در مقطعی که شرایط فراهم باشد 
باید به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت کنیم اما در شرایط 
فعلی طبیعی است که برخی از کالاها باید با نرخ متفاوت وارد 

کشور شوند.
اینکه به طور قاطع بگوییم تمام کالاها با یک نرخ باید وارد شوند 
و هــر بلایی که می خواهد ســر مصــرف کننده بیاید به دولت 
ارتباطی ندارد، درست نیست و با آن مخالفیم. وقتی دولت هم 
بر بحث معیشت تاکید دارد، طبیعی است که باید نرخ واردات 

برخی از کالاها متفاوت باشد.
بنابراین به نظر می رسد دولت از افزایش نرخ ارز کالاهای وارداتی 
به دنبال پوشــش کسری بودجه است، دولت به نرخ ترجیحی 
۲۸۵00 تومان ۳0 درصد اضافه کرده و تعرفه کالاهای ورودی 
غیر اساسی را به ۵۵ هزار تومان افزایش داده است. در حالی که 
دولت ارز خود را در بازار با نرخ بازار آزاد به فروش می رساند اما 
بــه صادرکنندگانــی که محصول خود را با دلار بازار آزاد تولید 
می کننــد، می گویــد باید ارز حاصل از صادرات خود را با نرخی 

که دولت مشخص کرده به واردکننده تحویل دهید.
دولتی که از بدو شروع کار تا کنون 1۸.۷ میلیارد دلار از صندوق 
توســعه ملی قرض گرفتــه و می خواهد ۷00 همت هم اوراق 
منتشر کند، به فرمانده اقتصادی نیازی ندارد و هر فردی فرمانده 

اقتصادی شود می تواند امور اقتصادی را پیش ببرد.
به هرحال در تمام بودجه ســال آینده می بینیم که دولت به 
دنبــال ایــن بوده از راه های مختلف بودجه هزینه های جاری را 
تأمین کند، دولت از محل افزایش نرخ ارز،  افزایش نرخ تعرفه 
واردات انواع کالا و حتی واردات خودرو می خواهد هزینه های 
جاری را پوشش دهد. دولت این ژست را می گیرد که می خواهد 
۲ میلیارد دلار واردات خودرو داشته باشد، اگر واقعاً این اقدام 
را برای مردم انجام می دهد تعرفه واردات را هم کاهش دهد و 
حداقل به ۵0 درصد برساند. این در حالی است که تعرفه واردات 
خودرو را 100 درصد در نظر گرفته و میزان افزایش درآمدهای 
گمرکی از این محل به 110 همت رســیده اســت پس منافع 
مردم کجای این بودجه و واردات خودرو دیده شده است؟ همین 
حکایت را در فیلترینگ می بینیم، می گویند فیلتر واتســاپ، 
اینســتاگرام و تلگرام برای برقراری امنیت مردم لازم بوده و ما 
هم این را حرف حســاب می دانیم و همه باید به این تصمیم 
احترام بگذاریم اما موضوع این اســت که تقریباً همه در حال 
اســتفاده از این شــبکه های اجتماعی و مجازی هستند با این 
تفاوت که تمام مســئولان کشــور و نمایندگان مجلس به طور 
کاملًا رایگان از این شبکه ها و فضای مجازی استفاده می کنند 
اما مردم باید بهای آن را بپردازند و فیلترینگ فقط برای مردم 

پولی شد.

مکث

ارزش گمرکی آیفون بزودی بازنگری و رسماً 
منتشر می شود

ایلنا:  بررســی ها نشان می دهد، ارزش های اعلامی برای برخی 
مدل های آیفون که به تازگی واردات آنها آزاد شــده اســت، 
قیمت های مندرج در سایت شرکت اپل بوده و هنوز در سامانه 
گمرک بارگذاری نشده و قرار است به زودی ارزش های گمرکی 
این مدل گوشی ها وفق قانون امور گمرکی استخراج و رسماً از 

سوی گمرک اعلام شود.
بنابراین بررسی ها، دفتر تعیین ارزش گمرک ایران این موضوع 
را تأیید و اعلام کرده است ارزش های انواع گوشی اپل که پیش 
از این واردات آنها ممنوع بود توســط کارشناســان این دفتر در 
مرحله اســتخراج و بررسی اســت و به زودی در سامانه ارزش 
گــذاری کالایــی گمرک یا TSC جهــت اخذ حقوق و عوارض 
گمرکی در گمرکات بارگذاری خواهد شــد تا ملاک عمل قرار 
گیــرد و بــر مبنای آن حقوق و عوارض گمرکی در گمرکات در 

رویه تجاری و مسافری اخذ گردد.
همچنین این بررســی ها حاکی اســت، هم اکنون نحوه ارزش 
گذاری انواع مدل های گوشی های آیفون که به تازگی واردات 
آنها آزاد شده است در رویه مسافری از طریق استعلام از دفتر 
ارزش گمرک، ارزش گذاری می شود و به زودی لیست ارزش 
این مدل گوشی ها به روز رسانی و رسماً از سوی گمرک منتشر 

می شود.

یک بشقاب میوه یک میلیون و 1۵۵ هزار تومان!

خبرآنلاین: یک بشــقاب میــوه در یکی از مراکز بزرگ تجاری 
تهران، یک میلیون و 1۵۵ هزار تومان به فروش می رود.

بهنام صمدی، کارشــناس اقتصادی در یادداشــتی در فضای 
مجازی با انتشار عکس یک بشقاب میوه در یکی مراکز بزرگ 
تجاری شمال تهران به قیمت روی بشقاب اشاره کرد و نوشت: 
یک بشقاب میوه یک میلیون و 1۵۵ هزار تومان! تاریخ مصرفش 

هم یک روزه؛ حتماً هم خریدار داره توی اون منطقه.

یادداشت

مهدی فراهانی، مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم طی جلسه ای 
بــا حضــور جبریل ابراهیم محمّد؛ وزیــر دارایی و برنامه ریزی 
اقتصادی کشــور ســودان و هیأت همراه فرصت های ســرمایه 
گذاری استان قم را برای همکاری های اقتصادی دو کشور تشریح 

کرد.
در این ســفرکه به منظور آشنایی با فرصت های سرمایه گذاری 
مشترک ایران و سودان صورت گرفت، مدیر کل امور اقتصادی 
و دارایی قم این اســتان را دارای ظرفیت طلایی برای ســرمایه 
گذاران خارجی بویژه کشــورهای آفریقایی توصیف و موقعیت 
ژئوپولتیک قم را در اتصال جغرافیایی 1۷ استان کشور، بی نظیر 

عنوان کرد.
در ادامــه، مهدی فراهانــی به عنوان نایب رئیس مرکز خدمات 
ســرمایه گذاری قم به تشــریح امکانات ویژه قم در معافیتهای 
مالیاتی و گمرکی برای سرمایه گذاران خارجی پرداخت و گفت: 
تسهیلات بانکی و اعطای خط اعتباری به سرمایه گذاران خارجی 

در دستور کار دستگاه های اقتصادی استان است.
فراهانــی همچنین بهره مندی ســرمایه گــذاران ایرانی از بازار 
مصرف ســودان و صادرات کالا به این کشــور را امکانی مطلوب 
برای تولیدکنندگان ایرانی و مصرف کنندگان ســودانی عنوان 
کرد.نایــب رئیــس مرکز خدمات ســرمایه گذاری قم، ظرفیت 

انگشــتر سازی، تولید سوهان، بافت فرش، تولید کفش و تولید 
بســیاری از محصولات پایه در تولید صنعتی را در اســتان قم 
مطلــوب توصیــف کرد که زمینه همــکاری و تعامل خوبی را با 

کشور سودان فراهم می کند.
فراهانی استان قم را دارای هفت شهرک صنعتی و چهار ناحیه 
صنعتی برشمرد که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 
سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارند و به عنوان مهمترین کانون 
انجــام فعالیت هــای صنعتی در قم شــناخته و مورد توجه ویژه 
مسوولان دستگاه های اجرایی، سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

و فعالان بخش خصوصی هستند.

معرفی فرصت تولید سوهان و انگشتر در قم به سرمایه گذاران سودانی

پس از 
انتخابات 

آمریکا و تأثیر 
گذاری انتخاب 

ترامپ بر بازار و 
اقتصاد ایران 

نرخ ارز در 
ماههای اخیر 
تدریجی رشد 

کرده و بیش از 
1۵ درصد 

افزایش یافته 
بود. یعنی از 60 

هزار تومان به 
۷0 تومان 

رسید، بنابراین 
افزایش قیمت 
این کالا دیگر 
شاید بعید به 

نظر برسد

گــروه اقتصادی: با انتخاب ترامپ به عنوان چهل و 
هفتمین رئیس جمهور امریکا اغلب بازارها واکنش 
مثبتی به این انتخاب نشان دادند و حتی بازار طلا 
و ارز که پیش بینی می شد با انتخاب او به شدت 

صعودی شود بر عکس عمل کرد.
هر چند در این چند روز گذشته اغلب سیاستمدارن 
و اقتصــاد دانــان اعلام کرده انــد که به هیچ وجه 
انتخاب ترامپ نمی تواند برای ایران مهم و به لحاظ 
اقتصادی تاثیرگذار باشد اما برخی کارشناسان بر 
این باور هســتند که به نظر می رســد اگر اوضاع 
اقتصــادی ایران به لحــاظ افزایش صادرات نفت 
بهبــود پیدا کند ســایر بازارها بــه خصوص بازار 

سرمایه بهبود پیدا خواهد کرد.
از طرفی ترامپ در دوره قبلی ریاســت جمهوری 
خود فشــار حداکثری علیه ایران انجام داد و حالا 
سیاســت جدیدی در راه نیســت که برای اقتصاد 
نگرانی چندانی ایجاد کند. بنابراین کارشناســان 
می گویند؛ با پیروزی او هم نمی توان روزهای بدی 
را برای اقتصاد داخلی پیش بینی کرد چرا که وی 
قبلًا با تمام توان خود برای زمینگیر کردن اقتصاد 
ایران به میدان آمده و الآن رسماً کار جدیدی برای 
فشار به اقتصاد و مردم ایران نمی تواند انجام دهد. 
البته هرچند شاید در کوتاه مدت یک موج روانی 
در بازارهای مالی ایجاد شود که انتظارات تورمی 
را تحریک کند، اما مطمئناً آن هم بسیار کوتاه مدت 

و مقطعی خواهد بود.
»موسی غنی نژاد« اقتصاددان و استاد دانشگاه در 

رابطه با روی کار آمدن ترامپ و تأثیر آن بر اقتصاد 
کشور نیز گفت: ترامپ در مناظرات انتخاباتی خود 
بیان کرد که جلوی صادرات نفتی ایران را خواهد 
گرفت و احتمال می رود که این سیاســت دنبال 
شود. همچنین این عوامل به موضع و عکس العمل 

ایران نسبت به انتخاب ترامپ نیز بستگی دارد.
وی تاکید کرد: ترامپ تاجری است اهل معامله و 
نمی توان به حرف های گذشته آن اکتفا کرد. بعضی 
از سیاست ها غیر قابل متعارف و پیش بینی است. 
بنابراین اگر سخنان گفته شده در راستای اعمال 
تحریم حداکثری باشــد، می توان گفت وضعیت 

اقتصادی کشور بدتر خواهد شد.
غنی نژاد در پایان گفت: وضعیت اقتصادی تعیین 
کننده شــرایط بورس است. اگر وضعیت اقتصاد 
مطلوب باشد وضعیت بورس قطعاً بهتر خواهد شد 
اما اگر وضع اقتصاد خوب نباشد نمی توان انتظار 
داشــت که وضعیت بازار ســهام بهبود پیدا کند. 
بورس ابزار بازار ســرمایه ای است که برای بخش 
خصوصــی اهمیــت دارد، اما بــه صورت کلی در 
مجموعه اقتصاد ملی سهم بخش خصوصی واقعی 
در بورس بالا نیســت و بیشــتر شرکت های لیدر 

دولتی هستند.
اما بازار طلا و ارز از جمله بازارهایی هســتند که 
نســبت به اوضاع سیاســی واکنش سریع نشان 
می دهنــد و بــه محض انتشــار اخبار نرخ خود را 

تعدیل و یا کاهش می دهند.
برخی کارشناســان بازار طــلا نیز می گویند: به 
احتمال زیاد بعد از مراسم تحلیف ترامپ که تا دو 
ماه آینده انجام خواهد شد نرخ بهره آمریکا از سوی 
فــدرال رزرو باز هم کاهش خواهد یافت و همین 
مساله می تواند قیمت طلا در بازارهای جهانی را 

دستخوش تغییر و ریزش بیشتر کند.
چــرا که قیمت طلا در بازارهای جهانی به محض 
انتخاب ترامپ ریزش داشت و به احتمال زیاد در 
دو ماه آینده شاید تغییر انچنانی نداشته باشد اما 
بعد از روی کار آمدن و نشستن روی صنلی ریاست 
جمهوری می تواند نرخ بهره بانکی را باز هم کاهش 

دهد.
به هر صورت رشد قابل توجه قیمت ها در بازار طلا 
و ارز در دو ماه اخیر، از چهارشنبه گذشته با اعلام 
پیــروزی ترامــپ در انتخابــات آمریکا متوقف و 
برخلاف پیش بینی برخی ها که معتقد بودند؛ نرخ 
ایــن کالاها پس از انتخابــات در آمریکا احتمالاً 

افزایشی شود، بر مدار نزول قرار گرفت.
حال در شــرایطی که قیمت ها در این بازار مسیر 

کاهشی را می پیمایند، اما خریداران و معامله گران 
دست روی دست گذاشته و به انتظار افت بیشتر 

قیمت ها همچنان صبر پیشه می کنند.
از سوی دیگر نیز برخی معتقدند؛ در صورت تشدید 
تنش هــا بین ایران و رژیم صهیونیســتی و ادامه 
جنــگ بین رژیم جعلی و لبنــان احتمالاً دوباره 
قیمت ها هیجانی رشد کند و موقعیت کنونی افت 
قیمت ها را برای خرید چنین کالاهایی از دســت 

دهند.
اما همانطور که اقتصادانان و کارشناسان بازار در 
زمان رشــد بــی منطق قیمت هــا، پیش بینی 
می کردند این رشــد، موقتی و گذرا است و نرخ ها 
دوبــاره به روال عادی بر می گردند، بنابراین ورود 
به چنین بازارهایی برای کسب سود، مطمئناً بدون 

ریسک نیست.
فروشــندگان طلا نیز این روزها در شــرایطی که 
مشتری ندارند، خودشان نیز خیلی راغب به فروش 
طلای ارزان نیستند، شرایطی که باعث شده است 

تا بازار داد و ستد این کالا وارد رکود شود.
البته برخی از کارشاســان اقتصادی و فعالان بازار 
می گویند: پس از انتخابات آمریکا و تأثیر گذاری 
انتخــاب ترامــپ بر بازار و اقتصاد ایران نرخ ارز در 
ماههای اخیر تدریجی رشــد کرده و بیش از 1۵ 
درصــد افزایش یافته بود. یعنی از ۶0 هزار تومان 
به ۷0 تومان رســید، بنابراین افزایش قیمت این 

کالا دیگر شاید بعید به نظر برسد.
آنان می گویند: از طرفی آنطور که مشــخص شد 
بــا اعلام انتخــاب ترامپ به عنوان رئیس جمهور 
امریکا، بازارها با واکنش و هیجان بالا مواجه نشدند 
و چه بسا بر ریل کاهش قیمت قرار گرفتند، نتیجه 

می گیریم فعالان بازار به درســتی آگاهند نرخ ارز 
و طلا طی دو ماه اخیر رشــد خود را کرده اســت و 

فعلًا جای چندانی برای رشد دوباره ندارد.
امــا فعالان بازار طلا می گویند: از آنجایی که نرخ 
این کالا متأثر از نوســان قیمت انس جهانی و ارز 
در داخل اســت، بنابراین باید دید که سیاست ها 
چگونه خواهد بود. به نظر می رسد قیمت طلا طی 
دو ســه ماه اخیر اصلاح قیمت شــد و از طرفی با 
توجه به ســخنان ترامپ مبنی بر پایان دهی به 
مناقشــات و تنش ها در خاورمیانه این موضوع بر 
افــت قیمــت جهانی طلا و حتی ارز در داخل نیز 
تأثیر می گذارد. از طرفی طبق بررسی ها بهای تمام 
شده تولید طلا، خیلی پایین تر از نرخی است که 
در بازارهای جهانی اعلام می شــود. علاوه بر این 
واحدهای جدید تولید این کالا وارد مدار شده اند 
با این وجود چنانچه مســئله خاورمیانه حل شود 
طلا وارد فاز اصلاح قیمت خواهد شد و دیگر شاهد 
رشد پی در پی آن چون چند ماه گذشته نخواهیم 

بود.
کاهش قیمت در بازار طلا نشان داد که بهای هر 
گرم طلای 1۸ عیار به 4 میلیون و ۵00 هزار تومان 
و هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید را به کانال 
۵1 میلیون تومان برگرداند. افت قیمت ها در این 
بازارها به گونه ای بود که طی هفته های گذشــته 
هر گرم طلا به بیش از 4 میلیون و ۷00 هزار تومان 
رسید و سکه بهار آزادی نیز ۵4 میلیون تومان را 
رد کــرد. در بــازار ارز نیز نرخ دلار آزاد که اخیراً به 
۷0 هزار تومان رســیده بــود، نزولی و قیمت آن 
اکنون در آستانه ورود به کانال ۶۶ هزار تومان قرار 

گرفته است.

 نگاه بازار ارز
 به اوضاع 
خاورمیانه

 واکنش بازار ایران
 به انتخاب ترامپ چه بود؟



پرستاران رودست خوردند!

مهر: در مراســم روز پرســتار که هفته گذشته با حضور رئیس جمهور در 
سالن اجلاس سران برگزار شد، وزیر بهداشت اعلام کرد که عدد اضافه 
کاری پرستاران از حدود ۲۵ هزار تومان به ازای هر ساعت، به حدود ۸۵ 
هزار تومان می رسد و همین موضوع، تا حدودی از دغدغه های پرستاران 

کاست.
اما به فاصله چند روز بعد از اعلام افزایش رقم اضافه کاری پرســتاران، 
احمد نجاتیان رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری گفت: هنوز چیزی 
معلوم نیست و سازمان برنامه و بودجه، فرمول دیگری را برای پرداخت 
اضافه کاری پرستاران محاسبه کرده که متفاوت از آنچه وزیر بهداشت 

اعلام کرد.
رئیس کل سازمان نظام پرستاری، با عنوان این مطلب که افرایش مبلغ 
اضافه کاری واقعاً جزو نگرانی های جامعه پرســتاری نیســت، گفت: در 
واقع، این مشــکل دولت اســت که نتوانســته پرستار استخدام کند و در 
نتیجه آن، پرستاران مجبور به اضافه کاری می شوند. البته که عدد ۲۵ 

هزار تومان به ازای هر ساعت اضافه کار، عدد قابل قبولی نیست.
وی افزود: تلاش هایی در سه ماه اخیر از سوی سازمان نظام پرستاری و 
وزارت بهداشت صورت گرفت تا عدد اضافه کاری پرستاران اصلاح شود 
و به رقم متوسط 100 هزار تومان به ازای هر ساعت اضافه کار رسیدیم 
که عدد معقولی بود. اما، با توجه به محدودیت های بودجه ای دولت، این 
عدد به حدود ۸۵ هزار تومان رسید که به تناسب سوابق پرستاران خواهد 

بود.
نجاتیان در عین حال از تغییر فرمول اضافه کاری پرستاران در سازمان 
برنامه و بودجه خبر داد و گفت: متأسفانه مصوبه ای که ما از شورای عالی 

حقوق و دستمزد دیدیم، عدد ۸۵ هزار تومان محقق نمی شود.
وی ادامه داد: قطعاً اگر غیر از آنچه توســط وزیر بهداشــت اعلام شــد، به 
تصویب برســد، مورد قبول پرســتاران نخواهد بود و نیروهای پرستاری، 
اضافه کاری انجام نخواهند داد و در نتیجه آن، مشــکلات این حرفه و 

البته دولت، تشدید خواهد شد.
نجاتیان گفت: فرمولی که ما دیدیم پایین تر از عدد ۸۵ هزار تومان است 

که اگر چنین اتفاقی رخ دهد، مورد قبول ما نخواهد بود.

سهمیه های کنکور در همه رشته ها بازنگری 
خواهند شد

شفقنا: حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه درباره برنامه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برای بازنگری و اصلاح ســهمیه های کنکور بیان کرد: 
سهمیه پذیرش دانشجویان در دانشگاه ها باید مورد بازنگری دقیق قرار 
بگیرند، خوشــبختانه رییس جمهور دســتوری در این زمینه به شورای 
عالی انقلاب فرهنگی داده است.دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی خاطر 
نشــان کرد: گروهی در وزارت علوم برای بررســی دقیق اصلاح سهمیه 
پذیرش دانشــجو در دانشــگاه ها تشکیل شده است و تحقیقات اولیه در 
این زمینه انجام می شود.خسروپناه تاکید کرد: بازنگری سهمیه ورود به 
دانشگاه صرفاً شامل سهمیه پذیرش در رشته های علوم پزشکی نیست 
بلکه به صورت کلی سهمیه پذیرش در همه رشته های دانشگاهی مورد 

بازنگری قرار خواهند گرفت.

بازتاب

ناترازی تولید و 
مصرف گاز 
موجب شده که 
برخی 
نیروگاه های 
حرارتی در فصل 
پاییز و زمستان 
از سوخت مایع 
استفاده کنند. 
با توقف 
مازوت سوزی در 
سه نیروگاه 
کشور، دولت 
مجبور است که 
ساعاتی در 
شبانه روز 
خاموشی 
برنامه ریزی 
شده در کشور 
اعمال کند

 مازوت سوزی 
بی قید و شرط؛ 
ممنـوع

رییس سازمان محیط زیست به 
نیروگاههای کشور هشدار داد

بدون آنکه بخواهم برای خوشامد رییس 
جمهوری سخنی بگویم؛ باید اذعان کنم 
که تصور نمی کردم ایشان پس از شنیدن 
گزارش دســتوری صادر کنند که اجرای 
آن با دشــواری هایی برای دولت و مردم 

همراه است.
ناترازی تولید و مصرف گاز موجب شــده 
کــه برخی نیروگاه های حرارتی در فصل 
پاییز و زمســتان از سوخت مایع استفاده 
کننــد. با توقف مازوت ســوزی در ســه 
نیروگاه کشــور، دولت مجبور اســت که 
خاموشــی  شــبانه روز  در  ســاعاتی 
برنامه ریزی شــده در کشور اعمال کند. 
درک ایــن واقعیــت و همراهــی مردم 
می تواند دولت را برای اتخاذ تصمیم های 

سخت، اما واقع بینانه مصمم سازد.
چرا ســایر نیروگاه هــا همچنان  ��

مازوت می سوزانند؟
صدور دستور توقف مازوت سوزی در سه 
نیروگاه »شازند«، »کرج« و »اصفهان« با 
اســتقبال افــکار عمومی روبه رو شــد و 
بسیاری پرسیدند که چرا این تصمیم برای 
نیروگاه های شهرهای دیگری، چون اهواز 
گرفته نشده است؟ موضوع اصلًا اولویت 
داشــتن ســلامت مردم برخی شهرها و 
بی اهمیت بودن برخی دیگر نیست. این 
تصمیم براساس میزان مصرف مازوت در 
این نیروگاه ها و نقش آنها در آلودگی هوا 
گرفته شــده است. برای درک بهتر ابعاد 
این تصمیم باید قدری با سایر واقعیت های 

آلودگی هوای شهرها آشنا شویم.
برای رســیدن به اولویت های اجرایی در 
موضوع آلودگی هوا، گام های پیوســته و 
متصــل مانند پایش، تدوین »ســیاهه 

انتشار«، مدل ســازی، سناریوسازی و... 
مورد نیاز است. آخرین »سیاهه انتشار« 
)مجموعــه ای از داده هــا کــه انتشــار 
آلایندگی تولیدی از منابع گوناگون را به 
تفکیک مکانی و زمانی نشان می دهد( در 
سال 1۳۹۶ و برای هشت کلانشهر کشور 

تهیه شده است.
در آن مطالعه به ســناریوهای متعددی 
برای انتشار منابع آلاینده اشاره شده، اما 
دربــاره رفع آنهــا اولویت بندی صورت 
نگرفتــه بود. برای مثال اگرچه اســقاط 
خودروهای فرســوده در کلانشهرهای 
تهران و اصفهان می تواند منجر به کاهش 
آلودگی هوا شود، اما قطعاً اثربخشی این 
موضوع در تهران که سهم منابع متحرک 
در انتشــار ذرات معلق ۵۸ درصد است، 
بیشــتر از اصفهان با ســهم ۲۵ درصدی 
منابــع متحرک در انتشــار ذرات معلق 

خواهد بود.
درباره مصرف مازوت نیز به شکلی مشابه، 
اثرپذیری اراک با سهم ۹۸ درصدی منابع 
ساکن )۸۸ درصد مربوط به بخش تبدیل 
انرژی( در انتشار گوگرد دی اکسید و ثبت 
۲۷ روز ناسالم با آلاینده شاخص گوگرد 
دی اکســید بیشتر از سایر کلانشهرهای 

کشور است.
در نظر داریم راهکارهای کاهش آلودگی 
هوای هر کلانشــهر را متناســب با سهم 
منابع انتشــار آلاینده ها در آن کلانشهر 
تدویــن و پیگیری کنیــم. راهکارهای 
مربوط به منابع متحرک مانند اســقاط، 
نوســازی و توســعه ناوگان حمل و نقل 
عمومی را در تمام کلانشــهرهای کشور 
)از جملــه در تهران و مشــهد( پیگیری 

می کنیم. همچنین طرح های مربوط به 
منابع ثابت نیز در تمام مناطق آلوده کشور 
و با تمرکز بر کلانشهرهای اراک، اصفهان 

و کرج دنبال خواهند شد.
این رویکرد به معنی نقش نداشتن »منابع 
ثابت« در آلودگی هوای کلانشــهرهای 
تهران و مشــهد یا نقش نداشتن »منابع 
متحرک« در آلودگی هوای کلانشهرهای 
اراک، کرج و اصفهان نیست. بلکه با توجه 
به توان کشــور در اجرای سیاســت های 
کاهش آلودگی هوا اولویت بندی صورت 

می پذیرد.
همچنین توقف مصرف مازوت در ســه 
نیروگاه به معنی مصرف آزادانه و بی قید 
و شرط مازوت در سایر نیروگاه ها نیست. 
بلکه همانطور که در مصوبه های کارگروه 
ملی نیز به صراحت بیان شــده، سازمان 
حفاظــت محیط زیســت پیگیر اجرای 
وظایف ســایر دســتگاه ها در این زمینه 

است.
بــرای مثال وزارت نفت مکلف به تأمین 
سوخت مطابق با استاندارد ملی است که 
باید گــزارش اقدامات و برنامه های آتی 
خود را تا دو هفته آینده به کارگروه ارائه 
کند. همچنین وزارت نیرو مطابق با ماده 
1۳ قانــون هــوای پاک مکلف به کنترل 
انتشــار آلایندگــی نیروگاه ها در حدود 
مجاز اســت که پیگیری این موضوع نیز 
به صورت جدی در دســتور کار سازمان 

حفاظت محیط زیست قرار دارد.
تصمیــم توقف مازوت ســوزی در ســه 
نیروگاه کشــور، یک گام ارزشمند برای 
کاهش مخاطرات آلودگی هوا در کشــور 
اســت. اما مانع واقع بینی ما نخواهد شد. 
آلودگــی هوا محصــول عوامل متعدد و 
پیچیده است که برای کاهش این عوامل 
باید تن به تصمیم های سخت دهیم. این 

گام اول است.
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جامعه

۷۵ درصد مدارس غیردولتی زیر ۳0 میلیون تومان شهریه می گیرند

»احمد محمودزاده« رئیس سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی و توسعه مشارکت های مردمی در گفت وگو با ایلنا 
درخصوص شهریه هنگفت برخی مدارس غیردولتی گفت: نیمه پر لیوان را ببینید؛ مؤسسان خوب زیادی در مدارس 
غیردولتی وجود دارند. طرح مدارس همدل یک نمود عینی از وجود مؤسسان خوب در مدارس غیردولتی است که 

بدون دریافت شهریه از دانش آموزان بی بضاعت و تحت پوشش کمیته امداد در مدرسه خود میزبانی می کنند.
رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیر دولتی و توســعه مشــارکت های مردمی افزود: درصد بســیار بالایی از مدارس 
غیردولتی، شــهریه های مصوب را دریافت می کنند که مبالغ آن ها بســیار پایین اســت. حدود ۷۵ درصد از مدارس 

غیردولتی زیر ۳0 میلیون تومان شهریه می گیرند.
وی با تاکید بر اینکه بخش بسیار اندکی از مدارس غیردولتی شهریه بالایی دریافت می کنند، گفت: بعضاً اگر جایی 
هم تخلفی رخ می دهد به این خاطر اســت که قانون بازنگری مدارس و مراکز غیردولتی به تازگی و در ســال 140۲ 
تصویب شــده و ســازوکار و دســتورالعمل های اجرایی آن امســال به استان ها ابلاغ شده است. در بعضی از استان ها 
برخورد هم کرده ایم. ما هنوز در ابتدای سال تحصیلی هستیم و چیزی مشخص نیست. ان شاءالله به محض اینکه 

آمار دقیقی از این موضوع داشته باشیم، آن را به منظور آگاهی بخشی اعلام خواهیم کرد.

استانداری: ۹۳0 کودک کار اتباع خارجی در تهران به همراه خانواده ردمرز شده اند

سایت شهر: مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری تهران از شناسایی و بازگشت کودکان کار اتباع خارجی 
به همراه خانواده در سطح استان تهران خبر داد و گفت: از ابتدای شروع طرح ساماندهی کودکان کار تاکنون 1۵۸0 
کودک کار به همراه خانواده )۹۳0 کودک و ۶۵0 خانواده( شناسایی و جهت بازگشت به کشورشان به مراجع ذیربط 

تحویل داده شده اند.
احســان حیدری در خصوص اتباع خارجی غیرمجاز تأکید کرد: در راســتای اجرای طرح ســاماندهی آســیب های 
اجتماعی مقرر شد آن دسته از کودکان کار اتباع که از سطح استان توسط بهزیستی، پلیس مهاجرت فاتب، فراجا 
و شهرداری تهران جمع آوری شده اند، جهت سیر مراحل قانونی برای بازگشت کرامت مندانه به همراه خانواده تحویل 
مرکزی که در این خصوص راه اندازی شده، شوند.مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی استانداری تهران با بیان اینکه 
طرح ساماندهی آسیب های اجتماعی )کودکان کار و خیابان( توسط شهرداری تهران و بهزیستی استان تهران بالغ 
بر ۹ ماه اســت که در حال اجراســت، اظهار کرد: این طرح تا پایان جمع آوری و بازگشــت کودکان کار اتباع خارجی 
از ســطح اســتان تهران با جدیت ادامه خواهد داشــت.حیدری در پایان افزود: کودکان کار اتباع خارجی جمع آوری 

شده از سطح استان، همراه خانواده جهت اعزام به کشور خویش رد مرز می شوند.

گروه اجتماعی: درحالی که توقف مازوت سوزی در 
سه نیروگاه کشور اتفاق بزرگی بود که در حوزه 
محیط زیســت رقم خورد، جای ســؤال دارد که 
چرا این موضوع برای همه نیروگاه ها اتفاق نیفتاد؟ 
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت به این 
سؤال پاسخ می دهد.شینا انصاری، رییس سازمان 
حفاظت محیط زیســت نوشــت: یکشنبه هفته 
گذشته گزارشی درباره شروع مصرف مازوت در 
نیروگاه شازند در جلسه هیئت دولت ارائه کردم. 
من و همکارانم در سازمان حفاظت محیط زیست 
می کوشــیم بدون پرده پوشی یادآوری کنیم که 
حل مســئله آلودگی هــوا در کوتاه مدت ممکن 
نیســت، اما می توان به طور موقت از روش هایی 

استفاده کرد که سلامت مردم به خطر نیفتد.

طبق گفته یک کارشــناس سیاست گذاری مسکن، 
افزایش تســهیلات ساخت مسکن از ۵00 میلیون به 
۸00 میلیون تومان در مجلس بررســی می شود و در 
دستور کار قرار می گیرد.محمود وحیدی، کارشناس 
سیاســت گذاری مســکن با بیان اینکه در حال حاضر 
روند پرداخت تســهیلات ساخت مسکن برای اجرای 
پروژه های نهضت ملی مسکن با کندی انجام می شود 
گفت: وعده های بســیاری بــرای تکمیل پروژه های 
نهضت ملی مســکن از ســوی مسئولان مسکنی ارائه 
می شــود اما تا زمانی که بانک ها در پرداخت این وام 
مقاومت داشــته باشند ادامه این پروژه ها امکان پذیر 
نخواهد بود.وی ادامه داد: وزیر راه وشهرســازی برای 
اجرای این پروژه ها قول های بســیاری داده اســت اما 

آمارها نشان می دهد که متاسفانه در اجرای واحدهای 
نهضت ملی مسکن موانع زیادی وجود دارد و یکی از 
این موانع هم منابع مالی اســت که باید از ســوی بانک 
هــا پرداخــت شــود.حجت میرزایــی، رئیس مرکز 
پژوهشهای اتاق بازرگانی گفت: بر اساس لایحه بودجه 
سه صندوق بازنشستگی کشوری، فولاد و هما منحل 
می شوند.کارشــناس سیاست گذاری مسکن توضیح 
داد: طبق قانون جهش تولید مسکن باید بانک ها ۲0 
درصد از تسهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص 
دهند اما متاسفانه شاهد آن هستیم که در این زمینه 
مقاومت های زیادی وجود دارد و قانون هم اعلام کرده 

اســت که اگر بانک ها مقاومت کنند مشــمول جرائم 
مالیاتی می شود اما طبق آخرین آمارهای اعلام شده 
از ۲00 هزار میلیارد تومان تنها ۵ هزار میلیارد تومان 
مالیــات اخذ شــده بنابراین این قانــون هم تاکنون 
نتوانسته است اجرایی شود.وی با تاکید بر اینکه باید 
همکاری ها در اجرای این قانون بیشــتر شــود گفت: 
بسیاری از سازندگان و پیمانکاران از پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن گله مند هستند و اعلام می کنند که 
روند تکمیل پروژه ها کند شده و ما راهی برای اجرای 
این پروژه ها نداریم در نتیجه باید در این بخش اقدامات 
لازم صورت گیرد.او یادآور شد: متقاضیان از کند بودن 

روند اجرا بسیار گله مند و نگران هستند چراکه هرچقدر 
زمان اجرای پروژه ها طولانی تر شود مشمول افزایش 
قیمت می شــود و طبــق آخرین برآورد های صورت 
گرفته هم قیمت تمام شده ساخت هر واحد مسکونی 
حــدود 1۸ میلیون تومان اســت در نتیجه اگر زمان 
ســاخت طولانی شــود با توجه به نرخ تورم و نوسانات 
اقتصادی که در کشور وجود دارد به طور قطع متقاضیان 
از پس هزینه ها برنمی آیند.وحیدی تاکید کرد: باید 
در این زمینه هم وزارت اقتصاد و هم بانک مرکزی با 
پیگیری های وزارت راه وشهرسازی برنامه بانک ها را 
برای پرداخت تسهیلات تقویت کنند چراکه این کندی 
پرداخت وام باعث می شــود که فشــار بیشــتری به 

متقاضیان مسکن وارد شود.

 بررسی وام ۸00 میلیونی مسکن در دستور کار
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 تخفیف ۵0 درصدی برای پروانه ساخت 
بافت فرسوده

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با تاکید بر اینکه برنامه 
هفتم پیشرفت فرصتی مناسب برای بازآفرینی شهری است، گفت: 
پروانه توســط شــهرداری ها در بافت فرسوده با ۵0 درصد تخفیف 
صادر می شــود. محمد آئینی مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران با اشــاره به موضوع تبیین سیاست های بازآفرینی بافت های 
ناکارآمد در برنامه هفتم پیشــرفت جمهوری اسلامی ایران گفت: 
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران در ســه گونه بافــت تاریخی، 
سکونتگاه های غیررسمی و بافت فرسوده میانی فعالیت می کند و 
جهت رفع معضلات این بافت ها طی هماهنگی با مجلس یک بسته 
هم پیوند برای حوزه بازآفرینی تدوین و در برنامه هفتم پیشرفت 

کشور گنجانده شد.

رفع  موانع واردات خودروی جانبازان

به گفته رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران موانع واردات خودرو 
جانبــازان بــالای ۵0 درصــد برطرف شــد و هزینــه کارگزاری 
شــرکت های واردکننده این خودروها از 1۵ به 10 درصد تقلیل 

پیدا کرده است.
ســعید اوحدی اظهار داشــت: مطابق لایحه بودجه 1404، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مکلف است به جانبازان ۵0 درصد و بالاتر 
که در سال های گذشته از تسهیلات موضوع ماده 4۵ قانون جامع 
خدمات رســانی به ایثارگران اســتفاده نکرده اند، با معرفی از سوی 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران، مجوز واردات یک دســتگاه خودرو 
متناســب با وضعیت جانبازی ایثارگر با رعایت قوانین و مقررات 
ارائــه کند.وی افزود: قانــون تحویل خودرو به جانبازان بالای ۵0 
درصد که دارای مشکل حرکتی هستند، سال گذشته به تصویب 
رسیده اما به آن عمل نشد. 10 روز پیش آیین نامه واردات خودرو 
جانبازان مشــمول مجدد در صحن هیات دولت به تصویب رســید 
و موانعی که وجود داشــت کاملا برداشــته شد.اوحدی ادامه داد: 
سه موضوع اساسیِ تامین ارز، هزینه ثبت سفارش و قرارداد مانع 
فرآیند تحویل خودروی جانبازان بالای ۵0 درصد بود که با دستور 

وزیر صمت حذف و برطرف شد.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران خاطرنشان کرد: یکی دیگر از 
مشــکلات بین شرکت های واردکننده خودرو و جانبازان، دریافت 
1۵ درصد هزینه کارگزاری بود که در جلســه با مســئولان وزارت 
صنعــت، معــدن و تجارت این میزان به 10 درصد تقلیل پیدا کرد 

که اتفاق بسیار خوبی برای فرایند اجرایی شدن این قانون بود.

بازتاب

دو میلیارد دلار 
ارز برای واردات 
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شده است و 
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پولی و بانکی 
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خودروساز، دو 
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بانــک مرکزی از تامین ارز مورد نیاز واردات خودرو 
برای سال آینده خبر داد.

دو میلیــارد دلار ارز بــرای واردات خودرو از همین 
حالا تامین شــده اســت و اخبار منتشر شده نشان 
می دهد سیاست گذار پولی و بانکی کشور ارز مورد 
نیاز برای واردات خودرو در سال آینده را تخصیص 

داده و کنار گذاشته است.
بر اساس بودجه سال آینده دولت پیشنهاد داده است 
ارز تخصیــص یافته برای ورود محصولات برندهای 

جهانی خودروساز، دو میلیارد دلار تعیین شود.
حال شاهد هستیم در شرایطی که هنوز نمایندگان 
مجلس در قالب کمیسیون تلفیق بندهای پیشنهادی 
لایحه بودجه 1404 را بررسی نکرده و لایحه بودجه 
بعد از بررســی در کمیسیون تلفیق به صحن علنی 

نیامده اســت تا به رای نمایندگان گذاشــته شود؛ 
مدیران بانک مرکزی میزان ارز پیشــنهادی دولت 
برای ورود خودرو در سال آینده را کنار گذاشته اند.

پیشــنهاد دو میلیارد دلاری برای واردات خودرو در 
شــرایطی از سوی دولت چهاردهم در لایحه بودجه 
ســال آینده گنجانده شده که دولت سیزدهم برای 
ســال 140۲ و همچنین ســال جاری، سالانه مبلغ 

یک میلیارد دلار ارز تخصیص داده بود.
افزایش دو برابری ارز برای واردات خودرو را می توان 
به داستان شیرینی تعبیر کرد که متقاضیان خودرو 
را در یک دو راهی قرار داده است که این داستان را 
باور کنند یا نکنند؟ اما این داستان شیرین حتی اگر 
رنگ واقعیت به خود نگیرد تا اینجای کار سیاســت 
گذار پولی و بانکی کشور سیگنال عجیبی را به بازار 

خودرو ارسال کرده است.
از شــهریور 1401 تــا کنون کــه آیین نامه اجرایی 
واردات خودرو در هیات دولت سیزدهم تصویب شد. 
چالش تخصیص ارز به عنوان اصلی ترین دست انداز 

در مسیر ورود خودروهای وارداتی مطرح است.
مدیران ارشد بانک مرکزی با توجه به تداوم شرایط 
تحریمــی و نیاز ارزی کشــور در بــازه زمانی بعد از 
تصویــب آیین نامــه اجرایی واردات خودرو ترجیح 
دادنــد تــا ارز را به صورت قطــره چکانی به واردات 

خودرو اختصاص دهند.
حال مشــخص نیســت دولت چرا در اولین لایحه 
بودجه پیشــنهادی خود برای ســال 1404 که به 
مجلس فرستاده سقف تخصیص ارز را بلندتر کرده 

است؟
 افزایش تخصیص ارز به واردات خودرو در شرایطی 
که به نظر می رســد تغییر چندانی در روند ورود ارز 
به کشور از مسیر صادرات اتفاق نیفتاده است تا حدی 
مشکوک به نظر می رسد. اما از آن مشکوک تر اعلام 
سیاســت گذار پولی و بانکی مبنی بر تخصیص ارز 
پیشــنهاد شده برای ورود محصولات برندهای بین 
المللی خودروساز در سال آینده است.البته این گمانه 
هم وجود دارد که دولت مبلغ دو میلیارد دلار را علاوه 
بر واردات خودرو برای متقاضیان عادی برای واردات 
خودروهای جانبازی هم در نظر گرفته است.واردات 
خودرو برای جانبازان در دولت سیزدهم مصوب شد 

و براســاس آمارهای منتشر شده در مجموع حدود 
۲۷ هزار جانباز در سه گروه جانبازان ۵0 درصدی، 
جانبازان بالای ۵0 درصد و جانبازان بالای ۵0 درصد 
ویژه برای خودروهای وارداتی که امکان ورودشــان 
به کشــور وجود داشــت نام نویسی کردند.اما هنوز 
خبری از واردات خودروهای جانبازی نیست و دلیل 
اصلی این مساله نبود ارز عنوان شده است. براساس 
بررســی خبرنگار اقتصادنیوز، به نظر می رسد دولت 
در بالا بردن میزان ارز تخصیص یافته برای واردات 
خودرو علاوه بر مســیر عادی برای ورود خودرو به 
دنبال این بوده اســت تا به نوعی ارز مورد نیاز برای 
واردات خودروهای جانبازان را هم در لایحه بودجه 
ببیند.وارد نشــدن خودروهای ثبت نامی جانبازان 
نارضایتی هایی را از ســوی جانبازان متوجه دولت 
کرده اســت، از این رو دولت قصد دارد تا برای ســال 
آینده برنامه ریزی مدونی برای واردات خودروهای 
جانبازی داشته باشد و بتواند هر چه زودتر خودروها 

را به دست ثبت نام کنندگان برساند.
افزایــش ســقف مبلغی بــرای واردات خودرو، چه 
متقاضیــان و چه جانبــازان، در صورت تحقق برای 
بازار خبر خوبی محســوب می شــود و دو سناریو در 

این باره محتمل است.
سناریوی اول اینکه چنانچه دو میلیارد دلار از فیلتر 
نمایندگان گذر کند و بانک مرکزی نیز همان طور 
که اعلام کرد، ارز پیشــنهادی را تصویب کند، آنگاه 

شــاهد افزایش تیراژ واردات خودرو در ســال آینده 
خواهیم بود و این مســاله می تواند روی قیمت های 

بازاری خودرو تاثیرگذار باشد.
ســناریوی دیگــر اینکه اگــر قرار باشــد علاوه بر 
خودروهای متقاضیان عادی از مسیر دو میلیارد دلار 
ارز پیشــنهاد شــده در لایحه بودجه، خودروهای 
جانبــازی نیــز وارد شــود، با توجه بــه بازه قیمتی 
خودروهای وارداتی جانبازی و تنوع مدلی آنها، این 
اتفاق می تواند بخشی از بازار خودرو را که هنوز تشنه 
است و از مسیر واردات خودرو برای متقاضیان عادی 
ســیراب نشده را نیز سیراب کند. ورود خودروهای 
جانبــازی کمک می کند تا خودروهایی که در آیین 
نامــه اجرایــی واردات خودرو با توجه به محدودیت 
سقفی قیمتی )۲0 هزار یورویی( در نظر گرفته شده 
اســت، امکان ورود به کشور را نداشتند، وارد شوند.
این اتفاق می تواند روی قیمت های بازاری خودرو اثر 
گذاشــته و شــاهد ریزش قیمت از راس اهرم بازار 
باشیم. چنانچه این اتفاق نهایی شود شاهد کاهش 
خودروهای وارداتی و همچنین خودروهای مونتاژی 
که در دامنه هرم عرضه قرار دارند، خواهیم بود. این 
گمانه وجود دارد که واردات خودروهای جانبازی و 
تدوام واردات خودرو برای متقاضیان عادی تا حدی 
رو قیمت خودروهای تولیدی ایران خودرو و ســایپا 
که به لحاظ قیمتی در راس ســبد محصولاتی آنها 

نیز قرار دارند، اثر گذار باشد.

محمد صالحی
روزنامه نگار

رفع دست انداز  
ارزی واردات 
خودرو؟!

2 میلیارد دلار ارز برای واردات 
خودرو  در سال 1404 
تخصیص داده شد



آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
حوزه ثبتی قائم شهر 

نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
1390/09/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم 
شــهر مورد رســیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع 

عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
املاک متقاضیان واقع در قریه جمنان پلاک 26 اصلی بخش 16 

8417 فرعی بنام خانم زهرا حسن زاده قادیکلائی نسبت به ششدانگ یک باب خانه به مساحت 124.40 
متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای حاج حسن حسن زاده مالک رسمی. 

لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
13 آئین نامه مربوطه این اگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی، رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. شناسه آگهی: 1813781
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05-  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20 

مرتضی قاسم پور- ئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر  
 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده 
اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 

داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و 
املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع 

قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شماره 13536 مورخ 1403/07/25 هیأت اول مالکیت آقای حیدر کشاورزی ولدانی 
به شناسنامه شماره 1040 کدملی 1283507374 فرزند حسین نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 127.80 متر مربع پلاک شماره 1583 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان 

بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 2- برابر رأی شماره 13538 مورخ 1403/07/25 هیأت اول مالکیت خانم صدیقه خانی ولدانی به 
شناسنامه شماره 59 کدملی 1290069220 فرزند حسن نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب 
ســاختمان به مساحت 127.80 متر مربع پلاک شماره 1583 فرعی از 36 اصلی واقع در اصفهان بخش 
14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. شناسه آگهی: 1812656

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/08/05- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20
شهریاری - رییس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360316015000456 مورخه 1403/8/9 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی شهرستان 
ثــلاث باباجانــی تصرفات مالکانه و بلامعــارض متقاضی نادر کرمی به شــماره ملی 
5959891549  ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 4574/5 متر مربع در 
پلاک 126 فرعی از پلاک 172 اصلی هلول واقع در شــهر ثلاث باباجانی- روستای هلول 
از طرف آقای جهانگیر کرمی زارع صاحب نســق در پلاک 172 هلول پلاک فوق محرز 
گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و 
پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/20   - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/10
احمدی- رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان ثلاث باباجانی  
408  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360316015000453 مورخه  1403/8/9هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی شهرستان 
ثــلاث باباجانی تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی حســین کرمی به شــماره ملی 
5959891549  ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 5941/81 متر مربع در 
پلاک 129 فرعی از پلاک 172 اصلی هلول واقع در شــهر ثلاث باباجانی- روستای هلول 
از طرف آقای جهانگیر کرمی زارع صاحب نســق در پلاک 172 هلول پلاک فوق محرز 
گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و 
پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/20  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/09/10

احمدی- رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان ثلاث باباجانی  
407  

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
برابــر تقاضــای کتبی متقاضی، تحدید حدود ملک ذیل واقع در بخش 11- ارومیه حوزه 

ثبتی شهرستان پیرانشهر بموجب ماده 14 قانون ثبت بعمل خواهد آمد. 
پلاک 297 فرعی 171- اصلی بخش 11- ارومیه ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت 17376 
متر مربع بنام آقای یونس محمدی فرزند رحمان بشماره ملی 2890085872 ) نسبت به 

چهاردانگ مشاع از ششدانگ( و خانم سیما چکاو فرزند مراد بشماره ملی 2890115216) 
نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ (واقع در شهرستان پیرانشهر روستای برکمران 

تاریخ تحدید حدود : 1403/09/18 
لذا به اطلاع مالکین و مجاورین املاک فوق میرســاند که در تاریخ تحدید حدود تعیین 
شده در محل وقوع ملک حضور بهم رسانند و کسانیکه به حدود یا حقوق ارتفاقی اعتراضی 
داشــته باشند میتوانند از تاریخ تحدید حدود لغایت 30- روز اعتراض خود را در اجرای 
ماده 20 قانون ثبت به اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان پیرانشهر تسلیم و رسید 

دریافت دارند. شناسه آگهی: 1821576
تاریخ انتشار : 1403/08/20 

حبیب الهامی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک پیرانشهر   

آگهی مفقودی جواز حمل سلاح
 جواز حمل اسلحه ساچمه زنی  تک لول  مدل نخجیر به شماره سلاح  012206851  ساخت 
ایران به نام موســی ارجمند به شــماره ملی 4230090129مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
یاسوج می باشد.  

آگهي مفقودي مدارك خودرو
تمامي مدارک خودرو )برگ ســبز،کارت ماشین ،سندکمپاني (سواري خودروي پراید 
شــماره  موتــور:00321084  شــماره  رنگ:سفیدشــیري  مــدل:1381 
شاســي:S1412281784995 کدملي:3720863239 شماره پلاک:855ص33ایران 
کردستان 51  بنام نگین مرادي مفقود و ازدرجه اعتبار  ساقط است.  

آگهي مفقودي مدارك خودرو
برگ سبز و سندکمپاني پژو)206( مدل:1390 رنگ:سفید شماره موتور:14190033198 
شماره شاســي:NAAP31EG4BJ245212 شــماره ملي:3720634116 شماره 

پلاک:124س74ایران 51  بنام میلاد حسامي مفقود واز درجه  اعتبار ساقط است .  
کردستان  

جذب ۶۸۸ میلیارد تومان پول حقیقی 
در بازار سهام

بازار سهام از روز چهارشنبه در مسیر جدیدی گام برداشت و تا حدودی 
از زیر فشــار فروش خارج شــد. نماگرهای اصلی بورس دیروز با رشــد 
قابل ملاحظه خود این روند را به خوبی نشــان دادند. معاملات دیروز 
ســهم های بزرگ بازار خلاف کندل روز معاملاتی گذشــته بسته و در 
پایان بورس دیروز، شــاخص کل با رشــد ۳۶ هزار و ۲۷۹ واحدی که 
معادل 1.۸ درصد این شاخص است، همراه شد. بر این اساس شاخص 
کل در پایان معاملات دیروزدر ســطح دو میلیون و ۵4 هزار واحدی 
ایســتاد.در طرف دیگر، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام 
نیز افزایش داشــته اســت؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان 
بــورس دیــروز ۹ هزار و ۶ واحد که معادل 1.۳۷ درصد این شــاخص 
است، افزایش ارتفاع داد و به سطح ۶۶۵ هزار واحد رسید.گفتنی است 
تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشته، حجم معاملات را ۶.۸ 
میلیــارد برگــه ســهم و ارزش معامــلات خرد )ســهام، حق تقدم و 

صندوق های سهامی( را دو هزار و ۸۳4 میلیارد تومان نشان داد.

مشاور و دستیار معاون حقوقی سازمان بورس
تأیید مصوبه مصادیق دستکاری بازار سرمایه با رأی 

دیوان عدالت اداری

محمد صادق شبانی، مشاور و دستیار معاون حقوقی سازمان بورس 
و اوراق بهادار گفت: دیوان عدالت اداری مصوبه شــورای عالی بورس 
و اوراق بهادار درباره تعیین مصادیق دستکاری بازار سرمایه را منطبق 
بر قوانین و مقررات تشــخیص داد.محمد صادق شــبانی، توضیح داد: 
به دنبال شکایت یک موسسه حقوقی به خواسته »ابطال مصوبه مورخ 
۷ آذر 140۲ شــورای عالــی بورس و اوراق بهــادار با موضوع تعیین 
مصادیق دســتکاری بازار ســرمایه«، هیأت تخصصی اداری و امور 
عمومی دیوان عدالت اداری با رد مغایرت مفاد مصوبه مذکور با قوانین 
و مقررات، درخواست ابطال آن را نپذیرفت.او، ضمن بیان مقدمه ای 
از جریان تصویب مصوبه مورد شکایت، گفت: هیأت وزیران در ماده 
1۹ آیین نامه اجرایی قانون بازار اوراق بهادار، سازوکار تعیین »مصادیق 
اقداماتی را که نوعاً به ایجاد ظاهری گمراه کننده از روند معاملات در 
بورس ها یا ایجاد قیمت های کاذب یا اغوای اشخاص به انجام معاملات 
اوراق بهادار منجر می شــوند«، این گونه ترســیم کرده که لازم است 
این مصادیق با پیشــنهاد ســازمان بورس و اوراق بهادار به تصویب 

شورای عالی بورس و اوراق بهادار برسد.

عضو هیئت مدیره انجمن فولاد در گفت وگو با سنا مطرح کرد؛
پیش بینی محدودیت هم زمان مصرف برق و گاز 

برای شرکت های فولادی

ســید رضا شهرســتانی گفت: سال گذشته در ماه اول محدودیت مصرف گاز 
۳0 درصد و در ماه های بعد 40 تا ۵0 درصد، برای صنعت فولاد اعمال شد، 
پیش بینی می شــود این محدودیت در ســال جاری نیز افزایش یابد و در ماه 
اول نیز شاهد افزایش محدودیت مصرف بیش از ۳0 درصد باشیم. سید رضا 
شهرســتانی عضو هیئت مدیره انجمن فولاد در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری بازار سرمایه ایران)سنا(، با بیان این که امسال نه تنها محدودیت مصرف 
گاز قابل پیش بینی است، بلکه محدودیت مصرف برق هم مورد انتظار است، 
توضیح داد: امسال، با هدف جلوگیری از مشکلات محیط زیستی، قرار است 
دیگر مازوت ســوزی را شــاهد نباشیم و به همین علت نیروگاه ها برای تامین 
برق به مصرف گاز نیاز بیشتری خواهند داشت، در نتیجه محدودیت مصرف 
برق نیز خواهیم داشــت. شهرســتانی در پاسخ به سوال خبرنگار سنا مبنی بر 
پیش بینی محدودیت برق برای اســتفاده از ژنراتورها، گفت: مشــکل اصلی 
شرکت های فولادی در فصل های سرد سال، محدودیت مصرف گاز است، اگر 
گاز نباشــد ژنراتورها را نمی توان روشــن کرد. حتی شــرکت هایی که دارای 
ژنراتورهای اضافی هستند نیز نباید آن را روشن کنند.این عضو هیات مدیره 
انجمن فولاد در پایان گفت: سال گذشته، در فصل سرد، در ماه اول محدودیت 
مصــرف گاز بــه میــزان ۳0 درصد و در ماه های بعد به میزان 40 تا ۵0 درصد، 
برای صنعت فولاد اعمال شــد، پیش بینی می شــود این محدودیت در ســال 
جاری افزایش یابد، بر همین اساس در ماه اول قاعدتا می بایست شاهد افزایش 

محدودیت مصرف، بیش از ۳0 درصد پارسال، باشیم.

تالار

بــا تحولات اخیر سیاســی در عرصه جهانی، 
به ویژه انتخابات آمریکا، بسیاری از سهامداران 
خرد انتظار داشتند که این تغییرات بتواند به 
بهبود وضعیت بازار سرمایه ایران منجر شود. 
با این حال، تحلیل عمیق تر نشان می دهد که 
تنهــا تحــولات داخلی اقتصاد ایــران قادر به 
اصلاح ســاختار بازار ســرمایه و هدایت آن به 
ســمت پایداری است. بازار سرمایه بر مبنای 
امید و اعتماد شــکل می گیرد و تنها با ایجاد 
بســترهای مناسب داخلی می توان از وضعیت 
بحرانــی کنونی عبور کرد و به مســیر رشــد 

بازگشت.
مونا کابلی، کارشناس بازار سرمایه به بررسی 
احــوالات انتخابات آمریکا پرداخت و گفت: با 
روی کار آمدن بایدن و معاون او، کامالا هریس، 
برخی امید داشــتند که فشارهای خارجی بر 
اقتصاد ایران کاهش یابد و شرایط برای بهبود 

اقتصاد داخلی تسهیل شود.

بــا این حال، هر یک از این رهبران سیاســی 
ریســک های خاص خود را برای اقتصاد ایران 
به همراه دارند و تفاوت در نگرش های اقتصادی 
آن ها می توانــد بر تعاملات اقتصادی اثرگذار 
باشــد. ترامپ، به عنوان فردی کاپیتالیست و 
ســتیزه جو، اقتصــاد ایران را بــا چالش های 
متعــددی مواجه کــرده بود، اما در عین حال 

آینده روابط تا حدی قابل پیش بینی بود. 
در مقابل، بایدن و هریس با رویکرد مبتنی بر 
مذاکــره، شــرایطی فرسایشــی را به وجود 
آورده اند که برای بازار سرمایه ایران پیامدهای 

نامطلوبی به همراه دارد.
وی افزود: با این حال، تمرکز بر سیاست های 
خارجــی به تنهایــی نمی تواند راه حل اصلی 
برای احیای بازار ســرمایه باشد. بلکه بهبود 

وضعیت اقتصادی و رفع مشکلات ساختاری 
داخلی نیاز به توجه بیشتری دارد. به عبارت 
دیگــر، بایــد به جای انتظار بــرای تغییرات 
خارجــی، تلاش خود را معطوف به اصلاح و 
تقویت زیرســاخت های اقتصــادی داخلی 

کنیم.
کابلی در ادامه بحث سیاست های اقتصادی داخلی 
را عنوان کرد: یکی از عوامل اصلی که در سال های 
اخیر باعث تضعیف بازار ســرمایه شده است، نرخ 
ســود بدون ریسک بانک ها و دیگر نهادهای مالی 
بوده است. اگرچه کاهش نرخ بهره بانکی می تواند 
ســرمایه گذاری بیشتری را به سمت بازار سرمایه 
هدایت کند، اما بحران های اقتصادی کنونی مانع 
از انجام این اصلاحات شــده اند. بســیاری از افراد 
به جــای ســرمایه گذاری در بــازار ســرمایه، به 

گزینه هایی همچون صندوق های درآمد ثابت، ارز 
و ســکه روی آورده اند. این امر موجب شــده است 
کــه نقدینگی به جای حرکت به ســمت تولید و 
توســعه، بــه دارایی هــای کم ریســک و بدون 

ارزش افزوده برای اقتصاد هدایت شود.
در آخر او خاطر نشان کرد: در نهایت، مسیر احیای 
بازار ســرمایه ایران از بهبــود تحولات اقتصادی 
داخلــی می گــذرد. امیــد و تلاش بــرای انجام 
اصلاحات ساختاری و فراهم کردن زیرساخت های 
مناسب برای سرمایه گذاری، کلید خروج از بحران 
فعلی اســت. نباید تمام نگاه ها به سیاســت های 
خارجــی معطــوف شــود؛ بلکه باید بــا اتحاذ و 
برنامه ریــزی بــرای بهبود وضعیــت داخلی قدم 
برداریــم. آینده بازار ســرمایه ایــران با تلاش و 
همــکاری فعــالان اقتصادی و سیاســت گذاران 
ساخته خواهد شد، و تنها کسانی که به این مسیر 
بــاور دارنــد و برای آن تلاش می کنند، پیروز این 

میدان خواهند بود.

تغییراتخارجیمؤثرتراستیااصلاحاتداخلی؟

تأثیرپیروزیترامپبربازارسرمایه

سقف شاخص کل بورس 
تا پایان امسال 

بازار ســهام در شرایط نوسانی به سر می برد. به 
نظر می رســد معامله گــران از اتفاقات محیطی 

تأثیر گرفته و در شــرایط گیجی و ســردرگمی 
هســتند. بخشی از این ســردرگمی مربوط به 
تنش های بی ســابقه منطقه و مابقی مربوط به 
انتخابــات آمریکاســت. ســناریوهای متضاد 
بســیاری در زمینه اقتصادی و دیپلماتیکی در 
هفته گذشته پیش روی ایران قرار داشته است. 
به نظر می رســد بازار سهام به سمت یک مسیر 
تک ســناریو حرکت کنــد. اکنــون انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا را پشت سر گذاشته ایم. 
بخــش عمده تنش های منطقــه نیز مربوط به 
تاثیرگذاری این انتخابات بود. با مشخص شدن 
مســیر متغیرهای اقتصادی و سیاســی، میزان 

سردرگمی معامله گران کاهش می یابد. اما باید 
دیــد واکنــش دولتمردان کشــور بــه رئیس 
جمهوری ترامپ چگونه اســت. آیا مسئولان از 
کاهــش تنش هــا اســتقبال خواهنــد کرد و 
سیاســت های تک نرخی ارز که دولت وعده داد 
بود اجرا می شود؟ اگر اتفاقاتی که گفته شد رخ 
دهــد می توان این گونه پیش بینی کرد که بازار 
سرمایه در سیکل بلندمدت صعودی قرار خواهد 
گرفت.اما چنانچه افزایش درگیری ها و تنش ها 
را مشــاهده کنیم، همچنین سیاست های پولی 
و ارزی انقباضی را ببینیم، به تبع این سیاست ها 

بورس وضعیت خوبی نخواهد داشت.

در مجموع، خوش بینی نســبت به بازار سرمایه 
وجود دارد و حمایت دو میلیون واحدی شاخص 
کل، قوی و ماندگار اســت. بازار سرمایه شانس 
رشــد و جاماندگی خود را از تورم و سایر بازارها 
دارد.برای شــاخص کل تا پایان ســال می توان 
سقف دو میلیون و ۵00 هزار واحدی را در نظر 
داشت.از نظر تکنیکالی مقاومت جدی بر سر راه 
شاخص کل وجود ندارد، اما تحولات منطقه ای 
و عمدتاً متغیرهای غیراقتصادی ســایه بر این 
بازار دارند. اگر بخت، بازار ســرمایه را یاری کند 
و دولــت از ایــن بازار حمایــت کند، می توان به 

بورس خوش بین بود.
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کارشناس بازار سرمایه
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 برای تحقق 
توسعه پایدار و 

رسیدن به 
جایگاه رقابتی 

در سطح 
منطقه و 

جهان، نیازمند 
انطباق هرچه 

بیشتر 
بودجه های 

سالانه با 
سیاست ها و 

اهداف 
بلندمدت 

برنامه هفتم 
هستیم که 
حمایت از 

فناوری های 
نوین، توسعه 

زیرساخت های 
دیجیتال، 

تقویت نیروی 
انسانی 

متخصص و 
توسعه اقتصاد 

دانش بنیان، 
کلید اصلی 
دستیابی به 
این اهداف 

است.

لی
 ما

زار
با

نایب رئیس کمیسیون آموزش تحقیقات و فناوری 
مجلــس دوازدهم با بیان اینکهیکی از چالش های 
اصلــی بودجه ریــزی ســالانه در کشــور، برآورد 
درآمدهای دولتی به صورت آرمان گرایانه است، نه 
واقع بینانــه، تاکید کرد: دولــت باید بودجه ریزی 
سالانه را بر مبنای واقع بینی تنظیم کند و با تکیه 
بــر روش های نوین تأمین مالــی از جمله تقویت 
منابع درآمدی پایدار و سرمایه گذاری در بخش های 

مولد، کسری بودجه را کاهش دهد.
دکتر فرشــاد ابراهیم پورنورآبادی نماینده مجلس 
شورای اسلامی در مورد بررسی نقاط قوت و ضعف 
بودجه ســالانه در انطباق بــا اهداف برنامه هفتم 
توسعه،  به »نقش اقتصاد« گفت: با توجه به اینکه 
اقتصادهای جهانی با سرعت بی سابقه ای به سمت 
دانش بنیان شدن و بهره گیری از فناوری های نوین 
پیش می روند، کشــور ما نیز برای تحقق توســعه 
پایدار و افزایش توان رقابتی خود نیازمند همگرایی 
سیاســت های مالــی و بودجه ای بــا برنامه های 

بلندمدت توسعه است.
 نماینده مردم ایذه، باغ ملک، دزپارت و صیدون در 
مجلس دوازدهم ضمن تاکید بر بودجه ســالانه و 

نقاط ضعف و کاستی های آن در بخش های کلیدی 
مانند تحقیق و توســعه و آموزش، تأکید کرد: در 
واقع برنامه هفتم توسعه به عنوان سندی راهبردی، 
نقشــه ای برای رشــد و پیشــرفت پایدار کشور و 
تضمیــن تحقق عدالــت اقتصادی، آموزشــی و 
اجتماعی اســت و مواردی از قبیل ارتقای جایگاه 
علمی و فناورانه کشــور، توســعه نیروی انســانی 
متخصــص، تقویت زیرســاخت های دیجیتال و 
حمایــت از اقتصاد دانش بنیان را مورد تأکید قرار 
داده اســت، اما بررسی اجمالی بودجه های سالانه 
اخیــر نشــان می دهد که انطبــاق این بودجه ها با 
اهداف کلان و استراتژیک برنامه هفتم توسعه هنوز 

به اندازه کافی تحقق نیافته است.
نماینده مردم در مجلس دوازدهم با بیان اینکه

یکی از چالش های اصلی بودجه ریزی ســالانه در 
کشــور، بــرآورد درآمدهــای دولتــی به صورت 
آرمان گرایانه است، نه واقع بینانه، افزود: درآمدهایی 
کــه عمدتاً بر پایه منابع محدود و ناپایداری مانند 
صادرات نفت و مالیات های عمومی استوار هستند، 
نــه تنها ریســک تحقق نیافتن آن هــا را افزایش 
می دهند، بلکه امکان برنامه ریزی بلندمدت و پایدار 
را نیــز محــدود می کنند، بی تردید در راســتای 
سیاست های برنامه هفتم، دولت باید بودجه ریزی 
سالانه را بر مبنای واقع بینی تنظیم کند و با تکیه 
بــر روش های نوین تأمین مالــی از جمله تقویت 
منابع درآمدی پایدار و سرمایه گذاری در بخش های 

مولد، کسری بودجه را کاهش دهد.
نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
شــورای اســلامی تخصیص درصدی مشخص از 
بودجــه به فعالیت هــای تحقیقاتی در حوزه های 
اولویت دار را امری ضروری دانست وگفت: متاسفانه 
ضــرورت تخصیص منابع به تحقیق و توســعه در 
بودجه های ســالانه و ســرمایه گذاری کافی برای 
تحقیق و توسعه )R&D( که زمینه ساز پیشرفت 
علمی و فناوری کشور بوده، در نظر گرفته نشده و 
این در حالی است که در برنامه هفتم توسعه، تأکید 
ویــژه ای بــر حمایت از فعالیت هــای تحقیقاتی و 
توســعه فناوری های نوین مانند هوش مصنوعی، 
علوم داده و تحول دیجیتال شــده که با توجه به 
رقابت تنگاتنگ کشــورهای پیشــرفته در زمینه 
فنــاوری، بی توجهــی به این حــوزه می تواند در 
بلندمدت، اقتصاد ملی را آسیب پذیر کرده و موجب 

عقب ماندگی علمی کشور شود.

ایــن نماینــده مجلس با بیــان اینکه یکی دیگر از 
اهداف کلیدی برنامه هفتم توســعه، ایجاد تحول 
دیجیتال و توسعه زیرساخت های آن است، یادآور 
شد: در واقع به دلیل فشار هزینه های جاری، اغلب 
دولت هــا ســهم کمی در بودجه بــه این بخش ها 
اختصــاص می دهند، از آنجا که زیرســاخت های 
دیجیتال بســتر اصلی برای رشد اقتصاد دیجیتال 
و ارائه خدمات نوین محســوب می شــوند و تأمین 
منابــع پایدار برای این بخــش از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت، این امر نــه تنها می تواند تحول 
دیجیتال در بخش های کلان کشور را تقویت کند، 
بلکه نقش مهمی در بهره وری و کاهش هزینه های 

عمومی نیز خواهد داشت.
نایب رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
دوازدهــم اقتصــاد دانش بنیان را به عنوان یکی از 
محورهای اصلی توســعه پایدار و رقابتی در سطح 
جهانی دانست و یادآور شد: برنامه هفتم بر توسعه 
شــرکت های دانش بنیان و اســتارتاپ های فناور 
تأکیــد دارد، امــا معمولاً منابــع محدودی برای 
حمایت از این بخش ها در بودجه مقرر می شــود، 
بــی تردید برای حرکت به ســمت تحقق اقتصاد 
دانش بنیان و توسعه ظرفیت های بومی، دولت باید 
در بودجه ریزی ســالانه، حمایت از این بخش ها را 
بــه عنــوان یک اولویت راهبردی در نظر بگیرد و با 
ایجاد تسهیلات مالی و معافیت های مالیاتی برای 
شرکت های نوآور و دانش بنیان به تسریع در توسعه 

این حوزه کمک کند.
وی با بیان اینکه توسعه علمی و فناوری بدون وجود 

نیروی انســانی متخصص و ماهر غیرممکن است، 
گفــت: در واقــع یکی از اهــداف مهم برنامه هفتم 
توسعه، تربیت نیروی انسانی در رشته های کلیدی 
و مورد نیاز اســت، اما در بودجه های ســالانه، از 
دولت های قبــل تاکنون منابع کافی برای تقویت 
آموزش و مهارت آموزی در این حوزه ها به چشــم 
نمی خورد، حمایت از دانشگاه ها و مراکز آموزشی 
برای تربیت نیروی انسانی در زمینه هایی همچون 
هوش مصنوعی، مهندسی داده و فناوری اطلاعات، 
امــری حیاتی اســت کــه باید به طــور جدی در 

بودجه های آتی نیز مورد توجه قرار گیرد.
ابراهیم پور با تاکید بر اینکه بررسی کلی بودجه و 
مقایسه آن با اهداف کلان برنامه هفتم توسعه نشان 
می دهد که هنوز فاصله ای قابل توجه میان این دو 
وجود دارد، خاطرنشــان کرد: برای تحقق توسعه 
پایدار و رسیدن به جایگاه رقابتی در سطح منطقه 
و جهان، نیازمند انطباق هرچه بیشتر بودجه های 
سالانه با سیاست ها و اهداف بلندمدت برنامه هفتم 
هســتیم که حمایت از فناوری های نوین، توســعه 
زیرســاخت های دیجیتال، تقویت نیروی انسانی 
متخصص و توسعه اقتصاد دانش بنیان، کلید اصلی 

دستیابی به این اهداف است.
نایب رئیس کمیســیون آموزش تحقیقات فناوری 
مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: انتظار داریم 
کــه دولت با اصلاحات اساســی در بودجه ریزی، 
کشور را به سمت تحقق آرمان های توسعه ای خود 
در برنامه هفتم هدایت کند و از فرصت های پیش 

رو نهایت بهره را در این زمینه ببرد.

محبوبه ببدکی
روزنامه نگار

ضرورت توجه به 

فناوری های نوین و 

اقتصاد دانش بنیان در 

بودجه سال 1404

ابراهیم پور نماینده مجلس شورای 
اسلامی در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
مطرح کرد:

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار



سجاد برنجی شهردار صباشهرخبرداد:
آغاز عملیات عمرانی ساماندهی رودخانه شادچای

نقش اقتصاد- علی کیوانی 
- صباشــهر: به گفته وی 
نامطلوب  بسیار  وضعیت 
رودخانــه شــادچای که 
باعــث ایجاد مشــکلات 
عدیــده از قبیــل بــوی 
متعفن، آلودگی زیســت 
محیطی و... شــده است. 

همواره مورد گلایه مندی شــهروندان محلات بهاران )ویره(، قاسم 
آباد، اسلام آباد، کبودین و قندیشاد قرار می گیرد و بهبود این وضعیت 
غیرقابــل قبول در صدر مطالبات مردمی از مســئولین شــهری و 

شهرستانی و استانی قرار دارد.
وی ادامه داد بعد از برگزاری جلســه به ریاســت جناب آقای دکتر 
سهراب خان مدیرکل محترم بازرسی استان تهران و با حضور فرماندار 
محترم شهرستان شهریار، امام جمعه محترم شهر صباشهر، مدیران 
کل منابع آب، آبفا غرب اســتان و محیط زیســت و اعضای شــورای 
اســلامی شهر صباشهر که حســب درخواست شهرداری صباشهر 
برگزار گردید تصمیمات خوبی در جهت رفع این مشکل اتخاذ گردید 
و مجموعه مدیریت شهری صباشهر در کمتر از یک هفته اقدامات 

خود را در این زمینه شروع نمود.
برنجی در پایان بیان داشــت در این جلســه وظایفی از لحاظ تأمین 
مالی، کمک در زمینه تجهیزات، ارائه مشــاور فنی و...برای ســایر 
دســتگاه ها و شهرداری های همجوار تعیین گردید که امید می رود 
با همکاری تمامی این دســتگاه ها فاز اول این عملیات که در طول 
1۲00 متر انجام می شود در اسرع وقت در محله بهاران به ثمر برسد.

برگزاری جلسه بررسی و ارائه راهکار برای رفع 
مشکل نفت سفید خانوارهای روستایی

نقــش اقتصــاد- گیلان- 
و  بررسی  منکوئی: جلسه 
ارائه راهــکار درخصوص 
رفع مشــکل نفت سفید 
خانوارهای روســتایی با 
حضــور حســین ذاکــر 
استقامتی مدیرکل دفتر 
هماهنگی امور اقتصادی 

اســتانداری گیلان، عیســی جمال نیکویی مدیرعامل شرکت گاز 
 اســتان، محمــد دادرس مدیرکل هواشناســی گیــلان، مرتضی 
عباس پور دبیر کمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت بر مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و مجتبی شکوری مدیر شرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گیلان در سالن کنفرانس ساختمان مدیریت شرکت 
گاز برگزار شــد. در این جلســه جهت رفع مشکلات تأمین سوخت 
مردم و پرهیز از آسیب به درختان جنگلی جهت تهیه هیزم به عنوان 
سوخت جایگزین نفت سفید، مقرر شد مناطق سرد کوهستانی در 
دسته بندی بین )1۲00 تا 1۷00 متر( همتراز با بره سر و جیرنده 
و نیز ارتفاعات بین )۵00 تا 1۲00 متر( شناســایی شــوند. در ادامه 
مقرر شد در صورت کاهش شدید دما در ماه های آینده تا پایان سال  
با تاکید مکتوب سازمان هواشناسی نسبت به تخصیص ۲0 درصد 
سهمیه فوق العاده اقدام شده و همچنین نسبت به تغذیه سهمیه های 

تخصیصی در سامانه سدف پیگیری های عاجل صورت پذیرد.

بازدید مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب از 
پست ۶۳ کیلو ولت سنقر

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
پــری ویســی: الفتی نیا 
مدیرعامــل شــرکت و 
جمعــی از معاونیــن و 
مدیران شــرکت به همراه 
حسینی کیا نماینده مردم 
ســنقر در مجلس شورای 
اسلامی و قربانی فرماندار 

شهرستان سنقر از پست ۶۳ کیلوولت سنقر بازدید به عمل آوردند.
در شهرستان سنقر به منظور تأمین برق پایدار شهر جدید سطر و نیز 
کمک به پایداری شــبکه برق منطقه و جلوگیری از افت ولتاژ، پروژه 
خط انتقال حد فاصل پست ۶۳ کیلوولت سنقر و شهر سطر در دست 
احداث می باشد که در زمره پروژه های مهم شرکت برق غرب می باشد.

برگزاری جشن روز دانش آموز در دبستان حاج 
عباس صفرپور شهرکرد

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختیــاری- زهرا مصطفوی: 
1۳آبــان روز ملی مبارزه با 
استکبار جهانی و تسخیر 
لانه جاسوســی آمریکا به 
دست دانشــجویان پیرو 
 خــــط امـــــام و روز
 دانش آموزگرامی باد. لاله 

هیبتیان مدیریت دبســتان حاج عباس صفرپور در ســخنان خود با 
اشــاره به اهمیت گرامی داشــت روز 1۳ آبان اشاره کردند و و گفتند: 
ســیزده آبان که در مبارزه و قیام دانش آموزان متعهد و بیدار بر ضد 
رژیم شاه و حامیان آن به ویژه استکبار جهانی ریشه دارد، نشانه آن 
است که این قشر آگاه و متعهد در راه رسیدن به اهداف والا و عظیم 
انقلاب اسلامی چه در زمان طاغوت و چه پس از پیروزی شکوه مند 
انقلاب اســلامی، از هیچ کوششی فروگذار نکرده اند. ایشان افزودند: 
روز دانش در ایران مصادف اســت با 1۳ آبان هرســال دانش با آموزان 
با گرفتن جشن یاد و خاطره دوستان دانش آموز خود را گرامی می دارند 
و هرساله همبستگی خود را با آنها به گوش جهانیان می رسانند و به 
همه جهانیان ثابت کرده اند که همیشه آماده نبرد و جان فشانی برای 

انقلاب و رهبر انقلاب آماده و گوش به فرمان هستند.

گام های مؤثر نفتی ها در نگهداشت تولید و حفظ کیفیت نفت
در آیین معارفه مدیرعامل نفت و گاز آغاجاری تأکید شد:

 تجلیل از مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی ره شازند

نقش اقتصاد_ خوزستان _ حسین عسکری گراوند: به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، آئین تکریم و معارفه 
مدیرعامــل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز آغاجاری با حضور 
مهندس ابراهیم پیرامون، مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز 

جنوب برگزار شد.
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در این آیین با اشاره 
به سختی کار در صنعت نفت با وجود محدودیت ها و موانع ناشی 
از تحریم های ظالمانه، چرخش شغلی و جابه جایی مدیران را در 
راستای بازیابی توان شرکت و نیل به اهداف متعالی صنعت نفت 
دانست. وی تلاش های مهم صورت گرفته در کشور برای گذر از 
تحریم ها را زمینه ساز خودکفایی در حوزه های مختلف برشمرد 
و بیان کرد: امروز صنعت نفت به دست توانمند همکاران در داخل 
کشور به شکوفایی رسیده و خوشبختانه در بسیاری از بخش ها 
به طور کامل خودکفا شــده ایم؛ همچنین توان ساخت داخل در 
کشور به طور چشمگیری افزایش یافته است. مهندس پیرامون 
در عین حال، نفت را صنعتی نیازمند بهره گیری از فناوری های 

نوین، توســعه، ســرمایه گذاری های بزرگ، تأمین کالا و اجرای 
مستمر پروژه دانست و اظهار امیدواری کرد: در آینده بتوانیم از 
ظرفیت های بزرگ و پتانســیل های موجود در مســیر شکوفایی 
صنعــت و کشــور بهــره ببریم. وی با تأکید بــر توجه به اجرای 

مســئولیت های اجتماعی در مناطق حاشیه تأسیسات، تصریح 
کرد: این مناطق انتظاراتی از نفت دارند و ما موظفیم که در حد 
امــکان و ظرفیت شــرکت، خدماتی را بــه آن ها ارائه دهیم؛ اگر 
پروژه ها و طرح ها فعال تر شوند، ادای مسئولیت های اجتماعی در 
آینده تسهیل خواهد شد. همچنین دهبان پور، مدیرعامل جدید 
شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری ضمن قدردانی از حسن 
اعتماد مهندس پیرامون در جهت ســپردن مســئولیت خطیر 
مدیریت شــرکت نفت و گاز آغاجــاری، اظهار امیدواری کرد: با 
همراهی و همکاری کارکنان ســختکوش این شــرکت در انجام 
وظیفه خطیر مدیریت شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری 
با تمام توان تلاش خواهم کرد. وی خاطرنشان کرد: متعهد می شوم 
با بهره گیری از ظرفیت موجود در شرکت آغاجاری و استفاده از 
تجارب کسب شده با هماهنگی مناطق نفتخیز جنوب در جهت 
تحقق برنامه های مهم عملیاتی، در چارچوب برنامه ریزی کوتاه 
مدت و بلندمدت پیش بینی شــده، برای رفع مشــکلات موجود 

تلاش نمایم.

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: به مناســبت گرامیداشــت روز جهانی 
اســتاندارد و با حضور خانه زر رئیس مرکز اندازه شناســی، اوزان و 
مقیاس های ســازمان ملی استاندارد ایران، مخلص الائمه استاندار 
مرکزی، بیاتی رئیس مجمع نمایندگان استان مرکزی، میر نظامی 
مدیرکل استاندارد استان مرکزی از مدیرعامل شرکت پالایش نفت 

امام خمینی ره شازند در فرهنگسرای شهر اراک تجلیل شد.
در این مراسم رئیس مرکز اندازه شناسی، اوزان و مقیاس های سازمان 
ملی استاندارد ایران گفت: اجرای کامل قانون تقویت و توسعه نظام 
استاندارد در کشور ضروری است و هنوز بسیاری از مواد این قانون 

اجرایی نشده است .
حســن خانه زر بیان داشت: شعار امسال هفته استاندارد مشارکت 

مردمی و جهش تولید و توسعه اقتصادی نامگذاری شده است .
بیاتی رییس مجمع نمایندگان اســتان مرکزی خاطر نشــان کرد: 
استاندارد یک مجوز و اعتماد برای مردم است و باید تلاش شود تا 

کالاها هرچه با کیفیت تر تولید شود.
در ادامه استاندار مرکزی بیان داشت: استاندارد بسیار حساس است 

و اگر از زندگی و جامعه حذف شود پیامدها و مخاطرات فراوانی در 
پی خواهد داشت .

فرزاد مخلص الائمه افزود: اســتاندارد گام اول کیفیت اســت و برای 
رشد اقتصادی باید به این مهم توجه شود .

وی اضافه کرد: استاندارد نهاد تنظیم کننده و بالای سر جریان تولید 
و توزیع است و این نهاد در استان مرکزی تعامل خوب و سازنده ای 

با بخش های مختلف دارد .
در ادامه میر نظامی مدیرکل استاندارد استان مرکزی گفت: ضرورت 
دارد به موضوع اســتاندارد توجه ویژه شــود و همه باید در راســتای 

استاندارد سازی محصولاتَ خدمات و کالاها همکاری نمایند .
وی افزود: حضور کشور و استان مرکزی در بازارهای جهانی متوجه 

توجه به استاندارد و کیفیت می باشد .
در پایان از مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی ره شازند با 

اهدای لوح و جایزه تقدیر بعمل آمد.

همدلی ارتش و سپاه برای برگزاری یادواره بیش از 500 شهید ارتشی در بام ایران

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: جلسه هماهنگی برگزاری 
یادواره بیش از ۵00 شــهید ارتشــی استان چهارمحال و بختیاری در سپاه 
حضرت قمربنی هاشم علیه السلام برگزار شد.به گزارش خبرنگار خبرگزاری 
بسیج از استان چهارمحال و بختیاری؛ سردار علی محمد اکبری در حاشیه 
جلسه هماهنگی برگزاری یادواره بیش از ۵00 شهید ارتشی استان که با 
حضور مســئولین ونمایندگان دســتگاه های مختلف و ارتباط تصویری با 
شهرستان های استان چهارمحال و بختیاری برگزار شد، گفت: این یادواره 
به اســتقبال از دومین کنگره ملی شــهدای استان چهارمحال و بختیاری 
برگزار می شود.ســردار اکبری افزود: کنگره ملی ۲۵00 شهید عزیز استان 
چهارمحال و بختیاری در سال 1404 برگزار خواهد شد، لذا به استقبال از 
این کنگره، امسال برنامه ریزی کرده ایم که یادواره و اجلاسیه شهدای عزی 
به صورت شهرســتانی و قشــری برگزار شود که اولین اجلاسیه بزرگداشت 
۵۷۷ شهید دانش آموز استان به نحو مطلوب در شهرستان لردگان بود.وی 
ادامه داد: برنامه آینده نیز اجلاسیه بیش از ۵00 شهید عزیز ارتش جمهوری 
اسلامی استان چهارمحال و بختیاری است و برای سایر اقشار هم در طول 
سال جاری و قبل از کنگره اصلی برنامه هایی خواهیم داشت.سردار اکبری، 

تصریح کرد: بنا بر این اســت که همه اقشــاری که در دفاع مقدس نقش 
داشته اند خصوصاً شهدای عزیز ارتش در کنگره ملی شهدا دیده شوند، لذا 
از همــه مــردم عزیــز و ولایتمدار و مهمان نواز اســتان برای حضور در این 
اجلاســیه دعوت می کنیم.گفتنی است؛ سرهنگ بابک معظمی گودرزی 
فرمانده گروه 44 توپخانه ارتش جمهوری اسلامی ایران هم در حاشیه این 
جلسه گفت: مقدمات برگزاری یادواره و اجلاسیه شهدای ارتش در استان 
چهارمحال و بختیاری با هدایت و همکاری های فرمانده محترم سپاه استان 
فراهم شــده اســت.وی افزود: در راستای همین اجلاسیه، یادواره شهدای 
ارتش را حدود 40 روز پیش در شهرستان بن برگزار کردیم که خیلی مورد 
استقبال مردم شهیدپرور قرارگرفت.سرهنگ معظمی گودرزی ادامه داد: 
اجلاسیه بیش از ۵00 شهید ارتش جمهوری اسلامی در استان چهارمحال 
و بختیاری را هم ۲۵ آذرماه با حمایت نهادهای دولتی، ســپاه پاســداران 
انقــلاب اســلامی، فرمانده محتــرم نیروی زمینی ارتش و ارشــد نظامی 
استان های چهارمحال و بختیاری، اصفهان و یزد، در شهرکرد برگزار خواهیم 
کرد.وی در پایان گفت: هدف از برگزاری این اجلاسیه، تجلیل از مقام شهید 

و خانواده معظم شهدا و انتقال فرهنگ شهادت به نسل جوان است.

رویداد

به مناسبت روز جهانی استاندارد صورت پذیرفت؛
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مشکل طی ۷ 
شبانه روز با تلاش 
همه عوامل و 
بازگرداندن کوره 
به مدار تولید 
برطرف و حدود 110 
متر از خط لوله 12 
اینچ نفت خروجی 
واحد بهره برداری 
پازنان 2 تا مایل 
۵۵ خطوط لوله 
انتقال نفت و کلیه 
اقدامات ترمیمی و 
تعمیراتی چاه ها، 
مجموعه های 
متوقف شده و 
 واحدهای

 بهره برداری و 
نمکزدایی پازنان 2 
که نیاز به توقف 
داشتند؛ نیز با 
استفاده از همین 
فرصت انجام شد

یکشنبه- 20 آبان ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1936

بازتاب

سرا
ن 

یرا
ا

نقــش اقتصاد- ایلام – براری: چهارمین جلســه شــورای 
پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان به ریاست دکتر 
عمران علی محمدی رئیس کل دادگستری ایلام و با حضور 
اعضاء شورا در سالن جلسات شهید حاج قاسم سلیمانی 
دادگستری استان برگزار شد.در این جلسه وضعیت اجرای 
برنامه مراقبت اجتماعی دانش آموزان )نماد( در آموزش 
و پرورش اســتان و آخرین وضعیت تحقق خواســته ها و 
مطالبات کادر درمان اســتان بررســی شــد.رئیس کل 
دادگستری استان ایلام در این جلسه گفت: این جلسه در 
راستای ایجاد همکاری و هماهنگی در جهت اجرای بهتر 
برنامــه مراقبت اجتماعی دانش آموزان )نماد( و پیگیری 

خواســته ها و مطالبات قانونی کادر درمان اســتان برگزار 
می شود.وی تلاش در جهت رشد و تعالی دانش آموزان را 
اولویت اصلی همه دســتگاه ها خواند و گفت: پیشــرفت 
تحصیلی، ســلامت روانی و رشد اجتماعی دانش آموزان 
باید محور اقدامات کلیه دستگاه ها و نهادهای متولی باشد.
دکتر علی محمدی رشد و ارتقاء همه جانبه دانش آموزان 
را سبب کاهش آسیب های اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دانست و اذعان داشت: طرح های پیشگیرانه دستگاه 
قضایی مانند طرح هر مدرسه یک قاضی در همین راستا 
در تمام حوزه های قضایی استان در حال اجراست.وی بر 
 تقویــت صفات نیکوی اخلاقی مانند بخشــایش در بین

 دانش آموزان، نظارت و رصد مستمر آسیب های موجود 
در مدارس، مدیریت سرویس ایاب و ذهاب دانش آموزان 
و حضور پررنگ نیروی انتظامی در اطراف مدارس تاکید 
کرد.رئیس کل دادگستری استان ایلام همچنین با تاکید 
بر ضرورت تلاش مضاعف در راســتایی پاســخ گویی به 
مطالبات به حق کادر درمان اســتان، در خصوص ســوء 
استفاده دشمنان نظام اسلامی از مطالبات صنفی در شرایط 
حســاس کنونی هشــدار داد.وی خواستار برنامه ریزی و 
مدیریت بهتر از سوی مسئولین ذیربط استان در رابطه با 
تأمین اعتبار و تخصیص آن به خواسته ها و مطالبات قانونی 

پزشکان و پرستاران استان شد.

برگزاری چهارمین جلسه شورای پیشگیری از وقوع جرم دادگستری ایلام

جلوگیری از استمرار کاهش روزانه 50 هزار بشکه نفت
در اقدامی جهادی به همت کارکنان شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران صورت گرفت؛

نقش اقتصاد- یاسوج- لطیفی: مدیر عامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز گچســاران از اهتمام و 
تلاش شــبانه روزی کارکنان این شــرکت در 
جهــت جلوگیری از اســتمرار طولانی مدت 
کاهش تولید نفت و ثبت برگ زرین دیگری در 

تاریخ نفت و گاز گچساران خبر داد.
بــه گــزارش روابط عمومی نفت گچســاران، 
مهندس غلامرضا کمالی، مدیر عامل شــرکت 
بهره برداری نفت و گاز گچساران در تشریح این 
اقــدام مهــم اظهار کرد: در پی اشــکال کوره و 
مســدود شــدن لوله ها و اتصــالات آن، واحد 
نمکزدایی پازنان ۲ از ســاعت 40: 1۵ تاریخ ۸ 
آبــان ماه 140۳ از مدار عملیات خارج و منجر 
به تحمیل کاهش تولید ۵0 هزار بشکه ایی به 

نفت کشور شد.
مدیر عامل شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
گچساران عنوان کرد: تعمیر و رفع این مشکل 
و سایر اقدامات مرتبط در یک فرایند عادی از 
انتخاب پیمانکار تا ســازماندهی نیرو، گسیل 
تجهیزات و انجام کار به زمانی در حدود ۳ ماه 

نیاز داشت که با استفاده از راهکارهای قانونی 
در کنار اراده و همت نیروهای مرتبط این مشکل 
با اندیشیدن تدابیر لازم برای به حداقل رساندن 
این کاهش تولید از ۵0 هزار بشکه به ۳0 هزار 
بشکه طی عملیات رفع انسداد و اعزام نیروهای 
متخصص، تجهیــزات و پیمانکار مرتبط آغاز 

شد.
وی افزود: این مشکل طی ۷ شبانه روز با تلاش 
همــه عوامــل و بازگرداندن کوره به مدار تولید 
برطرف و حدود 110 متر از خط لوله 1۲ اینچ 
نفت خروجی واحد بهره برداری پازنان ۲ تا مایل 
۵۵ خطــوط لوله انتقــال نفت و کلیه اقدامات 
ترمیمــی و تعمیراتی چاه هــا، مجموعه های 
متوقــف شــده و واحدهــای بهره بــرداری و 
نمکزدایی پازنان ۲ که نیاز به توقف داشــتند؛ 

نیز با استفاده از همین فرصت انجام شد.
کمالــی ضمن تقدیر از زحمات کلیه همکاران 
متعهد و تلاشگر شرکت بهره برداری نفت و گاز 
گچساران گفت: از کلیه کارکنانی که این اقدام 
مهــم جهــادی را در کوتاه ترین زمان ممکن با 

رعایــت کامل نکات ایمنی و موفقیت به انجام 
رساندند، تقدیر و تشکر می کنم. گفتنی است؛ 
مهندس پیرامون مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفتخیــز جنوب نیز در نشســت اخیر پیگیری 

افزایــش تولیــد با حضور معــاون وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران، از مجموعه 
مدیران و دست اندرکاران تعمیرات بهنگام واحد 

نمکزدایی پازنان ۲ تمجید و تقدیر کردند.



  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره140360316002003413 هیات اول 1403/07/18 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای کیومرث فرهادی  فرزند بختیار بشماره شناسنامه 5722 صادره از 
اسلام آبادغرب در ششدانگ یک باب ساختمان مسکونی به مساحت 98/85 متر مربع پلاک 2653 
فرعی از 1 اصلی واقع در اسلام آبادغرب شهرستانی خیابان شهید طهماسبی خریداری برابر مبایعه 
نامه عادی وعدم دسترسی به مالک اولیه محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف/241/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره140360316002003387 هیات اول  1403/07/17موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای بختیار فرهادی  فرزند الماس بشماره شناسنامه 217 صادره از اسلام 
آبادغرب در ششدانگ یک باب ساختمان  به مساحت 87/74 متر مربع پلاک 2653 فرعی از 1 اصلی 
واقع در اسلام آبادغرب شهرستانی خیابان شهید طهماسبی خریداری برابر مبایعه نامه عادی وعدم 
دسترسی به مالک اولیه محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. الف/243/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05   - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی 

برابر رای شماره140360316002003207 هیات اول 1403/07/13 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات 

مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای علی اکبر جهانبخشی   فرزند لطیف بشماره شناسنامه 80 صادره از 
اسلام آبادغرب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 179/8 متر مربع پلاک 2641 فرعی از 1 
اصلی واقع در اسلام آبادغرب خریداری برابر مبایعه نامه عادی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خــود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05   -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره140360316002002904 هیات اول 1403/06/27 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات 
مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای اله کریم بکرضائی  فرزند شــیرزاد بشــماره شناسنامه 2 صادره از 
گیلانغرب در ششدانگ یک باب ساختمان  به مساحت  67/55متر مربع پلاک 2652 فرعی از 1 اصلی 
واقع در اســلام آبادغرب شهرستانی پشت شهرداری کوچه نسیم خریداری برابر مبایعه نامه عادی 
وعدم دسترســی به مالک اولیه محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. الف/236/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05   - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 906-1403و 905-1403و 904-1403و 903-1403هیات اول /دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ها نگار،زهرا،فاطمه و نســیم 
حسنی سرچقائی  فرزند اله بخش صادره از کرند  در یک و نیم دانگ مشاع مجموع شش دانگ  یک 
قطعه زمین مزروعی  به مســاحت 9021.09متر مربع درقسمتی از پلاک 15 اصلی واقع در کرند بخش 
5 کرمانشــاه روســتای سرچقا خریداری از اله بخش حسنی . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 

اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 213/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 911-1403و 912-1403و 913-1403و 914-1403هیات اول /دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ها زهرا،فاطمه،نســیم و نگار 
حسنی سرچقائی  فرزند اله بخش صادره از کرند  در یک و نیم دانگ مشاع بالمنصفانه مجموع شش 
دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 7681.24متر مربع درقسمتی از پلاک 15 اصلی واقع در 
کرند بخش 5 کرمانشاه روستای سرچقا خریداری از اله بخش حسنی . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 214/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 907-1403و 908-1403و 909-1403و 910-1403هیات اول 
/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ها زهرا ، نســیم ، 
نگارو فاطمه حسنی سرچقائی  فرزند اله بخش صادره از کرند  در یک و نیم دانگ مشاع بالمنصفانه 
مجموع شش دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 9681.30متر مربع درقسمتی از پلاک 
15 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشــاه روســتای سرچقا خریداری از اله بخش حسنی . لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در 

صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
م الف شماره 215/م/2/د

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20
فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 915-1403و 916-1403و 917-1403و 918-1403هیات اول /دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ها زهرا ، فاطمه، نســیم و نگار 
حسنی سرچقائی  فرزند اله بخش صادره از کرند  درهرکدام یک و نیم دانگ مجموع  شش دانگ  یک 
قطعه زمین مزروعی  به مساحت 11577.65متر مربع درقسمتی از پلاک 15 اصلی واقع در کرند بخش 
5 کرمانشــاه روســتای سرچقا خریداری از اله بخش حسنی . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 217/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20

فرزاد میر رجبی- رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 985-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم بهروز مراد زاده فرزند موسی بشماره شناسنامه 7247صادره 
از کرندغرب در شــش دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به مســاحت33077.66متر مربع درقسمتی 
ازپلاک یک اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشــاه  خریداری از وراث  آقای موســی مراد زاده .لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورت انتقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 218/م/2/د

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/08/05  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/20
فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  
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 ظرفیت نیروگاهی کشور در نیمه نخست سال 
افزایش یافت

ظرفیت اســمی تولید برق کشــور در میانه امســال به ۹۳ هزار و ۷۹۸ 
مگاوات رسید که نسبت به آمار پایان سال 140۲، رشدی 1.۵ درصدی 
داشته است. از ابتدای سال جاری تا پایان شهریورماه در مجموع 140۶ 
مگاوات ظرفیت جدید تولید برق در ایران ایجاد شده که در بخش های 
مختلف نیروگاه های گازی، برق آبی، تولیدپراکنده و تجدیدپذیر بوده 
اســت. با افزایش 140۶ مگاواتی، ظرفیت اســمی تولید برق کشور در 
میانه امسال به ۹۳ هزار و ۷۹۸ مگاوات رسید که نسبت به آمار پایان 
سال 140۲، رشدی 1.۵ درصدی داشته است. میزان افزایش ظرفیت 
تولید برق در بخش های مختلف در نیمه نخست سال جاری در جدول 
زیر نشــان داده شــده است. در مجموع ظرفیت اسمی ۹۳ هزار و ۷۹۸ 
مگاواتی تولید برق کشور، نیروگاه های بخاری 1۶.۹ درصد، نیروگاه های 
گازی ۲۶.۳ درصــد، نیروگاه هــای ســیکل ترکیبــی ۳۸.۲ درصد، 
نیروگاه های برق آبی 1۳ درصد، نیروگاه اتمی 1.1 درصد، نیروگاه های 
تولیدپراکنــده ۲.۸ درصــد، نیروگاه های تجدیدپذیــر 1.4 درصد و 
نیروگاه های دیزلی 0.4 درصد سهم دارند. بررسی برنامه های مجموعه 
وزارت نیرو برای افزایش ظرفیت نیروگاهی کشــور در نیمه دوم ســال 
جــاری حاکی از این اســت که بهره بــرداری از ۳۹۲۸ مگاوات ظرفیت 
جدید تولید برق تا پایان ســال در دســتور کار قرار دارد که از این رقم، 
1۶۵4 مگاوات نیروگاه گازی، ۹4۲ مگاوات نیروگاه ســیکل ترکیبی، 
10۹ مــگاوات نیروگاه برق آبــی، ۸0 مگاوات نیروگاه تولید پراکنده و 

یکهزار و 14۲ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر است.

حل مشکل سامانه پرداخت جایگاه های سوخت

سخنگوی صنف جایگاه داران گفت: با پیگیری های صورت گرفته مشکل 
و اختلال ایجاد شده از سوی بانک  ملت حل شد و اکنون در هیچ کدام 

از جایگاه های سوخت مشکل تامین سوخت وجود ندارد.
رضا نواز در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در حال حاضر هیچ کدام از 
جایگاه ها مشکلی برای تامین سوخت  و دریافت بهای آن ندارند، اظهار 
کرد: از ابتدا نیز اختلال ایجاد شده مربوط به سامانه هوشمند سوخت 
نبود و اختلال از سمت بانک ملت بود که اکنون برطرف شده است.به 
گفته وی اکنون روند سوخت رسانی به صورت عادی بوده و هیچ مشکلی 

وجود ندارد.

کدام نیروگاه ها قابلیت سوزاندن مازوت را دارند؟

در حال حاضر از میان حدود 140 نیروگاه بزرگ در کشــور، تنها 14 
نیروگاه بخاری توانایی استفاده از مازوت را دارند که عمدتاً در خارج از 
مناطق پرجمعیت و دور از کلان شهرها قرار گرفته و به طور محدود از 
این سوخت استفاده می کنند؛ دولت نیز اخیرا اعلام کرده که هیچ یک 
از نیروگاه های مستقر در کلان شهرها، از جمله اصفهان، کرج و اراک، 
از مازوت استفاده نخواهند کرد و این سیاست به دلیل نگرانی های شدید 
درباره آلودگی هوا در شهرهای بزرگ اتخاذ شده است. در شرایط کنونی، 
وضعیت مصرف مازوت در نیروگاه های ایران به یکی از مسائل پیچیده 
و بحث برانگیز در مدیریت انرژی و حفظ کیفیت هوا تبدیل شده است. 
مازوت، به عنوان یکی از آلاینده ترین ســوخت های فسیلی، همواره در 
فصول سرد سال و هنگام کاهش تأمین گاز طبیعی به عنوان جایگزینی 

برای نیروگاه ها مطرح می شود.
این امر به دلیل مشکلات در تأمین پایدار گاز، به ویژه در زمستان و نیاز 
به تولید برق مســتمر اســت. با این حال، اســتفاده از مازوت به دلیل 
آلایندگی بسیار بالا و تأثیرات جدی آن بر سلامت عمومی، همواره با 

انتقادات شدیدی مواجه بوده است.
ســوخت مازوت دارای مقادیر بالایی از گوگرد و ســایر ترکیبات سمی 
اســت که ســوزاندن آن منجر به تولید حجم زیادی از ذرات معلق و 
گازهای ســمی می شــود. این آلاینده ها تأثیر مستقیم بر آلودگی هوا 
دارند و افزایش آنها در هوای تنفســی، خطر بیماری های تنفســی و 

قلبی-عروقی را افزایش می دهد.

شکرخدایی 
ضمن اظهار 

ناامیدی نسبت 
به تصمیمات 
دولت تصریح 
کرد: مشکل 
کمبود شدید 

گاز و برق را 
نمی توان 

ناترازی نامید. 
امسال در فصل 
زمستان صنایع 

با مشکل قطعی 
برق روبه رو 

خواهند شد. 
باید مشکلات را 

عیان کرد. 
توقف 

مازوت سوزی 
امر مطلوبی 

است و نباید با 
سلامت مردم 
بازی شود، اما 

باید همه 
مشکلات را 

صادقانه گفت.

پیچ و خم واردات گاز از عشق آباد

بدهی گازی ایران به ترکمنستان مربوط به دهه ۹0 
بوده و اکنون چندین سال از این موضوع می گذرد و 
جرائم هم به مبلغ پرداخت نشــده اضافه شده است، 
بنابراین با استناد به عدم پرداخت طرف ترکمن خود 
را محق دانسته که گازی به سمت ایران ارسال نکند.

واردات گاز از ترکمنســتان باید طبق قرارداد صورت 
می گرفت که این پروســه طی نشــده است ما باید در 
این خصوص با رعایت اصول قراردادی هم نسبت به 
پرداخت بدهی اقدام و هم اینکه طرف مقابل را ملزم 
به انتقال گاز در زمان نیاز می کردیم که این کار انجام 

نشــده اســت.اکنون باتوجه به ناترازی؛ صنعت گاز 
روزهای پرچالشی را سپری می کند و باتوجه به عدم 
توسعه بخش گاز کشور و افزایش تقاضا از سمت دیگر، 
متاسفانه فشارها به مردم، اقتصاد و دولت وارد می شود 
و در مورد ترکمنستان نیز باتوجه به اینکه ما قراردادی 
نداریم هیچ تعهدی برای طرف مقابل ایجاد نمی کند. 
هرچند یک نکته مثبت وجود دارد ما واســطه بین 
ترکمنســتان و عراق در زمینه ترانزیت گاز هستیم و 
می توانیم از این اهرم روی صادرات گاز ترکمنستان 
به کشور عراق استفاده کنیم اما واقع امر اینکه زمان 
امضا قراراد گازی عشــق آباد-بغداد ما نیز باد تکلیف 
واردات گاز از ترکمنستان را روشن می کردیم. در هر 
حال اکنون واســطه دو کشــور هستیم و می توانیم از 
آن بعنوان عامل فشار برای نشاندن طرف ترکمن پای 

میز مذاکرده و انعقاد قرارداد استفاده کنیم. می توان 
بــه عنوان ابزار بــه آن توجه کرد هرچند برگ برنده 
نیست زیرا آگه به تعهدات عمل نکنیم جرائم خاص 
خود را دارد اما می تواند بعنوان تلنگر به طرف ترکمن 
تلقی شده و موضوع را حل کند. اگر زمانی که در مورد 
سواپ مذاکره می کردیم موضوع واردات را هم مطرح 
می کردیم؛ می توانســتیم دو قرارداد واردات و سواپ 
داشته باشیم و باتوجه به اینکه طرف سومی هم مطرح 
بود این امکان را داشــتیم که فشار بیشتری به طرف 
ترکمن وارد کنیم تا هر دو به ســرانجام برسد.اکنون 
این قرارداد صادرات گاز ترکمنستان به عراق از مسیر 
ایران ماهیت حقوقی مستقل پیدا کرده و سخت است 
که بتوان بعنوان ابزار از آن استفاده کرد. واردات گاز 
از ترکمنستان و یا هر کشور دیگری که از نظر اقتصادی 

به صرفه باشد؛ می تواند برای ما منافع بدنبال داشته 
باشد و این منافع می تواند هم اقتصادی و هم سیاسی 
باشــد، در این جهان در هم تنیده حتی اگر نیازی به 
واردات از هیچ کشور دنیا نداشته باشیم باید به دلایل 
سیاسی و اقتصادی واردات انجام شود بنابراین تجارت 
گاز باید مورد توجه قرار گیرد، خیلی از کشــورهای 
دنیا هم واردکننده صرف گاز هســتند ولی تجارت را 
هم فراموش نکرده اند بســیاری کشورها نیز صادرات 
دارنــد امــا از واردات گاز نیز غافل نیســتند تا توازن 
اقتصادی و سیاســی را حفــظ کنند؛ بنابراین بحث 
تجارت فقط بحث فروش نیســت موضوع خرید هم 
مطرح هســت، خرید و فروشــی که منجر به منافع 
اقتصادی شــود و در کنار آن منافع سیاسی کشورها 

را هم تضمین می کند.

مهران امیرمعینی
مدیر عامل پیشین 

شرکت ملی گاز 

ت
ش

ددا
یا

بازتاب

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

 

مازوت کم شد، قطعی برق به پاییز و زمستان هم رسید
آغاز زودهنگام مازوت سوزی در بعضی از نیروگاه های 
کشور در سال جاری، تصویری از کاهش ذخایر سوخت 
کشور را نمایان ساخت. حالا سخنگوی دولت از توقف 
مازوت سوزی به بهای برنامه ریزی برای قطعی برق خبر 
داده است. از سوی دیگر معاون اجرایی رئیس جمهوری 
گفته است: »قرار نیست عده ای بمیرند تا ما برق داشته 
باشــیم.«. اظهاراتی که نشــان می دهــد گویا از نظر 
تصمیم گیــران، دیگــر انتخابی جز برق یا مرگ وجود 

ندارد.
بحران کمبود برق که همواره در تابســتان و روزهای 
گرم سال گریبان گیر صنایع بود، گویا به پاییز و زمستان 
امسال هم کشیده و قرار نیست فعلًا از لای چرخ بخش 

تولید و حتی مصرف خانگی خارج شود.
گرچه مسئولان دولت قصد دارند با انتشار خبر توقف 
مازوت ســوزی، به نوعی خود را دلسوز مردم و سلامت 
عمومی جامعه نشان دهند، اما به نظر می رسد با کاهش 
ذخایر ســوخت نیروگاه ها، تأمین مازوت هم امسال با 
دشــواری هایی همراه است و دولت دیگر چاره ای جز 
توقف مازوت ســوزی ندارد.اقدامی که دولت در زمینه 
توقف مازوت سوزی در کشور انجام داد، شاید در نگاه 
اول از نظــر کاهش آلودگی هوا کلان شــهرها و حفظ 
سلامت مردم اقدامی مهم و مثبت تلقی شود، اما این 
اقدام قطعاً قطعی های پی در پی برق را به دنبال خواهد 
داشت که به شکل دیگر زیست ساکنان ایران زمین را 
با تهدید مواجه می کند.پس از انتشار اخباری مبنی بر 
مازوت ســوزی زودهنگام نیروگاه هایی مانند شازند و 
تبریز، بار دیگر اعتراض به استفاده از این سوخت بالا 
گرفت. مازوت ســوزی نیروگاه ها در دومین ماه پاییز، 
نشان از کمبود گسترده گاز در کشور دارد. چراکه در 
همین ابتدای شروع فصل سرما، سوخت تخصیص یافته 
اعــم از گاز و گازوئیــل به نیروگاه های کشــور کاهش 
چشمگیری پیدا کرده است.در همین زمینه، مصطفی 
رجبی مشــهدی، مدیرعامــل توانیــر، در گفت وگو با 
خبرگزاری مهر در ۷ آبان ماه اعلام کرد گازوئیل تحویلی 
به نیروگاه ها نســبت به ســال گذشته ۲0 تا ۳0 درصد 
کمتر شده و تنها 40 درصد از مخازن سوخت نیروگاه ها 

پر است.
این اظهارات بدان معناست که گاز و گازوئیل در کشور 
برای اختصاص دادن به نیروگاه ها وجود ندارد! حال به 
دنبال مشــکلات فراوان ایجادشــده برای مردم در پی 
سوزاندن سوخت مازوت، با مصوبه جدید هیات دولت، 
استفاده سوخت مازوت در نیروگاه های اراک، اصفهان 

و کرج ممنوع شد.
شاید این اقدام برای بهبود آلودگی هوا و کاهش بیماری 
مرگ شهروندان امری مطلوب باشد، اما خبر از بحرانی 
بزرگ می دهد؛ بدین شکل که نیروگاه ها دیگر سوختی 

ندارند که از طریق آن برق تولید کنند!
60 درصد مخازن سوخت نیروگاه ها خالی است ��

با توجه به اظهارات رجبی مشهدی، در حال حاضر تنها 
40 درصد از مخازن سوخت نیروگاه ها پر است و بخش 
عمده این 40 درصد را مازوت تشکیل می دهد. با وجود 
کمبود اسفناک گاز و گازوئیل در کشور و دستور توقف 
مازوت ســوزی، نیروگاه های حرارتی در کشور چاره ای 
جز تعطیلی ندارند. نیروگاه هایی که بیش از ۷0 درصد 

از برق مصرفی را تولید می کنند.
در شرایطی که از مسئولان انتظار می رود در کنار کاهش 
آلودگــی هوا، فکری به حــال تأمین برق و گاز کنند، 
محمدجعفر قائم پناه، معاون اجرایی رئیس جمهوری، 
پس از جلســه کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا اعلام 
کرد خاموشی ها ناگزیر پیش خواهند آمد و قرار نیست 

تعدادی بمیرند تا ما برق داشته باشیم.
به گفته او مقرر شده وزارت نیرو ساعت هایی را در طول 
سال تنظیم و برای مدتی که نیاز است خاموشی اعلام 
کند. همچنین برای کم کردن خاموشــی ها باید چند 
درجــه هــوای خانــه و ادارات کاهش یابد تا گاز و برق 

کمتری مصرف شود.
مصرف کنندگان باز هم متهم ردیف اول! ��

اظهارات معاون اجرایی رئیس جمهوری نشــان از آن 
دارد که مســئولان نمی توانند همزمان دو مشکل را با 
هم حل کنند. گرچه توقف مازوت سوزی امری درست 
است، اما نباید خاموشی های مکرر بهای آن باشد. توقف 
خاموشی های پی در پی در گرو افزایش سرمایه گذاری 

و حل مشکلات زیرساختی صنعت برق است.
به نظر می رســد دولت چهاردهم همچون دولت های 
پیشین، از مسئولیت های خود به منظور جبران کمبود 
برق شــانه خالی می کند و همچون ســنوات گذشته 
انگشــت اتهام را به ســمت مصرف کنندگان نشــانه 
می گیرد. گویا مسئولان نگران مرگ مصرف کنندگان 
هستند، اما نگران تعطیلی کسب وکار و بیکار شدن آنها 
نیستند.. صنایع در تابستان با قطعی های مکرر برق و 
در زمستان به دنبال کمبود گاز با قطعی های مکرر گاز 
روبه رو هستند. اما حال نگرانی ها بابت ادامه قطعی های 
برق در زمستان نیز بالا گرفته است. در چنین شرایطی، 
در فصول ســرد ســال، صنایع نه برق خواهند داشت و 
نه گاز؛ این به معنای مرگ تولید است. فاطمه مهاجرانی، 
ســخنگوی دولت چهاردهم، در پســتی در شــبکه 
اجتماعی ایکس ضمن اشاره به دستور متوقف کردن 
مازوت ســوزی نوشت برای مدت محدودی، خاموشی 
منظم، جایگزین تولید ســم برای عموم شــهروندان 
خواهد شد. در همین زمینه، مهدی بستانچی، رئیس 
شورای هماهنگی شهرک های صنعتی سراسر کشور، 
در پســتی در شــبکه اجتماعی ایکس ضمن ارزنده 

دانســتن تصمیم توقف مازوت ســوزی، نســبت به 
خاموشی هایی که معاون اجرایی رئیس جمهور گفته 
لاجــرم پیش می آید ابراز نگرانی کرد؛ چراکه به گفته 
او، دستاورد تعطیلی بی برقی صنایع در تابستان 140۳، 

کاهش حدود ۳0 درصدی تولید بوده است.
مانع تراشی ها را نمی توان کم کاری دانست! ��

فرشید شکرخدایی، رئیس کمیسیون سرمایه گذاری 
و تأمین مالی اتاق بازرگانی ایران، درباره بحران کمبود 
انرژی در کشور و راه های برون رفت از آن در گفت وگو 
با تجارت نیوز توضیح داد: مســئولان باید قبلًا به فکر 
راهکار پیدا کردن می افتادند؛ زیرا مشکلات کشور در 
چند ســال اخیر به وجود نیامده اســت.به گفته او، در 
مورد موضوع افزایش مصرف، بارها راهکار بهینه سازی 
بخاری ها و تعویض بخاری ها از ســوی اتاق بازرگانی 
مطرح شــد. اما 1۲ ســال است در دولت های مختلف 
کســانی که ذره ای دلســوز کشور و ملت نیستند مانع 
اجرای این طرح شــده اند و حال باید پاســخگو باشند. 
مانع تراشــی ها را نمی توان کم کاری دانست.او یادآور 
شــد: برای مثال طرح تعویض کولرهای آبی در کشور 
به هشت سال پیش بازمی گردد. کسانی که در وزارت 
نیرو با این طرح مخالفت کردند، باید اکنون پاســخگو 
باشند و دادگاهی شوند. باید کاری کرد که این خیانت ها 
به کشور به راحتی فراموش نشود، چون در حال حاضر 
دیگــر نمی توان کاری کرد.این فعال بخش خصوصی 
در مورد کمبود برق گفت: موضوع برق همین اســت. 
سود شرکت توانیر از محل انتقال برق، حدود ۸0 همت 
تا ۹0 همت اســت. این پول باید صرف توســعه برق در 
کشــور می شــد، اما به خزانه دولت و ســپس به جیب 
کارکنان و مســئولان رفت. کل پول نفت و مالیات و 
عوارض پرداخت شده، خرج همین کارکنان می شود و 
همین افراد مصوب تمام ناکارآمدی های امروز هستند. 
جالــب اینجاســت کــه همیــن افراد طلبــکار هم 
هستند!شکرخدایی با اشاره به تحریم ها و تأثیر آن بر 
بروز بحران ناترازی گاز توضیح داد: کسانی که موضوع 
بی اثــر بودن تحریم هــا را فریاد زدند، باید جواب پس 
بدهند. زیرا بلایی که سر این کشور آمده ناشی از نبود 
تکنولوژی و نبود ســرمایه گذاری در کشور است. افت 
فشار گاز در پارس جنوبی ناشی از نبود سرمایه گذاری 
اســت.او ادامه داد: تمام کسانی که مخالف FATF و 
مخالف حل مشــکل تحریم ها بودند، مســبب وضع 
موجود هســتند. بدون ارتباط با دنیا، بدون حل شدن 
مشکل FATF و بدون پشتیبانی از بخش خصوصی، 

مشــکلات کشور حل نمی شود. کسانی که تولید نفت 
و گاز را بــه نیروهــای غیرمتخصص واگذار کردند باید 
پاســخگو باشــند که بعد از پنج سال، چه پیشرفتی در 

تولید نفت و گاز کشور صورت گرفته است؟
او با ذکر مثالی در همین زمینه تشریح کرد: در سال های 
۹۳ و ۹4، یک شرکت ترکی قصد راه اندازی یک نیروگاه 
پنج هزار مگاواتی در ایران داشــت، اما افرادی در مپنا 
مانع این کار شدند و گفتند توان داخلی این کار وجود 
دارد. در حالــی کــه قــرار بــود آن اقــدام از طریــق 
ســرمایه گذاری پنج میلیارد دلاری انجام شــود. این 
مانع تراشــی ها دســت به دست هم دادند و علت وضع 

اسفناک امروز هستند.
شکرخدایی ضمن اظهار ناامیدی نسبت به تصمیمات 
دولت تصریح کرد: مشــکل کمبود شدید گاز و برق را 
نمی توان ناترازی نامید. امسال در فصل زمستان صنایع 
با مشکل قطعی برق روبه رو خواهند شد. باید مشکلات 
را عیان کرد. توقف مازوت ســوزی امر مطلوبی است و 
نباید با سلامت مردم بازی شود، اما باید همه مشکلات 
را صادقانه گفت.او اضافه کرد: تورم افسارگســیخته و 
تولید ناخالص داخلی پایین، خروجی نحوه حکمرانی 
در کشور است. کمترین کار، بیان واضح مشکلات است؛ 
چه در حوزه برق، چه گاز و آب. چراکه به زودی مشکل 
قطع آب در سراســر کشــور هم پیش خواهد آمد. این 
مشکلات نشان دهنده ناکارآمدی کسانی است که در 
این سال ها کشــور را اداره کرده اند.رئیس کمیسیون 
ســرمایه گذاری و تأمین مالی اتاق بازرگانی ایران در 
مورد پیامدهای نحوه حکمرانی که به آن اشــاره کرد 
گفت: ملت ایران به دلیل نابخردی و شعارهای گزاف، 
به شــدت از مســئولان مطالبه دارند. صنایع و بخش 
خصوصی کشور، قربانی اختلافات با دنیا هستند. کشور 
قربانی تفکر کسانی است که همین حالا پست و مقام 
می گیرند و ســر ســفره تحریم نشسته اند.او با متذکر 
شدن انکار مازوت سوزی از سوی بسیاری از مسئولان 
عنــوان کرد: تصمیــم دولت چهاردهم مبنی بر توقف 
مازوت ســوزی تصمیمی صحیح است. سال گذشته، 
وضعیت آلودگی هوا بســیار بدتر از حال حاضر بود. از 
این رو، توقف مازوت ســوزی تصمیم درســتی است و 
نباید مردم سرطان بگیرند و شهرها آلوده شود. از طرفی، 
وضعیت هوا نشــان دهنده آن اســت که مازوت سوزی 
عامل تعیین کننده ای در آلودگی هوا بود و مســئولان 
بســیاری در سال های گذشته همین مازوت سوزی را 

انکار می کردند.

سارینا سیف
روزنامه نگار

صنایع و بخش 
خصوصی ؛  
قربانی  تحریم

مازوت سوزی گریبان 
صنایع را گرفت
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منافع ملیّ ایران در حل عزتمندانه مسائل با 
آمریکا است

سیاست خارجی ایالات متحده آمریکا فارغ از آن که چه کسی 
در کاخ ســفید رهبری را برعهده خواهد داشــت، برای مناطق 
مختلف جهان از اصول ثابتی تبعیت می کند و حداکثر ممکن 
است تاکتیک های یک رئیس جمهوری با دیگری تفاوت هایی 

داشته باشد ولی در اصول، ثابت است
  سیاســت خاورمیانه ای آمریکا از دوران نیکســون )1۹۷4- 

1۹۶۸( همواره سه اصل کلی داشته است:
1( حفظ و برتری منطقه ای اسرائیل از حیث سیاسی – اقتصادی 

– تکنولوژیک و...
۲( دریافت نفت مطمئن و ارزان از منطقه خاورمیانه

۳( حفظ رژیم های متحد آمریکا در برابر تهدید خارجی و آسیب 
داخلی

بــا انتخــاب دوباره دونالد ترامپ به ریاســت جمهوری آمریکا، 
روابــط ایران و آمریکا هم چنان روی همان نقطه ای خواهد بود 
که چهار دهه است قرار دارد، نه صلح و نه جنگ! و قرار داشتن 
ایران زیر ســونامی تحریم ها! از منظر علم اســتراتژیک، جنگ 
نظامی هر چقدر هم ویرانگر باشد،  در ذات خود توان و تمایل 
متحدسازی دارد به ویژه اگر ملتِ درگیر جنگ، خود را مظلوم 
بداندهمین امر قدرت جمعی تحمل مصیبت را تقویت می کند 
و آمریــکا ایــن را می دانــد.  اما  جنــگ اقتصادی به رغم آن که 
ممکن است خطرناک تر و مخرب تر نیز باشد، از توانمندی لازم 
برای ایجاد همبستگی برخوردار نیست و حتی در صورت سوء 
مدیریت می تواند به از هم گســیختگی اجتماعی هم بینجامد. 
این خلاء ای است که مقاومت در جنگ اقتصادی را حساس تر 
و مدیریت آن را ســخت تر می کند.  هم تهران و هم واشــنگتن 
باید باور داشته باشند که نمی توانند و نباید به سیاست گفتگو 
نکردن با نیت راسخ به حل مسائل، ادامه بدهند. در این شرایط 
آن چه مهم اســت که در فرصت های قبلی دیده نشــد و مورد 
توجه قرار نگرفت، مدیریت شرایط به وجود آمده و دور ساختن 
آن از هیجانات و دستبردهای بازیگرانی- بویژه اسرائیل و رقبای 
منطقه ای ایران و قدرت ســایه در ایران - اســت که در این فضا 
منافــع خــود را می جویند و الزاماً مطابق با منافع ملیّ دو طرف 
اصلی نیســت. ایران ظرفیت های سیاســی، اقتصادی، امنیتی، 
فرهنگــی و اجتماعــی زیادی دارد کــه به آن امکان می دهد تا 
نقش مهمی در ثبات و تحکیم صلح و امنیت و دموکراســی در 
منطقــه ایفــا کند. آمریکا نمی تواند این پتانســیل بزرگ را در 
بازی هــای منطقــه ای و حتی فرا منطقه ای خود نادیده بگیرد. 
آمریکا باید باور کند که تعادل منطقه بدون حضور و ایفای نقش 
متناسب با وزن ژئوپولتیک ایران ممکن نیست. از ویژگی های 
اساسی علم سیاست که آن را هنر »تدبیر« مسائل نیز می خوانند، 
»واقعی«، و نه آرمانی تلقی شدن همهٔ بازیگران است. در چنین 
فضایی سیاست خارجی یک کشور در چارچوبی شکل می گیرد 
که به آن »منافع ملیّ« گفته می شــود. در مقابل ایران می داند 
که آمریکا  قدرت نخست اقتصادی دنیا است، یک چهارم اقتصاد 
دنیا متعلق به آمریکاست و تنها ارزش اقتصادی ایالت کالیفرنیای 
آمریکا دو برابر کل اقتصاد ایران اســت و ابزارهای زیادی برای 
تنظیــم تعامــلات و روابط منطقه ای و بیــن المللی خود دارد.  
روابط ایران و آمریکا در فاز کنونی باید درک همه جانبه مفهوم 
منافع ملیّ باشــد که نمی تواند با ادامه وضعیت کنونی برای دو 
طــرف محقق شــود. شــرایط کنونی در روابــط جهانی ایران 
بخصــوص از بعُــد اقتصادی آن که متأثر از رابطه پرتنش تهران 
و واشنگتن می باشد، گواه بر این مدعا است که استراتژی ایران 
بــرای مقابلــه با آمریکا از ابتدا بدون آینده پژوهی بوده اســت.  
تحریم نفتی آمریکا در چهار دهه گذشــته هزاران میلیارد دلار 
به اقتصاد ایران ضرر زده اســت. در ایران جناح های شــریک در 
قدرت و قدرت ســایه! باید فهم این را داشــته باشند که اقتصاد 
آسیب پذیر ایران نیازمند یک سیاست عاقلانه است که منافع 
ملیّ را در اولویت امور قرار دهد. باید فهمیده شــود که حتی با 
لغو تحریم ها بدون رعایت FATF، همکاری ایران با بازارهای 
جهانی ممکن نیســت. واقعیت این اســت که اقتصاد ایران در 
حــال حاضــر در کنترل عده ای با تفکــرات خاص و اختیارات 
نامحدود اســت که یکســری مقاصد و منافع متفاوت را دنبال 
 می کنند. نداشــتن ارتباط ســوئیفت با دیگر کشــورها باعث 
سوء استفاده بسیاری از فرصت طلبان شده و منافع ملیّ ایرانیان 
به خطر می افتد. هم این که اکنون میلیاردها دلار از دارایی های 
ایران در کشورهای مختلف از جمله دوستان! بلوکه شده و ایران 
به رغم همهٔ ادعاها، نمی تواند به آن ها دسترســی داشــته باشد، 
تصدیق این گفته است. از ویژگی های اساسی علم سیاست که 
آن را هنــر »تدبیــر« مســائل نیز می خواننــد، »واقعی«، و نه 
»آرمانی« تلقی شدن همهٔ بازیگران عرصه بین الملل است. در 
چنین فضایی سیاســت خارجی یک کشور در چارچوبی شکل 
می گیرد که به آن »منافع ملّی« گفته می شــود. منافع ملیّ ما 

امروز در گروی حل عزتمندانه مسائل با آمریکاست.

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

ابرهایی که نمی بارند

چشــم ها و ترک های زمین تبدار به آســمان خیره مانده اند و ابرهایی که 
گویی با زمین و زمینیان قهر کرده اند. ابرها می آیند، نمناک، مغموم و بی 
احساس؛ خودی نشان می دهند ولی از بارش رحمت الهی خبری نیست. 
راســتی شــاعر چه نیکو سروده است: »ابر بی باران بوَد ابری که از احسان 
تهی اســت!« چشم ها و دســت های پینه بسته کشاورزان همچنان رو به 

آسمان است...
کمبود بارندگی در سال های اخیر مشکلات زیادی را برای مردم، صنایع 
و به ویژه کشاورزان در فصول مختلف ایجاد کرده است. اثرات کم بارشی 
در دراز می تواند می تواند منجر به بروز فجایع زیست محیطی، کشاورزی، 
اقتصــادی و اجتماعــی ویرانگر نظیر کمبود غلات و مواد غذایی، قحطی، 
مهاجرت اجباری به دور از مناطق خشکســالی و حتی درگیری بر ســر 

منابع آبی باقی مانده شود.
البته پدیده کم بارشــی مربوط به اکثر نقاط این کره خاکی اســت و همه 
مناطق جهان با نوســان بارندگی مواجه هســتند. میانگین بارندگی های 
ایران هم حدود ۲۳0 میلیمتر ثبت شده این درحالیست که در سال های 
۹۷ و ۹۸ میــزان بارندگی هــا به حدود ۳۲0 میلیمتر رســیده بود اما این 
میزان طی سال های اخیر که با کم بارشی، خشکسالی و گرمایش جهانی 
مواجه هســتیم، کاهش یافته اســت. از آنجا که شــرایط اقلیمی میزان 
بارندگی هــا را تغییر می دهنــد، تغییرات اقلیمی به خصوص دخالت های 
انســانی موجب تشــدید پدیده های حدی به اشــکال مختلف همچون 
خشکسالی و کم بارشی و وقوع بارش های شدید و سیل آسا شده و تخریب 

محیط زیست، جنگل زدایی و گسترش بیابان ها را در پی داشته است.
در حقیقت دخالت در بشر در ساختار و اکوسیستم کره زمین را می توان 
اولین دلیل کم بارشی قلمداد کرد. بارش پدیده ای است که باعث انباشت 
آب های شــیرین و زنده شــدن سیاره زمین می شود. همچنین حیات کل 
اکوسیســتم به میزان بارندگی ســالانه بستگی دارد و هرگونه اختلال در 
این چرخه می تواند باعث خشکسالی، از بین رفتن ساختار طبیعی محیط 
زیست و تغییرات جدی و خطرناک در زیست بوم و در نهایت حیات بشر 

شود.
خشکســالی، کاهش تولیدات کشــاورزی و فقدان آب شــرب سه چالش 
اصلی ناشــی از کم بارشــی هستند که در دراز مدت مرتفع ساختن اثرات 
زیســت محیطی، اقتصادی، سیاســی، بهداشتی و اجتماعی این چالش ها 

بسیار زمان بر، هزینه زا و در مواقع غیر قابل جبران است.
هــر چند پیشــگیری و مصرف صحیح و اصولــی آب اولین، ارزان ترین و 
منطقی ترین راه حفاظت از منابع آبی است، اما در سال اخیر توسعه علوم 
به مدد بشــریت آمده اســت و راهکارهای علمی برای توســعه منابع آبی و 

جلوگیری از اتلاف آن در اختیار ما قرار داده است.
مدیریت منابع آب، توسعه پوشش گیاهی، بهینه سازی نظام های آبیاری 
و استفاده از فناوری های نوین در کشاورزی، تغییر در الگوهای کشاورزی 
و استفاده از روش های کشاورزی پایدار که به حفظ رطوبت خاک کمک 
می کند، استفاده از ظرفیت تصفیه پسماندهای صنعتی و خانگی، بررسی 
دقیق تر تغییرات آب و هوایی و الگوهای بارندگی که منجر به پیش بینی 
و مدیریت بهتر منابع آب می شــود و در نهایت بارورســازی ابرها بخشی از 
اقدامات و راهکارهایی هستند که می توانند در مدیریت منابع آبی یاریگر 

بشر باشند.
هر چند حرف و حدیث در خصوص بارور سازی ابرها زیاد است و نمی توان 

روی این مقوله حساب جدی باز کرد.
مطابق گزارش ســازمان جهانی هواشناســی نزدیک به ۶0 کشور باروری 
سازی ابرها را در دستور کار دارند و اکثریت هم به صورت تحقیقاتی است 
و برخی کشورها هم مدعی عملیاتی بودن هستند. به طور مثال در کشور 
امارات متحده عربی در فصل گرم ســال ابرها را با ذرات نمک بارورســازی 
می کند و مدعی هســتند که در بارورســازی ابرها و بارش آنها موفق بوده 
اســت. اما ســازمان جهانی هواشناســی این مسئله را به طور کامل قبول 

ندارد و زیر سؤال بردند.
با این وجود باید به آینده امیدوار بود و این اقدامات در کنار فرهنگ سازی 
مناســب و مدیریت جامع آب می توانند به کاهش اثرات منفی کم بارشــی 
و بهبود شرایط آبی کمک کنند.امید که با فرهنگ سازی و افزایش میزان 
آگاهی هــای مــردم در حفاظــت از منابع طبیعی و برخورد جدی دولت با 
سازمان ها و افرادی که ساختار طبیعی و اکوسیستم مناطق مختلف را با 
قطع درختان و ساخت و سازهای غیر اصولی بر هم می زنند، شاهد بازگشت 
نواحی مختلف کشور به اکوسیستم طبیعی و بارش مجدد و فراوان رحمت 

الهی در اقصی نقاط سرزمینمان باشیم.

دو سناریو پیش روی اقتصاد ایران

 
پــس از پیــروزی ترامپ در انتخابات ریاســت 
جمهوری آمریکا دو سناریو پیش روی بازارهای 
ایران وجوددارد. سناریوی اول این است که اگر 
ترامــپ اقدامی برای کاهش درآمد نفتی ایران 
انجام ندهد و ما بتوانیم به همین میزان که نفت 
می فروشــیم، بفروشــیم و اگر بانک مرکزی از 
سیاســت کنترل نقدینگی ۲۵ درصدی عدول 
نکند و به ســمت سطوح بالاتر نرود و همچنین 
تورم در ســطح ۳0، ۳۵ درصد کنترل شــود، 
میانگیــن دلار ۶۵ هــزار تومان خواهد بود که با 
کرانــه نزدیک ۷۲ تومان بالا و ۵۷ تومان پایین 

است.
به نظر می رســد سال آینده دلار حول و حوش 
۷۷ تا ۷۸ هزار تومان خواهد بود  این سناریوی 
خوشبینانه است که اگر ترامپ فروش نفت ایران 

را محــدود نکند یــا محدودیت هایی در درآمد 
اقتصــادی ایران ایجاد نکند کاهش ارزش ریال 
مبتنــی بر تورم بــدون در نظر گرفتن جنگ و 

اتفاقات دیگر را شاهد خواهیم بود.
ســناریو دوم این اســت که اگر ترامپ مجدداً با 
هر روشی فروش نفت ایران را محدود کند و از 
یک میلیون و دویست، سیصد هزار بشکه مجدداً 
به ۵00 هزار بشــکه و یک سوم برساند، اقتصاد 
ایــران با چالش جدی روبرو می شــود. در این 
صورت کسری بودجه خواهیم داشت و ذاتاً بانک 
مرکــزی فقط بــا کنترل نقدینگــی می تواند 
مدیریت کند. رشــد اقتصادی محدودتر خواهد 
بود و تورم وارد کانال بالای ۳۵ تا 4۵ درصد در 
گام اول می شود که سرعت کاهش ارزش ریال 
را بیشتر خواهد کرد. افرادی که بر روی صندلی 
قــدرت نشســته اند بایــد از اشــتباهی که در 
ســال های ۹۶ و ۹۷ انجام دادند، درس بگیرند. 
در آن زمــان بــه خاطــر عدم تداوم سیاســت 
انقباضی شــاهد این بودیــم که دلار از 4۲00 
تومان آقای جهانگیری به 1۸ هزار تومان جهش 

پیدا کرد.
بــا تیم اقتصــادی دولت فقــط می توانم ابراز 
امیدواری کنم و بگویم نمی دانم بتوانند چنین 
اقداماتــی را انجــام بدهند یا خیر. در این مدتی 

که دولت چهاردهم مســتقر شــده است هنوز 
چیزی را که باید ببینم و براساس آن نظر بدهم، 
ندیدم. وقتی آقای همتی ســکان بانک مرکزی 
را بر عهده داشــت، سیاستش متفاوت بود با آن 
چیزی که الان در بانک مرکزی وجود دارد. زمان 
مشــخص خواهد کرد که برنامه ای دارد یا خیر.
از طرفی اگر سیاست بانک مرکزی تغییر نکند 
و تــورم در محــدوده نقطه به نقطه تا ۳0 درصد 
در جریان باشــد، نرخ بهره حقیقی تا آخر سال 
می تواند نزدیک به صفر شــود و اگر صفر شــود 
کنتــرل تورم اتفاق می افتد در غیر این صورت 
عدول از سیاســت نقدینگی ۲۵ درصد و رفتن 
به ســمت نقدینگی بالادســتی چه به صورت 
اجباری چه به صورت تغییر رویه سیاست گذار 
ما را به ســمت اعداد تورمی بالاتر و همچنین 
منفی تر شــدن نرخ بهره حقیقی و متاســفانه 

کاهش بیشتر ارزش ریال سوق می دهد.
این کارشــناس مســائل اقتصــادی در پایان 
خاطرنشان کرد: دولت باید کنترل تورم را جدی 
بگیرد. اگر می خواهد هر گونه ضربه گیری نسبت 
بــه اتفاقــات چه در مورد جنــگ چه در مورد 
تحریم های بیشتر انجام بدهد باید کنترل تورم 
را بسیار جدی بگیرد و مهم ترین ابزار برای این 

کنترل بانک مرکزی و دولت است.

شرط مذاکره ایران با ترامپ

تجربه نشان داده است که روسای جمهور آمریکا 
چــه از حــزب دموکرات چــه از حزب جمهوری 
خواهان سیاستی یکسان دارند، اما شاید راهبرد 

و شیوه هایی متفاوت داشته باشند.
جمهوری اســلامی ایران در بحث سیاست های 
داخلی و خارجی خود اصولی مشــخص دارد که 
این اصول بر پایه دین مبین اســلام و برگرفته از 
قانون اساســی اســت. لذا رئیس جمهور آمریکا 
هرکس باشــد یقینا جمهوری اســلامی ایران از 
اصــول خــود ذره ای عدول نخواهد کرد و در این 
4۵ ســال انقلاب اسلامی تجربه ثابت کرده است 
کــه هر رئیس جمهوری که در طول این دوره در 
آمریکا حضور داشــته اســت رفتاری خصمانه با 

جمهوری اسلامی ایران داشته است.

فرقی نمی کند رئیس جمهور آمریکا چه کســی 
باشــد، ما در دوره تمامی روسای جمهور آمریکا 
تحریم های شــدیدی را متحمل شده ایم. تمامی 
رئیس جمهور های آمریکا ویژگی های مشترکی 
ماننــد اســتکبارطلبی و اســتعمارطلبی را دارا 
هســتند. اما جمهوری اســلامی ایران نیز برپایه 
اقتدار، مصلحت نظام و آموزه های دینی حرکت 
خواهد کرد. لذا بنابر آنچه حضرت آقا فرموده اند 
باید نگاه ما باید بر توانمندی های جوانان برومند 
خودمان باشد. خوشــبختانه جمهوری اسلامی 
ایــران در زمان شــدیدترین تحریم های آمریکا 
توانست تهدیدها و تحریم هارا تبدیل به فرصت 
کند و ما شاهد این بودیم که در خیلی از صنایع 

بر روی پای خود ایستاده ایم.
امروزه ما در حوزه فناوری، پزشــکی، ســاخت 
تجهیــزات نظامی و ماهواره به حدی پیشــرفت 
کرده ایم که از بسیاری از کشورهایی که در این 
زمینه ها مدعی بوده اند گوی ســبقت را ربوده و 
جلوتــر زده ایــم. از الان به بعد هم روند به همین 
صورت خواهد بود و مطمئنا جمهوری اســلامی 

ایران از اصول خود کوتاه نخواهد آمد.
امــا در بحث مذاکره، عقــل حکم می کند که بر 
اســاس احترام متقابل، حفظ منافع ملی کشور و 
مصلحت مردم با تمامی کشور ها به جز کشورهایی 

که خط قرمز ما هستند تعامل برقرار کرده و رابطه 
ای دوطرفه ایجاد کنیم. اما باید به این نکته توجه 
کرد که ما هیچ وقت با کشور هایی که خط قرمز 
مــا هســتند ارتباط برقرار نخواهیــم کرد. اما از 
آنجایی که جمهوری اسلامی ایران اهل گفتگو و 
تعامل اســت باید اشاره کرد که با حفظ شرایطی 
که ذکر کردم، برای گفتگو با سایر کشور ها هیچ 

مانعی وجود نخواهد داشت.
این شــرایطی که درحال حاضــر در خاورمیانه 
حاکم اســت، مستقیما با حمایت های آمریکا از 
رژیم صهیونیســتی اسرائیل بوجود آمده. امروزه 
شــاهد شهادت بیش از 4۳ هزار کودک و زن بی 
گناه فلسطینی هستیم. این جنایات جز با حمایت 
های مالی و تجهیزاتی آمریکا صورت نگرفته است. 
کشــورهایی که امروزه ادعای دفاع از حقوق بشر 
می کنند چرا هیچ واکنشی به این جنایات ندارند؟ 
چــرا زمانی که می بینند کودکان فلســطینی با 
موشــکان آمریکایی به شهادت می رسند سکوت 
می کنند؟ چرا این سازمان های خودساخته این 

جنایات را محکوم نمی کنند؟
یقینا جمهوری اســلامی ایران در دفاع از مظلوم 
درنگ نخواهد کرد و ذره ای از اصول خود پایین 
نخواهد آمد و مطمئن باشید ایران دفاع از مردم 

بی گناه فلسطین و لبنان را ادامه خواهد داد.
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روس ها رکورد شکستند نیمار در الهلال ماندنی شد آمار عجیب تهرانی ها در تولید زباله
یک موشــک حامل ۲.1b-Soyuz با یک طبقه 
فوقانــی فــرگات در ســاعت ۶:1۸ بعد از ظهر از 
ایستگاه فضایی وستوچنی در خاور دور روسیه از 
زمین بلند شد تا چندین ماهواره کوچک را با خود 
به مدار زمین ببرد. طبق گزارش منتشره در تاس 
آژانس خبری روســیه، روسکوســموس، آژانس 
فضایی این کشــور، این موشــک را که حامل 4۹ 

ماهواره روســی، یک ماهواره روسی-چینی، یک ماهواره روسی-زیمبابوه 
و دو ماهــواره کوچــک ایرانــی بود به فضا پرتاب کرد تا این ماهواره ها را به 
مدارهای تعیین شــده تحویل داده و از تقویت کننده فرگات که توســط 

موشک سایوز-۲.1b پرتاب شده بود جدا شد.

شــایعات جدایی نیمار از الهــلال در نقل وانتقالات 
زمستانی تکذیب شد. دای کرسپو، عضو تیم رسانه ای 
نیمــار، اعــلام کرد که این ســتاره برزیلــی تا پایان 
قــراردادش در الهــلال خواهد ماند. در دو هفته اخیر 
رسانه های عربستانی و برزیلی از جدایی قریب الوقوع 
نیمار در نقل وانتقالات زمستانی از تیم الهلال ریاض 
خبر دادند. با این وجود عضو تیم رسانه ای نیمار اعلام 

کــرد ایــن بازیکــن جایی نمی رود و در الهلال می ماند. دای کرســپو، عضو تیم 
رسانه ای نیمار به روزنامه الریاضیه عربستان گفت: تمام اخباری که درباره جدایی 
نیمار از الهلال در ماه ژانویه سال جدید منتشر شدند غیر واقعی و جعلی هستند. 

نیمار تا پایان قراردادش در الهلال خواهد ماند و این موضوع قطعی است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران از جمع 
آوری روزانه حدود ۵ هزار تن پســماند در اســتان 

تهران خبر داد.
علیرضا مزینانی در یک برنامه رادیویی با اشــاره به 
مشــکلات ناشــی از انباشــت زباله و تفکیک آن در 
تهــران گفت: روزانه حدود ۵000 تن پســماند در 

استان تهران جمع آوری می شود و یکی از مشکلات اصلی، پسماندسوزی در 
نــوار جنوبی اســتان تهران اســت که بــه آلودگی هوا دامــن می زند. وی به 
همکاری های انجام شــده با دادســتانی و شــهرداری برای تخریب مکان های 
غیرمجاز جمع آوری زباله اشــاره کرد و خواســتار فرهنگ سازی در این زمینه 

شد.

سرمقاله

اینفوگرافیک یادداشت

یادداشت

یادداشت

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

پیمان مولوی
 تحلیلگر اقتصادی 

بهنام سعیدی
دبیر دوم کمسیون امنیت 

ملی و سیاست خارجی
ترامپ با اقتصاد ایران چه می کند؟

منصور ملکی، کارشــناس مســائل اقتصادی 
درباره نتایج انتخابات آمریکا و نشســتن ترامپ 
بر کرسی ریاست جمهوری، گفت: طی دهه های 
اخیــر در ایــران، مردم و فعــالان اقتصادی با 
تنش های سیاســی و بحران های مختلف مانند 
تحریم و درگیری های سیاسی داخلی و خارجی 
مواجه بودند، این تجربه باعث شــده تا بسیاری 
از افــراد جامعــه به نوعــی در برابر این تنش ها 
ســازگاری پیدا کنند؛ برای همین نســبت به 
برخی رویدادهای سیاســی کمتر واکنش نشان 

می دهند.
مهر نوشــت: این کارشناس مسائل اقتصادی با 
اشاره به عادی سازی تنش ها بیان کرد: با تکرار 

تنش های سیاســی، بسیاری از مردم و فعالان 
اقتصادی تا حد زیادی نســبت به اخبار و وقایع 
حساســیت خود را از دســت داده اند و اغلب به 
ســرعت به وضعیت طبیعــی باز می گردند، در 
واقع تکرار رویدادهای سیاسی و تحریم ها سبب 
شده که بازیگران بازار یاد بگیرند چگونه با این 

شرایط کنار بیایند. 
وی افــزود: مردم ایران از تنش های سیاســی 
تجربه هــای مختلفی دارند؛ اما این تجربه ها به 
آن ها نشــان داده کــه بســیاری از بحران ها، 
علی رغم شدت اولیه، پس از مدتی فروکش کرده 
یــا به نوعــی مدیریت می شــوند. درباره نتایج 
انتخابات آمریکا و روی کار آمدن ترامپ نیز به 

همین صورت اســت و ما شاهد جهش شدیدی 
در فضای بازارهای مالی و اقتصاد نخواهیم بود. 
ملکی با بیان اینکه با آمدن ترامپ طوفانی برای 
اقتصاد ایران در کار نیســت، گفت: با روی کار 
آمدن ترامپ شاید در کوتاه مدت بازارهای مالی 
اثــر بگیرند و به نوعی انتظارات تورمی تحریک 
شود؛ اما این اثر مقطعی است و ریاست جمهوری 

او به اقتصاد ایران آسیبی نمی زند.
این کارشناس مسائل اقتصادی تاکید کرد: اگر 
با این پیش فرض جلو برویم که ترامپ بخواهد 
با ایران توافق کند می توانیم دوباره به ســمت 
کاهــش دلار و گســترش صــادرات و واردات 

حرکت کنیم.


